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AKTUÁLNÍ INFORMACE: Národní
síť MAS: Semináře k novým pravid-
lům. Volební valná hromada

Ve Křtinách v Moravském krasu se
17. března uskuteční valná hromada Národ-
ní sítě Místních akčních skupin ČR, která zvo-
lí nové vedení. Nominace členů do výboru,
kontrolní komise a pracovních skupin (pra-
vidla LEADER, hodnocení MAS, medializace
a propagace, mezinárodní spolupráce) se us-
kutečnily na únorových jednáních krajských
sdružení nebo krajských sítí MAS. Například
olomoucký region podporuje stávajícího
předsedu Františka Wintera.

Manažeři a pracovníci MAS se na začát-
ku měsíce února účastnili seminářů, které za-
jistily pro jeden region soudržnosti agentury
pro zemědělství a venkov MZe a pracovníci
centrálního pracoviště SZIF informovali o no-
vých pravidlech a podmínkách pro program
LEADER v roce 2011.

Více informací na stranách 16–22

ROZHOVOR: Můj architektonický
názor vystihuje pojem: Soulad.
Vypráví Jan Kruml

V létě to bude dvacet let od doby, kdy by-
lo zpracováno první znění českého Progra-
mu obnovy vesnice. Jeho iniciátoři tehdy vy-
cházeli ze zkušeností rakouských sousedů
a program pojali jako nedílnou součást hlu-
bokých společenských změn, v nichž má
venkov a venkovské obyvatelstvo významné
místo. O tři roky později pak vznikl Spolek
pro obnovu venkova ČR. U zrodu českého
POV i u vzniku Spolku stál architekt a foto-
graf Jan Kruml. Osobnost Spolku, odborník
na venkovskou architekturu i politiku je stá-
le aktivní a pokračuje ve svém díle. Nyní vy-
dal DVD Vesničko má přestavovaná, kde
upozorňuje prostřednictvím osvětového po-
řadu na vývoj zástavby na venkově, přináší
příklady souladu a citlivosti k místnímu rázu
i varování před nahodilostmi a nešvary.

Rozhovor si můžete přečíst na str. 7–11

TÉMA: Česká pošta nebude
do příchodu nového vedení
rušit pobočky na venkově

Česká pošta nebude do jmenování no-
vého generálního ředitele zastavovat provoz
v dalších pobočkách v rámci projektu opti-
malizace poštovní sítě. Zástupci vedení pod-
niku se na tom dohodli se Spolkem pro ob-
novu venkova, Svazem měst a obcí a Sdru-
žením místních samospráv. Představitelé
venkova včetně SPOV rušení pošt kritizova-
lo, starostové si v řadě případů stěžovali na
nepřijatelné podmínky navrhované Českou
poštou. Právě rušení poboček, respektive
jejich nahrazování jinou formou poštovních
služeb, přimělo ministra vnitra Radka Johna
k odvolání generální ředitelky pošty Mar-
cely Hrdé. Post opustí 28. února. Podle plá-
nu optimalizace pobočkové sítě si má pod-
nik z nynějších 3346 poboček ponechat
přibližně 1600.

Více informací na str. 4–6

TA R
Mrazivý únor Foto: PSu
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MMR: V novele zákona není žádný
paragraf o rušení stavebních úřadů

Budoucnost stavebních úřadů byla jedním z klíčových bodů zasedání Stálé komise Se-
nátu pro rozvoj venkova, které se konalo 22. února 2011. Jejím členům odpovídal Miro-
slav Kalous, náměstek ministra pro místní rozvoj, jehož podřízení připravují zásadní no-
velizaci stavebního zákona.

Členové komise nešetřili obavami o budoucnost stavebních úřadů, zejména v nej-
menších obcích. Podle nich by šlo o krok k diskriminaci venkova. Náměstek Miroslav Ka-
lous však jejich strach mírnil. „V návrhu novely neexistuje jediný paragraf, kterým by by-
ly rušeny stavební úřady,“ řekl náměstek ministra pro místní rozvoj pro územní a byto-
vou politiku.

Aktuálně připravovaná novela by mohla platit od roku 2012. Její návrh reaguje na ak-
tuální problémy ve stavebním a územním řízení a zároveň na výstupy z Programového
prohlášení Vlády ČR. MMR mimo jiné navrhuje rozšířit okruh staveb, pro jejichž realizaci
nebude potřeba stavební povolení nebo je bude možné stavět jen na základě ohlášení
stavebnímu úřadu. „Chceme dosáhnout stavu, který vláda shrnula do zásady: jedna stav-
ba – jeden úřad - jedno rozhodnutí,“ uvádí opakovaně Kamil Jankovský, ministr pro míst-
ní rozvoj v komentářích k novele.

Novela navrhuje, aby si každý, kdo potřebuje stavební povolení, mohl vyřídit veš-
keré náležitosti na jednom místě. Pokud se ukáže, že některé stavební úřady nejsou
vytíženy, pak to bude důvod k jejich následné redukci. Cílem novely stavebního záko-
na je optimalizace činnosti státní správy také s ohledem na možnosti státního rozpoč-
tu. „Nikdo nám nemůže klást za vinu, pokud upozorňujeme na to, že je možné někde
ušetřit veřejné prostředky,“ vysvětloval Miroslav Kalous senátorům ze Stálé komise Se-
nátu pro rozvoj venkova.

Dalšími klíčovými tématy novelizace jsou například i činnost autorizovaných inspek-
torů a s tím související úpravy zkráceného stavební řízení. „Jedním z návrhů je i roční
ochranná lhůta, v níž mohou občané podat žádost o přezkum zákonnosti rozhodnutí,
pokud mají za to, že jsou stavbou omezována jejich práva. Chceme vyjasnit postavení
stavebníka, autorizovaného inspektora a veřejnosti,“ uzavřel Miroslav Kalous.

Zdroj: MMR ČR

Na jednání Stále komise pro rozvoj venkova Senátu PČR dne 22. 2. 2011, kterého se
za SPOV ČR zúčastnili předseda Eduard Kavala, místopředsedkyně Jana Juřenčáková
a člen předsednictva Jan Florian, zaznělo z úst náměstka ministra Miroslava Kalouse, že
je připraveno paragrafové znění novely stavebního zákona, které dle osobního dopisu mi-
nistra Jankovského obdrží k vyjádření i SPOV ČR.

Pan náměstek na jasný dotaz, zda se budou rušit některé stavební úřady odpověděl, že
novela nepřinese zrušení ani jediného stavebního úřadu. Na dotaz proč bylo rušení avizo-
váno samotným ministrem v časopise E 15 z 2. 12. 2010, náměstek Kalous uvedl, že jde
o „novinářskou kachnu“. Zbývá tedy zodpovědět otázku, proč tento problém nedemen-
tovalo tiskové oddělení ministerstva.

Snahu ministerstva zkvalitnit a zpřehlednit stavební řízení novelou stavebního zákona
Spolek vítá. Mgr. Eduard Kavala

SPOV: MMR deklarovalo, že nepřipravuje
rušení ani jediného stavebního úřadu

35. Den malých obcí přinese vyhlášení
Vesnice roku 2011

Starostové z celé republiky se v úterý 1. března sejdou v Praze na 35. Dni malých ob-
cí. Předseda Spolku pro obnovu venkova ČR Eduard Kavala zde slavnostně vyhlásí již
17. ročník soutěže Vesnice roku v Programu obnovy venkova. Ve čtvrtek 3. března po-
kračuje Den malých obcí programem ve Vyškově.

Tradiční setkání Den malých obcí starostů obcí s čelnými představiteli jednotlivých mi-
nisterstev, poslanci parlamentu a dalšími odborníky nad aktuálními problémy malých ob-
cí zejména z oblasti financování, dopravní obslužnosti, dotační politiky a dalších se koná
dvakrát ročně (na jaře a na podzim) vždy na dvou místech (Praha, Vyškov).

Pokračování na další straně
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D D o p r o v o d n ý p r o g r a m
k v a l n é h r o m a d ě N S M A S Č R :

Jednání pracovních skupin
monitorovacího výboru PRV
se můžete v březnu zúčastnit

Jednání Pracovních skupin Monitorovacího výboru PRV k přípra-
vě pravidel pro opatření I.1.1, I.1.3, I.3.1, III.1.1, III.1.3. a IV.2.1 na
13. kolo příjmu žádostí, které se uskuteční v červnu 2011, se mů-
žete po dohodě s místopředsedou Spolku a členem MV Radanem
Večerkou zúčastnit i Vy! Jednání Pracovních skupin bude směřovat
k přípravě návrhu pro zasedání Monitorovacího výboru PRV, jehož
termín je předběžně plánován na první polovinu dubna 2011.

Pracovní skupiny proběhnou v těchto termínech:

Opatření I.1.1 Modernizace zemědělských podniků
– v úterý 15. 3. 2011 v 10.00 v zasedací místnosti č. 101

Opatření I.1.3 Přidávání hodnoty zemědělským a potravinářským
produktům

– v pondělí 14. 3. 2011 v 10.00 v budově MZe v zasedací míst-
nosti č. 101
Opatření I.3.1 Další odborné vzdělávání a informační činnost

– v pondělí 14. 3. 2011 v 14.00 v budově MZe v zasedací míst-
nosti č. 101
Opatření III.1.1 Diverzifikace činností nezemědělské povahy

– v úterý 15. 3. 2011 v 10.00 v budově MZe v zasedací místnosti
č. 101
Opatření III.1.3 Podpora cestovního ruchu

– ve čtvrtek 3. 3. 2011 v 10.00 v budově MZe v zasedacím sále
č. 400
Opatření IV.2.1

– v pondělí 14. 3. 2011 v 10.00 v budově MZe v zasedací míst-
nosti č. 414c

Dále se uskuteční jednání Pracovní skupiny MV PRV pro opa-
tření III.2.1, na které však nebude vyhlášen příjem žádostí v červ-
nu 2011. Opatření III.2.1 bude vyhlášeno v rámci 14. kola příjmu
žádostí, které proběhne v říjnu 2011. MZe považuje za velmi žá-
doucí projednat systémové změny v tomto opatření tak, aby moh-
ly být schvalovány Monitorovacím výborem v dubnu 2011. Všich-
ni žadatelé tak budou včas informováni a budou mít dostatečný
prostor na přípravu projektových záměrů:

III.2.1 Obnova a rozvoj vesnic, občanské vybavení a služby
– v úterý 23. 3. 2011 od 10.00 v budově MZe v zasedacím sále

č. 400

V návaznosti na plánované jednání Pracovních skupin se usku-
teční 4. dubna 2011 v 9.30 hodin zasedání 10. Monitorovacího vý-
boru v hotelu Floret v Průhonicích.

Pozvánka

Krajské sdružení NS MAS ČR Jihomoravského kraje
Vás zve na seminář

Nové směry a trendy v marketingu místních
produktů a venkovském cestovním ruchu

Termín: 16. března 2011 od 10.00 do 14.00 hod.
Místo: Kongresový sál zámku Křtiny

Program:
• Michal Burian: Efektivní marketing venkova a jeho produk-

tů – nové směry a trendy
• Kateřina Čadilová: Značka jako součást marketingu
• Vladimír Štrunc: Vizuální myšlení a vizuální prezentace
• Radek Novotný: Jak vytvořit interaktivní expozici a video-

průvodce
• Petr Kratochvíl: Turistické produkty – místní akční skupiny

by měly být akční i v cestovním ruchu
• Eva Hamplová: Jak podnikat v cestovním ruchu, jak založit

cestovní agenturu a cestovní kancelář

Vložné na seminář je 500 Kč na osobu. Návratku a platbu
zašlete do 10. 3. 2011 na adresu: Krajské sdružení NS MAS ČR
Jihomoravského kraje, 679 13 Sloup 221. Nebo e-mailem na:
jihomoravsky.leader@seznam.cz. Daňový doklad obdržíte u re-
gistrace 16. 3. 2011.

Národní síť Místních akčních skupin ČR, o.s.
a Krajské sdružení NS MAS ČR Jihomoravského kraje

si Vás dovolují pozvat

na zámek ve Křtinách na

Těšíme se na setkání s vámi.

Bc. František Winter
předseda NS MAS ČR, o.s.

Pokračování ze strany 2
Den malých obcí pořádá Komora obcí SMO ČR, Sdružení míst-

ních samospráv ČR, Spolek pro obnovu venkova ČR, časopis Obec
a finance, Triada, spol. s r. o., sdružení Český zavináč.

Hlavní témata:
• Podpůrné programy pro venkov a soutěž Vesnice roku (MMR)
• Program rozvoje venkova (MZe)
• Historické aspekty katastru nemovitostí a možnosti jeho dnešní-

ho využití v obci (ČÚZK)
• Bude přímá volba starostů (MV)
• Financování obcí a rizika hospodaření (MF)
• Energetické úspory v obcích (MPO, MŽP)

35. Den malých obcí přinese vyhlášení
Vesnice roku 2011



Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.156 • 3/2011

T Té m a : P o š t a n a v e s n i c í c h 4

Česká pošta nebude do jmenování nového generálního ředitele zastavovat provoz v dalších pobočkách v rámci pro-
jektu optimalizace poštovní sítě. Zástupci vedení podniku se na tom v těchto dnech dohodli se Spolkem pro obnovu ven-
kova, Svazem měst a obcí a Sdružením místních samospráv. Představitelé venkova včetně SPOV rušení pošt kritizovalo,
starostové si v řadě případů stěžovali na nepřijatelné podmínky navrhované Českou poštou. Právě rušení poboček, re-
spektive jejich nahrazování jinou formou poštovních služeb, přimělo ministra vnitra Radka Johna k odvolání generální ře-
ditelky pošty Marcely Hrdé. Post opustí 28. února.

Podle předsedy Sdružení místních samospráv Josefa Bartoňka ale rušení pošt v malých obcích pokračovalo i poté, co
se veřejnost dozvěděla o odvolání Hrdé. Podle SMO pošta od září zrušila nejméně 21 poboček a 31 dočasně uzavřela. Mluv-
čí České pošty Ivo Mravinac ale uvedl, že seznam rušených poboček obsahuje i ty, které jsou zavřené nikoliv kvůli opti-
malizaci, ale například pro vypovězení nájmu nebo z jiných důvodů.

Česká pošta nebude do příchodu nového
vedení rušit své pobočky na venkově

OPTIMALIZACE?

Podle plánu optimalizace pobočkové sí-
tě si má podnik z nynějších 3346 poboček
ponechat přibližně 1600, asi 700 poboček
chce nahradit výdejními místy a tisícovka
poštovních úřadů má být provozována ji-
ným subjektem v rámci projektu Partner.
Vedle toho má ale vzniknout přes 800 no-
vých obslužných míst například v obchod-
ních centrech nebo nových aglomeracích.

„Nerušíme pošty, měníme pouze obslu-
hu ve spolupráci se samosprávou nebo jiný-
mi subjekty,“ uvedl vrchní ředitel pro po-
štovní provoz a logistiku České pošty Petr
Zatloukal. Optimalizace poštovní sítě má být
podle něj provedena do roku 2017, kdy má
být poštovní trh plně liberalizován. Podle

původních informací chtěla pošta v rámci
optimalizace uzavřít kolem 1500 poboček.

Pošta se již dříve se zástupci samospráv
dohodla, že je bude o záměru rušit konkrét-
ní pobočky informovat s půlročním předsti-
hem. Zástupci samospráv poště opakovaně
vytýkali, že zatím nepředložila seznam po-
boček, které chce zrušit. Člen předsednictva
SPOV Stanislav Rampas na únorovém jedná-
ní Spolku vystoupil proti způsobu plánované
optimalizace ČP. „Proti rozšíření sítě poboček
samozřejmě nebudeme. Musíme ale znát
seznam rušených pošt. A podmínkou by
vždy měla být přímá komunikace se samo-
správou dotčené obce a hledání společných
řešení. Tam, kde to není opodstatněné, se
pobočky rušit nemají,“ řekl Rampas.

Pošta chce zúžit síť poboček, odmítá ale předat jejich seznam. Obce to kritizují

Podle předsedy Eduarda Kavaly se zá-
stupci samospráv nebrání diskutovat o prob-
lému optimalizace České pošty. „Nesouhla-
síme ale se zatajováním údajů, které po-
bočky se budou rušit. Nelze ani podcenit
argument starých lidí. Už i generace dneš-
ních padesátníků bude poštu ve své obci po-
strádat,“ řekl Kavala.

O RUŠENÍ POŠT JEDNALA
I SENÁTNÍ KOMISE, VYZVALA

K CITLIVÉMU POSTUPU
Senátní komise pro rozvoj venkova v úno-

ru požádala vedení České pošty, aby při pří-
padném rušení poboček volila citlivý a indivi-
duální přístup a projednala s příslušnými ob-
cemi budoucí zajištění poštovních služeb.

Pošta v Pavlíkově
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Zástupci samospráv
jednali s Českou
poštou o budoucnosti
pobočkové sítě

V diskuzi o budoucnosti poštovních slu-
žeb na celém území státu musí samospráva
zůstat rovnocenným partnerem. Svaz měst
a obcí ČR s Českou poštou již v roce 2009
uzavřel dohodu o partnerství, která zaruču-
je poskytování pravidelných informací o při-
pravovaných změnách. Na dalším jednání
k projektu optimalizace pobočkové sítě se
sešli zástupci Svazu měst a obcí ČR, Spolku
pro obnovu venkova, Sdružení místních sa-
mospráv ČR, Svazu obchodu a cestovního
ruchu ČR a České pošty. Česká pošta při
tomto setkání deklarovala, že bude v rámci
projektu Partner intenzivně pracovat na op-
timálním řešení, které zajistí stejnou dostup-
nost poštovních služeb pro všechny obyva-
tele ČR. Česká pošta v současné chvíli řeší
další využití poštovní sítě v souvislosti s hle-
dáním nových obchodních příležitostí.

Česká pošta se zavázala, že při jednáních
s konkrétními obcemi bude předkládat in-
formace o nákladech na provoz příslušné
pobočky a jejím vytížení.

Česká pošta souhlasila s požadavkem,
že vytipované obce budou její zástupci in-
formovat o zamýšlené změně formy po-
štovní obsluhy minimálně 6 měsíců předem.

SMO ČR, SMS ČR a SPOV vyzývají Čes-
kou poštu, její dozorčí radu a Ministerstvo
vnitra ČR jako zakladatele, aby zveřejnily tu
část transformačního projektu, která se tý-
ká restrukturalizace pobočkové sítě. Dále
vyzývají ke zveřejnění kompletního plánu
optimalizace poštovní sítě včetně uvedení
míst, kde má dojít ke změnám či novému
zřízení služeb České pošty.

SMO ČR, SMS ČR a SPOV vítají spoluprá-
ci se Svazem obchodu a cestovního ruchu
ČR při jednání o pobočkách České pošty.
Josef Bezdíček, před. Komory obcí SMO ČR

Josef Bartoněk, předseda SMS ČR
Eduard Kavala, předseda SPOV

Zdeněk Juračka, prezident SOCR
Petr Zatloukal, vrchní ředitel divize poštov-

ní provoz a logistika Česká pošta, s.p.

Náměstek ministra vnitra Jiří Franc poukázal
na to, že pošta k optimalizaci své sítě přis-
toupila bez koncepce svého rozvoje na příš-
tích deset let. Její stanovení bude podle ná-
městka jedním z úkolů nového generálního
ředitele, který by měl být jmenován v první
polovině března.

Zamýšlená výdejní místa by zajišťovala
výdej a příjem zásilek. Doplněna by byla o
motorizovanou poštu, která by poskytova-
la například peněžní služby. V rámci projek-
tu Partner chce pošta provoz poboček na-
bídnout v první řadě obcím. Na provoz chce
přispívat fixní částkou převážně ve výši 70
korun za hodinu a variabilní částkou ve vý-
ši 1,50 Kč za jednu transakci.

Několika jednání ohledně optimalizace
sítě pošt se zúčastnila i místopředsedkyně
SPOV senátorka Jana Juřenčáková. „Ptala
jsem se, jaký bude jejich postup. Řekli mi, že
nejdříve osloví starostu dotčené obce, dají
mu individuální návrh smlouvy a pokud ji
nebude obec akceptovat, osloví komerční
subjekt v obci. Když ani ten nebude mít zá-
jem, přijede motorizovaná jednotka,“ uved-
la na únorové schůzi SPOV.

MNOHA OBCÍM SE RUŠENÍ
POŠT NELÍBÍ. VZNIKLA PETICE

NELIKVIDUJTE VENKOV
Proti rušení venkovských pošt vznikla na

Krušnohorsku petice Nelikvidujte venkov.
Právě k tomu by zánik poboček podle in-
iciátora petice Petra Pakosty směřoval. Lep-
ším řešením by podle něj bylo zvýšení eko-
nomičnosti poboček rozšířením služeb na
malých poštách například o prodej drobné-
ho zboží, léků, lístků na hromadnou dopra-
vu nebo o provoz internetu.

S rušením pošt nesouhlasí například sta-
rosta obce Všeň na Turnovsku Ivan František
Herbst. „Myslím, že by pošta měla doručo-
vat všude, zejména na venkov. Je to otázka
solidarity. Myslím, že to k našim historickým
tradicím patří. Měla by nastoupit raciona-
lizace práce a pak by pošty mohly zůstat,“
uvedl Herbst.

Zkušebně již začaly poštovní služby pro-
vozovat družstevní prodejny ve dvou obcích
na jihu Moravy, v nichž se Česká pošta roz-
hodla uzavřít pobočky. Podle předsedy Sdru-
žení českých a moravských spotřebních druž-
stev COOP Zdeňka Juračky mají družstevní
prodejny zájem převzít část poboček v ob-
cích, které chce pošta uzavřít. maš

Česká pošta před
celkovou privatizací

To co začalo neúspěšně před dva a půl
roky uzavíráním tzv. nevýdělečných a ma-
lých pošt s tím, že předchozí vedení mělo
v úmyslu rozprodat jednotlivé výdělečné po-
šty a to hlavně ve větších obcích a městech,
se celkem úspěšně rozvíjí v jiné podobě tzv.
OPTIMALIZACE a pod jiným vedením.

Česká pošta je státní podnik s 36 tisíci
zaměstnanci, jejímž zakladatelem je minis-
terstvo vnitra, a který má udělenou licenci
pro provozování této služby. Ze zákona
29/2000 Sb. vyplývá: Licenci na tyto služby
uděluje pouze Český telekomunikační úřad,
který dohlíží nad dodržováním činností sta-
novených touto licencí. Obsahem licence je
zajistit všeobecnou dostupnost základních
služeb na celém území České republiky!!!

Stát, potažmo ministerstvo financí, jak
uvedl náměstek ministerstva p. Zdeněk Zají-
ček, připravuje privatizaci pošty s tím, že stát
bude inkasovat dividendy.

Jsem toho názoru, že je nesprávné srovná-
vat služby obyvatelstvu s podniky jako je Bu-
dvar či Lesy ČR, které by se měly v této poslední
vlně též privatizovat. (Viz Deník 31. 12. 2010)

Velmi pěkné hodnocení má generální ře-
ditelka České pošty Marcela Hrdá, která (viz
článek, Hospodářská komora) v úvodu říká:
„Víme, jak bude vypadat budoucnost České
pošty. Česká pošta je natolik viditelný a pro
společnost důležitý podnik, který ve stavu do
kterého jsem přišla, nemůže přežít rok 2013!
Vykročili jsme konečně na cestu pošty jako
obchodní společnosti, samozřejmě zákaznic-
ky orientované. Zavedením služby Czech
POINTU, která byla dostupná pouze na obec-
ních úřadech nebo u notáře. Pošta je jak do-
kládá obrovský zájem zákazníků pro lidi mi-
mořádně užitečná. V HN 16. 12. 2010 uved-
la: „Počet poboček nutně klesat nemusí.
Třeba zájem o pobočky v nákupních centrech
je obrovský. Svoje služby bychom rádi rozšíři-
li i do nově vzniklých satelitů. Na www strán-
kách pošty se chlubí ziskem 126 miliónů ko-
run proti plánovanému zisku 50 milionů Kč.
Zisk v konečném bilancování je 250 milionů.
Je zvyšování zisku natolik zásadní, že se Poš-
ta rozhodla navyšovat další zisky propouště-
ním a převáděním tzv. prodělečných či lépe
řečeno nedostatečně výdělečných pošt na
obce či soukromníky? Tak, že obce či sou-
kromníci mohou prodělávat? V roce 2011
počítá Pošta, ač má být zprivatizována, s in-
vesticemi 2,275 miliardy, a dodává, že pláno-
vaná suma za poslední roky je limitována
ekonomickými možnostmi podniku. Letošní
hospodářský výsledek však ukazuje, že je to
naprosto reálný odhad.

Zřejmě jsem špatný počtář, ale vychází
mi splácení této investice v případě úvěru
a uváděného předpokladu ziskovosti mini-
málně na 20 let. Pak se nabízí otázka, proč

Jednání zástupců organizací venkova s představiteli České pošty

D D o k u m e n t
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investovat do ziskového podniku tolik pe-
něz, když se Pošta bude privatizovat v co
nejkratší možné době?

Výstižně se vyjádřil ředitel architektury
pobočkové sítě České pošty Rastislav Horá-
ček v Novém Profitu č. 51–52 ze dne 20. 12.
2010. „Rozložení poštovních úřadů je za-
staralé, neodpovídá potřebám občanů – a já
se ptám, jakým občanům? A dovoluji si pod-
otknout , že co je staré, nemusí být ještě ne-
vyhovující. Plně funkční pošty nejsou pro
vesničany, ale pouze pro velké aglomerace,
kde žijí lidé lepší kategorie?

Velmi výstižně se vyjadřuje mluvčí České
pošty Marta Selicharová v Mosteckém dení-
ku ze dne 14. 1. 2011 na otázku Jaký záměr
má Česká pošta s poštami na Nové Vsi v Ho-
rách, Brandově a Hoře Sv. Kateřiny: „Priori-
tou České pošty je provozovat tyto nové ty-
py poboček prostřednictvím obecních nebo
městských úřadů. Česká pošta je ale připra-
vena i na variantu soukromého provozová-
ní poboček. Hlavním kritériem pro výběr po-
št, které nahradí pošty formou Partner či vý-
dejní místa jsou tři: 1. dostupnost pobočky
pro zákazníky, 2. spádovost lokality, kterou
obsluhuje a za 3. ekonomické ukazatele, ale
ty jsme nebrali jako první! Ekonomický po-
hled je sice důležitý, ale nejprve jsme se sna-
žili dívat na optimalizaci z pohledu zákazní-
ka. Projekt „Optimalizace pobočkové sítě“ je
naplánován do roku 2017, a je projednán se
zakladatelem, ČTÚ a Svazem měst a obcí.
Stávající počet míst s poštovní obsluhou se
v cílovém stavu nezmenší, naopak dojde
k rozšíření pobočkové sítě – pouze změníme
formu poskytování poštovních služeb. Cí-
lem projektu je především férové nastavení
poštovní sítě tak, aby odpovídala požadav-
kům současné doby. Česká pošta chce při-
způsobit poštovní síť skutečným potřebám
svých zákazníků.“

Za uplynulých 2,5 roku jsem sledoval vý-
voj České pošty od prodeje k dnešnímu mo-
delu. Mohu to dokladovat výstřižky z novin.
Dokonce jsem vystoupil před rokem na val-
né hromadě SPOV a přednesl jsem obavy
z tohoto vývoje. Dnes jsme postaveni před
ne příliš příznivou realitu a měli bychom vy-
vinout maximální úsilí o zachování stávající-
ho stavu.

Další otázky, které mne jako starostu
malé obce se 453 obyvateli napadají, a snad
vystihují podstatu mých obav o osudech
malých pošt, jsou následující:

Jsou občané malých, středních, velkých
obcí či měst jiných kategorií, tak jak je dá-
no „Optimalizací“ pošt?

Když je Pošta pro společnost důležitý pod-
nik, tak obce bez pošt již nejsou pro společ-
nost důležité? Je zajištěn státem princip rov-
ného zacházení?

Naplňuje se touto Optimalizací „Dlouho-
době udržitelný rozvoj obcí“? Viz dokument
MMR Strategie regionálního rozvoje. Nebo
to bude ve stylu „malé obce žádné obce“?

Budou mít občané dotčených obcí lepší
dostupnost? V případě výdejních míst niko-
liv a v případě Partner omezenou.

Budou občané s omezením poštovní
služby v obci více spokojeni?

Je férové nalákat lidi k ukládání peněz do
Poštovní spořitelny – zřízení účtu a nyní
v dotčených poštách omezit ba dokonce za-
bránit výběru financí tak, že v případě nut-
nosti musí vážit cestu v některých případech
cestu až 30 kilometrů k nejbližší k tzv. lepší
poště? Ale co staří lidé a lidé bez auta při
dnešní dopravní obslužnosti?

Bude Pošta nebo Poštovní spořitelna
těmto lidem platit vícenáklady?

Opravdu Pošta tímto přizpůsobí poštov-
ní síť skutečným potřebám občanů?

Vznikne v případě souhlasu obce či sou-
kromého podnikatele nové pracovní místo?
V žádném případě.

Co nastane v případě nemoci, dovolené
či ukončením činnosti? Není kvalifikovaná
náhrada! Na základě podpisu smlouvy Pošty
s obcí je zodpovědný za chod starosta, kte-
rý by měl být proškolen a bude muset tuto
činnost zastat, ale ptám se, jak to může fun-
govat při stanovení otevírací doby a staros-
ta bude muset řešit problém mimo obec, či
bude na jednání mimo obec, navíc může ta-
ké onemocnět apod. Už vůbec si nedovedu
představit nastalou výše uvedenou situaci
a nutný záskok starosty, který není uvolněný.

Jaké můžou nastat sankce při nedodrže-
ní smlouvy s Poštou?

Kdo ve výše uvedeném případě bude
zodpovědný k občanům? Pošta? Stát? –
Ne. Starosta!

Je nutné předělávat něco, co je sice sta-
ré, ale dobře fungující a vydělávající?

Lze dávat jako vzor pro fungování Pošty
Německo či Rakousko? Tam funguje všech-
no jinak a až bude u nás v pořádku právní
rámec, soudy, policie i státní správa, tak
proč poté „nevylepšit“ Poštu.

Proč Pošta dotčeným obcím nepředloží
tzv. výtěžnost svých provozoven? A případ-
né náklady?

Možná by stálo za to provést personální
audit ve vedení Pošty a zvážit pozici mluvčí,
ředitele architektury pobočkové sítě, a po-
dobných uměle vytvářených funkcí.

Má Pošta právo dělat OPTIMALIZACI? Za-
tím tuto možnost pouze projednala se za-

kladatelem, Českým telekomunikačním úřa-
dem a Svazem měst a obcí.

Vydala vláda souhlas s touto Optimaliza-
cí? Zatím neexistuje žádné usnesení vlády.

Možná, že je konání Pošty v rozporu se
zákonem! Co na to zákonodárci?

Nenesou dosavadní kroky a nabídky Pošty
na zajištění provozu za úplatu na živnosten-
ský list znaky zaměstnávání Švarc systémem?

Existuje solidarita mezi městy a vesnice-
mi? Nebudou muset v budoucnu větší cel-
ky také zajišťovat tyto služby částečně na
náklady obecní kasy?

Kdo bude mít kontrolu a jakou nad Poštou
po privatizaci, když rozhodující bude maxi-
mální zisk? Bude to podobné jako z ČEZem?
Zisk lze v případě Pošty snadno docílit zdra-
žením, což Pošta každým rokem činí.

Proč stát zatěžuje obce dalším úkolem
a zbavuje se zodpovědnosti za nastávající
problémy?

Stát má dle Ústavy napomáhat výkonu ve-
řejné správy i na nejnižším stupni – v obcích,
tudíž i v těch nejmenších. K tomuto se Čes-
ká republika přihlásila též podpisem Evropské
charty místní samosprávy v roce 1999!

Obce již nyní suplují povinnosti státu ve
zdravotní péči, sociální péči a školství. Ne-
hledě na dopravní obslužnost, kterou mají
zajišťovat kraje.

Lze se jen domnívat, že se jedná o poli-
tickou objednávku na základě podnikatel-
ské lobby, ale proč by na tom měly prodě-
lávat obce?

Je normální záměr investovat do podni-
ku před privatizací přes 12 miliard?

Nestojí za úvahu, aby spolky sdružující
obce a města převzaly tento podnik kom-
pletně od státu a zajišťovali si tyto služby ve
své režii a pod dohledem své správní rady?
Mohl by se tak zcela naplnit princip solidari-
ty a rovného zacházení bez spekulací vyso-
kého zisku za každou cenu. Pošty na vesni-
ci slouží i rekreantům a návštěvníků z měst.

Žádám tímto obce a města, kterých se
Optimalizace pošty netýká, o vyjádření pod-
pory, solidarity a nespokojenosti s dosavad-
ním postupem České pošty a státem.

Jan Bejček, starosta obce Nová Ves
v Horách (Ústecký kraj)
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V létě to bude dvacet let od doby, kdy
bylo zpracováno první znění českého
Programu obnovy vesnice. Jeho iniciátoři
tehdy vycházeli ze zkušeností rakous-
kých sousedů a program pojali jako ne-
dílnou součást hlubokých společenských
změn, v nichž má venkov a venkovské
obyvatelstvo významné místo. O tři ro-
ky později pak vznikl Spolek pro obno-
vu venkova ČR, neboť hrozilo, že ven-
kovskou politiku bude tehdejší vláda
opomíjet. U zrodu českého POV i u vzni-
ku Spolku stál architekt a fotograf Jan
Kruml. Osobnost Spolku, odborník na
venkovskou architekturu i politiku je
stále aktivní a pokračuje ve svém díle.
V nedávné době například vydal ve spo-
lupráci s obcí Lužice, SPOV a minister-
stvem pro místní rozvoj DVD Vesničko
má přestavovaná, kde upozorňuje pro-
střednictvím osvětového pořadu na vý-
voj zástavby na venkově, přináší příkla-
dy souladu a citlivosti k místnímu rázu
i varování před nahodilostmi a nešvary.

Jan Kruml (1935) pochází z brněnské
části Tuřany, což byla v době jeho dět-
ství v podstatě vesnice. Vyučil se nej-
prve zedníkem, poté vystudoval sta-
vební průmyslovku, následně Vysoké
učení technické v Brně, fakultu architek-
tury a pozemního stavitelství. Měl jednu
sestru, jeho tatínek byl učitel, který pů-
sobil na různých místech, například i na
Valašsku. Jan Kruml říká: „Tuřany mají
dosud venkovský charakter. Nedávno
jsme pochovávali mou sestru a kostel byl
plný lidí, některé ani neznám. V místech,
kde Otec Benedikt líbal na letišti zem,
bylo dříve naše pole, na kterém jsem
pracoval. Pamatuji si dobře na les, v jeho
stínu jsme obědvali a na studánku, ze
které jsme pili vodu. Kdyby se tam dnes
ta voda našla, bude ještě smrdět po so-
větském benzínu.“

Takže jste zažil Tuřany, kdy se tam ži-
lo jako na venkově…

Ano. To byla doba, v níž byl pojem pospo-
litost samozřejmostí. Patřil k chování lidí v ro-
dině, na venkově i vztahu člověka ke zvířa-
tům. Každá kráva měla své jméno a slyšela na
něj. V neděli nechal můj děda zapřáhnout
a jeli jsme na bryčce po polích a děda se dí-
val, jak zraje úroda. Vztah lidí ke krajině i úro-
dě byl zcela jiný než dnes. Zmizel v době, kdy
rukodělnou práci nahradila zemědělská vý-
roba. Moje dětství ještě zastihlo takovou tu
dřevní dobu, kdy se všechno dělalo rukama.
Potom vymizely i ty rodinné vztahy, mnoho
se toho zkazilo. A přitom jsem vyrůstal v do-
bě protektorátu. Ta tísnivá doba se nedá vy-
povědět. Vzpomínám si na ten strach, kdy
jsme všichni poslouchali zahraniční rozhlas,
za což byla kulka. Celá vesnice držela pohro-
madě. A když někdo načerno zabíjel prase,
třeba můj děda, pozval celou přízeň.

Můj architektonický názor
vystihuje jeden pojem: Soulad

Rozhovor s architektem a někdejším
předsedou Spolku pro obnovu venkova
ČR Janem Krumlem

Když Vás tak poslouchám, úplně vi-
dím ty Ladovy obrázky vesnice, jaká by-
la dříve. Včera jsem se dívala na DVD
Vesničko má přestavovaná. Mám z to-
ho takový pocit, že lidé kdysi byli po-
kornější a přizpůsobovali se přírodním
zákonům, krajině, ve které se rozhodli
žít. Pominu-li teď dobu komunismu,
zdá se, že dnes chtějí někteří lidé vyni-
kat v krajině. Proto ty barevné fasády,
věže a hrady. „Podívejte se, tohle jsem
já, tohle se mně líbí a já na to mám…“.

Komunismus chtěl přetvářet. Všechno co
tady bylo dříve, bylo špatné. Nejenom Ma-
saryk, Beneš, první republika, církev… všech-
no se mělo předělat. To bylo součástí jejich
ideologie, která byla zejména zpočátku dras-
tická. Poslední léta normalizace bylo zřejmé,
že už se všechno přežívá, už se kupčilo, roz-
krádalo atd.

V každém kraji, v každé vesnici byli ře-
meslníci, kteří dělali to, co tam bylo tradič-
ní. Tak jako každá obec měla svůj kroj, tak
vlastně i zedníci stavěli tak, jak to bylo pro



danou vesnici typické. Nebyla mechanizace,
tudíž ten terén nemohli znásilňovat, jako to
dělají dnes bagry. Lidé museli dům do stráně
„zasunout“ co nejvhodnějším způsobem.
Věděli, jak se chová příroda, když jsou letní
bouřky. Tradice byla i ve znalostech jednotli-
vých řemeslníků, ve všem. Takže domy byly
zasazeny do přírody už i z toho důvodu, že
nebyla mechanizace. Navíc, venkov byl vždy
hlavně zemědělský. I řemeslníci museli mít
svá pole. Takže když stavěli lidé domy, počí-
tali i s polem, s hospodářským provozem,
kudy projde dobytek, kudy se projede s obi-
lím atd. Dům přizpůsobili tehdejšímu životu,
jaký žili oni sami i jaký byl na vesnici.

Takže přizpůsobovali se nejen kraji-
ně, ale i životu, provozu v dané lokalitě.
Lidé se přizpůsobovali celku…

Lze říct, že i ta vesnice byla rozdělená so-
ciálně. Sedláci, malozemědělci, kovozemě-
dělci, řemeslníci. I tehdy bylo rozvrstvení.

Ale to je i dnes. Ve vesnici je vilová
čtvrť, stará zástavba, satelity… Tak v čem
je rozdíl?

Všichni byli tehdy odkázáni na přírodu –
na počasí, na úrodu… a byli věřící. Byli
zvyklí prosit i děkovat Hospodinovi – prosit
o všechno a děkovat za všechno. A celá
vesnice tím byla prodchnutá. Rok na vsi od
bratří Mrštíků dobře poukazuje na život na
vesnici v dřevních dobách. Přírodní i nábo-
ženské tradice svědčí o tom, že vesnici
stmelovaly dohromady. Děvčata nemohla
jít na muziku do sousední vesnice, pospoli-
tost se projevovala i v písních. Bolševik řa-
du těchto věcí i vztahů narušil. Dodnes vi-
díte ta pole „nikoho“ a dodnes vidíte bez-
ohlednost lidí, kteří si hlídají už jen to své
území a co není na jejich pozemku už je ne-
zajímá. Lidé klidně vyvezou odpadky do kra-
jiny. A to i na jižní Moravě, ve folklorním
kraji, kde se zpívá o vínu… Za dědinou jsou
v krajině odpadky, stará televize, pračka.

Proč je i současná architektura na
venkově tak rozdílná a stále nejednot-
ná? Můžou za to komunisti? Může za to
demokracie, která nám dala dar svobo-
dy, se kterým každý naložil podle své-
ho? Projížděli jsme nedávno Rakousko.
Tam je vidět, jak domy zapadají do kra-
jiny. Když je obnovují, tak opět ve stej-
ném stylu, když staví nové domy, zase
je přizpůsobují stávající zástavbě tak, že
nepůsobí jako pěst na oko. Proč to u nás
stále nejde také tak?

Klaďme si všichni tuto otázku. Rakušané
měli to štěstí, že jejich život nebyl narušen
komunismem. A tak je vidět na první po-
hled, že zůstal neporušen i jejich vztah ke
krajině. To, o čem tady celou dobu hovoří-
me. Zůstává jim jejich vztah k tradicím i k dě-
dictví jejich otců – což není jen ten barák, ale
i duchovní rozměr. Mladí lidé, kteří tam zdě-
dí nějakou nemovitost, se k ní chovají ucti-
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Jak se u nás rekonstruuje starý dům? Vy-
bouchají se okna a dají se velká plastová,
stěny se obloží polystyrenem, na který se na-
táhne tenkostěnná vrstva, zruší se plastická
členění, ostění, římsy. Tak jako se za totality
natáhl břízolit, tak se to dnes dělá tímto
způsobem. A že by někdo udělal školení sta-
vebním firmám o tom, jak je důležité re-
spektovat místní ráz? Obcím? Ukázat, co je
třeba v těch vesnicích dodržovat… vy ne-
můžete udělat okno bez ostění… nesmíte
zapomínat na podokenní římsu, která býva-
la vždycky výraznější… Nikdo o to nedbá.

Ale taková školení nejsou. Vezměme
si takový příklad, jak to chodí ve vesni-
ci. Starosta chce například udělat nové
autobusové zastávky. To je významný
a hodně viditelný prvek. Nemá vkus,
s nikým se neporadí a rozhodne se, že
zastávky budou ve tvaru dýně. Zastu-
pitelstvo mu to schválí a tak mají místo
rozbitých a rezavých čekáren ve vesni-
ci zářivě zelené a žluté dýně za spous-
tu peněz… Jak by měl takový starosta
správně postupovat?

Mezi starosty jsou velké rozdíly. (Jan Kruml
přistupuje ke svému počítači a ukazuje nám
nové autobusové čekárny, které navrhoval
on, nebo někteří z jeho kolegů…) Někteří
starostové si nechají nejprve zpracovat návrh,
třeba jen motivační skicu. Tady například vi-
díte, jak jsme vyřešili čekárnu v Hradčanech
na Přerovsku. Z bývalé hasičárny vznikla zvo-
nice a hned vedle k ní byla postavena tato če-
kárna. Vidíte, jak jsou některé čekárny vkus-
né a ladí k prostředí, ve kterém se nacházejí.
A naopak tady ta asymetrická, špičatá – to je
dílo zase od jiného architekta. A to je další
problém. Někteří architekti necítí před vesni-
cí pokoru, a nesnaží se své dílo začlenit do je-
jího prostředí. Někteří to snad ani neumí. Můj
architektonický názor je zahrnut v jednom
pojmu. A tím je – soulad.

Když jsme začínali po revoluci zpracová-
vat návrhy místních programů obnovy vesni-
ce, dělali jsme nejprve tzv. motivační skicy.

vě, nechtějí ji hned zbořit. Když u nás na již-
ní Moravě zdědí mladík dům z nepálených
cihel, první co udělá, zboří ho a postaví ba-
rák jak „Mařenu“.

Máme šanci Rakousko někdy dohnat?
V tom jsem velice skeptický. (Jan Kruml při-

náší hromadu publikací, které si nechává po-
sílat pravidelně od roku 1990 z Dolního Ra-
kouska…) To je ohromný materiál, který vy-
dává vláda Dolního Rakouska zdarma pro
venkovské občany. Je to součást jejich regio-
nální politiky. Něco takového by se u nás mě-
lo dělat. Bylo by důležité zveřejňovat příklady
zajímavých rekonstrukcí, novostaveb a po-
psat, kde se takto staví. Také fotografovat pa-
mátky, kříže, kapličky, selské usedlosti a jejich
vrata. Informovat veřejnost, mluvit o tom.
Aby to znali starostové, zastupitelé, členové
spolků. Aby to bylo živé téma. Lidem se musí
dávat motivace. A musí se to dělat shora.

„To je moje maminka, když jí bylo osmnáct.
Má na sobě tuřanský kroj.“

„V mém počítači nejsou jen snímky staveb, ale i lidí, k nimž mám úctu.“
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(Opět ukazuje na počítači.) Tady vidíte fotku
domu – šedý břízolit, dříve historická členitá
budova. A tady motivační skicu s navrženou
úpravou a popisem, pak to dopadlo takto
(vidíme pro příklad krásnou budovu opra-
vené školy s promyšlenou malbou dětských
přání v místě, kde zazdili předchůdci ok-
na…, jinde orlovnu z první republiky.) Když
se dodržuje jednotný ráz, tak to může takto
pěkně dopadnout. A když se něco podaří,
podnítí to občany k dalším aktivitám. Tak na-
příklad v Boleradicích má více než stoletou
tradici Divadelní soubor bratří Mrštíků. Dnes,
po dostavbě bývalé tělocvičny, tam působí už
dokonce dva divadelní soubory a pořádají
tam jednou za rok i divadelní festival.

A tady je zase budova bývalého národ-
ního výboru přestavěná z chlévů pro býky.
Pro provoz radnice bylo třeba budovu upra-
vit. Vytvořili jsme nové zádveří, v němž je
historická studna. Tu jsme vyzdvihli a nasví-
tili. Každý kdo jde na Obecní úřad, podívá
se na to krásné klenutí, které dělaly ruce
dávno ztrouchnivělé.

Stále nevím, proč u nás neexistují žá-
dné páky na tu libovůli ve stavitelství.
Spousta lidí je přesvědčena o tom, že
stavět dům si má každý podle svého
vkusu. „Proč bych si nemohl postavit to,
co se mně líbí? Dát svému domu barvu,
jaká se mně líbí? Věžičky na domě? Když
na to mám, tak co? Proč by mně do to-
ho měl někdo mluvit?“, argumentují.
Řekněte, proč by se do toho mělo mlu-
vit, aby tam nastal zase ten soulad?

Především bychom si měli uvědomit, že
nikdo nestaví sám pro sebe. Když někdo
staví, vytváří prostředí i pro všechny ostat-
ní. Každá stavba má být začleněna do urči-
tého celku. A ten celek má být v souladu –
rád říkám také v harmonii. A jestliže – jako
v ústech – do řady bílých zubů vyhřezne je-
den zlatý, tak je tam viditelný. A je zde ješ-
tě jedna neblahá věc. Každá vesnice je živý
organismus. Má své obyvatelstvo, své za-
stupitelstvo, své spolky, své tradice, má i
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územní plán, má svůj vývoj. A když tam na-
jednou někdo přijde a postaví si „zlatý
zub“, jak se může začlenit do toho živého
organismu? Takový člověk nebývá do ves-
nického společenství přijat. Možná mnozí
po tom ani netouží.

Mohou starostové a zastupitelé ješ-
tě ovlivnit to, jak bude vypadat obec?
Jaké budou mít lidé domy a fasády?

Samozřejmě, že mohou. Přestavba a vý-
stavba sídel je permanentní proces. Sta-
vební práce se nedají zastavit. Obce mají
územní plány, v nichž jsou zásady stavební
regulace. Pro domy v jádru vesnice platí ji-
ná pravidla, než pro novou zástavbu na no-
vých plochách. Ale i ty nové domy musí ko-
respondovat s okolím, například velikostí.
Nejdůležitější je, aby nevyhřezly svou hmot-
ností, aby nepřinesly něco, co je vůči vesni-
ci netypické, přenesené, a aby nenarušily
panorama obce v krajině.

Je zde ale ještě jeden nešvar. V období to-
tality byla zavedena typizace a ta trvá i do
dnešní doby například při stavbě tzv. kata-
logových domků. Kdesi v projektových kan-
celářích vymysleli určité typy domků, prodá-
vají to firmy, které si tím vydělávají, a tyto do-
mky se staví od Aše až po slovenské hranice
bez ohledu na ráz krajiny a vesnice, na du-
cha té krajiny, bez ohledu na přírodní pod-
mínky, bez ohledu na umístění na pozemku,
ve vztahu k silnici, orientaci, zástavbu kolem,
atd. A to je špatné.. Navíc majitel najednou
zjistí, že u domu chybí prostory na nářadí,
dílna atd. a tak se staví přístavky. U nás lidé
dodnes nejsou zvyklí platit za duševní práci,
za projekt na míru, do daného místa. Na tě-
chto věcech se šetří. I když je známo, že ná-
klad na kubický metr pěkné funkční a per-
spektivní stavby stojí stejně, jako za „zdrba-
nou“ stavbu.

A čím to, že v Rakousku anebo v An-
glii to funguje, staví se stále ve stejném
duchu… Je to i tím, že spolupracují s ar-
chitekty?

V roce 1995 jsem v Anglii chodil tři týd-
ny po venkově. Tato země se s námi oprav-
du nemůže srovnávat. Oni jsou tradiční,
konzervativní, a najdete tam věci až k neví-
ře. Měli jsme štěstí, že nás provázeli dva
vzdělaní pánové, kteří nám třeba ukázali,
že je tam dosud zachovaná stezka, po kte-
ré se dopravovaly pazourky.

Takže si tam takových věcí váží…
Naprosto. Ale je to i tím, že šlechta mě-

la svá venkovská sídla a tím i pevný vztah ke
svému panství a ke krajině. Tento vztah se
projevuje všude a u každého. A princ Char-
les je úžasný člověk, který se angažuje
v problematice enviromentální, ale i archi-
tektury. Například cituji jeho názor: „Povin-
ností architektů a projektantů je řešit bu-
dovy přiměřeně jejich kontextům a tak ele-
gantně, jak je to jen možné…“. A to je
pravda. Architektura má svůj stálý vývoj. Av-
šak má být řešena s návazností na obraz
vesnice a krajinný ráz. Vesnice není místem
na experimenty a architektonické exhibice.

Neznamená, že musíme stavět jenom ja-
ko dědeček. Ale neznamená také, že když
mám historický objekt, že tam nemohu mít
hygienické zázemí, všechno to, co potřebu-
jeme v dnešní době. Na Valašsku se staví no-
vé roubenky, posazené do terénu a ty mají
prosklené dveře, kterými mohou vynést ven
jídelní stůl a když je venku hezky, jíst pod ši-
rým nebem. Co může být krásnějšího?

Jaký je český a moravský venkov a ven-
kovan?

Každá charakteristika je zplošťování. Mů-
žeme najít vzorné příklady. A já jsem rád, že
se soutěž Vesnice roku ujala a zakořenila a
vede k zachování vesnice v určitém souladu.
Ale také se tam vyskytují lidé bez ohledu na
prostředí, tedy bezohlední – jako například
jeden člověk, který mně napsal anonymní
výhružný dopis jako reakci na pořad v ČT,
v němž jsem upozorňoval na stavební ne-
švary. Ale máme k dispozici prostředky:
územní plány, regulační zásady a pak také
stavební úřad, který by měl dodržovat pra-
vidla a stavební zákon. V tom pořadu, o kte-
rém jsem se zmínil, stojím a povídám u „hra-
du“ v milovaných Šitbořicích. Vesnice je cel-
kem v pořádku a nyní si tam někdo postavil
něco takového. Místní stavební komise přit-
om tuto stavbu zarazila, já jsem k projektu
napsal rozbor, který ovšem stavební úřad
nerespektoval. Nějakým mávnutím kouzel-
ného proutku to postavili tímto způsobem
proti regulaci, proti mému odbornému po-
sudku. Majitel toho domu má své předsta-
vy a na druhou stranu, začal stavět před 12
lety a stále nemá hotovo.

Jako odborník nejen na architektu-
ru, ale také na venkov se vyjadřujete
také k problematice zemědělství na
venkově. Dnes už lidé neobhospodařu-
jí půdu, nanejvýš jim stačí malé za-
hrádky, pěstují si své trávníky. Obecně
je ale také problém, že úrodná půda,Jan Kruml v Senátu
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které si (jak jste také zmiňoval) sedláci
kdysi vážili a měli ji v úctě, mizí. Komu-
nisti vzali sedlákům půdu a jejich po-
tomci, kteří ji dostali nazpět, už hospo-
dařit neumí anebo nechtějí. Úcta vymi-
zela a půda se prodává a zastavuje
satelitními vesničkami anebo logistic-
kými centry… co bude dál?

Jde většinou o politickou věc. Jedním
z takových případů jsou Nošovice. Ostrav-
ský kraj, kde jsou hektary, kilometry čtve-
reční zdevastované půdy. A oni si prosadí,
že na jediné rovné půdě pod Beskydy udě-
lají fabriku, která by mohla být kdekoliv jin-
de a zároveň by mohla řešit ekologii zrovna
těchto znešvařených míst. A co udělá naše
vláda? Jásá. Budou pracovní místa! To bylo
za vlády Miloše Zemana. A dokud si vláda,
parlament a poslanci neuvědomí, že půda
– například na Hané – je posvátná a že tak-
to zničená půda je zničená navždy, že se ne-
dá obnovit a že k ní máme mít dlouhodobý
vztah a ne jen – teď za mé volební éry se to
tady postaví. To je hrubé a velmi sprosté. To-
to by se v Anglii nestalo. Jak říkal princ
Charles, u nich zavedli urbanistická opatře-
ní, aby se nestavělo na zelených loukách,
nýbrž na těch hnědých, to znamená na těch
již zdevastovaných. Na těchto věcech, na
způsobech zástavby, bezkoncepčnosti, špí-
ně, nepořádku anebo na druhé straně po-
řádku, čistotě, harmonii se pozná, jak je ta
která společnost vychýlená nebo stabilní.
V tomto smyslu je naše situace dost burcu-
jící a nezáleží jen na starostovi, ale je zapo-
třebí, aby se vzbudila v celé společnosti
averze anebo alespoň pozornost.

Představuji si mladou rodinu (nebo
mladé rodiny), která chce žít na venko-
vě. Stavební parcely nejsou a tak do-
stávají nabídku žít v satelitu, který se
kvůli vysoké poptávce po bydlení staví.
Jenomže satelit narušuje nejen svým
vzhledem krajinu i vesnici… Co byste
jim poradil? Kam mají jít bydlet?

Koupit pozemky je opravdu drahé, je jich
navíc nedostatek. A pokud nemají mladí ro-
diče, kteří by jim pomohli finančně, pak to
mají skutečně těžké. Jsou ale i jiné možnosti.
Uvnitř vesnic je řada stavebních míst, domků,
které se dají opravit, takových domků je veli-
ké procento. Jistěže se řekne, že nejlepším ře-
šením je postavit nový dům na zelené louce.
Na druhou stranu, každý chlap má umět ta-
ky máknout, když se má postarat o rodinu. Já
myslím, že jsou i jiné možnosti než bydlet
v satelitu. Anebo mě napadá, řada z nás re-
konstruovala chalupy na venkově, na Valaš-
sku ve Velkých Karlovicích na nás z města je-
den člověk pokřikoval „masňáků ohnivých“
(smích). Řada těchto lidí se do těch chalup na
stáří nastěhovala a byty ve městě přenecha-
la svým dětem. Těch případů znám hodně.
A to dokazuje, že je možné venkovská obyd-
lí přizpůsobit bydlení.

Před dvaceti lety přijala vláda Pro-
gram obnovy venkova, vy jste byl u to-
ho. Tři roky na to vznikl Spolek pro ob-
novu venkova ČR, jehož jste zakládají-
cím členem a jehož jste byl i předsedou.
Jak hodnotíte těch uplynulých dvacet
let? Jak se náš venkov za tu dobu pro-
měnil?

Především si musíme být stále vědomi to-
ho, že jsme se zbavili toho nejhoršího. Stra-
chu. Strach – abych náhodou něco neřekl – ,
strach, zda někdo neposlouchá, starost o to,
aby mohly moje děti studovat, obava, co o
mně řekne uliční výbor apod. Každý člověk
má možnost si ten svůj osud nějak ovlivnit, ru-
čí si sám za sebe. Pro někoho je to málo po-
hodlné, ale většina by to měla přijmout. Li-
dem se vrátil osobní majetek, k osobnímu
majetku se chováme jinak. A úžasná šance je
i to, že každá obec má svoje zastupitelstva, že
se o sebe může sama starat. V řadě vesnic to-
ho ohromně využívají a výsledky jsou vidět.
Vzpomeňme soutěž Vesnice roku. Tam jsou
výsledky nezpochybnitelné. A napadá mně
takové srovnání se soutěží „Podnikatel roku“.
Existuje takový případ z roku 1995, kdy v té-
to soutěži vyhrál jakýsi Saudek, generální ře-
ditel Škody Plzeň. A co po něm zbylo? Tento
člověk si nezapomněl založit vlastní firmu, do
které vytuneloval 8 miliard korun. Tady vidíte
srovnání Podnikatele roku a způsobu podni-
kání a Vesnice roku a vývoje na venkově tam,
kde to dostanou do rukou řádní a odpověd-
ní lidé. Dotace pro venkov jsou nepatrné pro-
ti všem ostatním. Ale jak říkal Jiří Vačkář na
posledním jednání Spolku, když kontrola mi-
nisterstva probírala dotace do Programu ob-
novy venkova, našli řadu chyb, které vznikly
asi nedopatřením v administrativě, ale nenaš-
li ani jednu zcizenou korunu. A to o něčem
mluví, když se dnes podíváte kamkoliv jinam.

Když před dvaceti lety začal Program
obnovy venkova, vycházelo se z rakous-
kých zkušeností. Myslíte, že už jsme ale-
spoň v něčem dosáhli na jejich úroveň?
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Termín Obnova vesnice jsme převzali od
Rakušanů, kteří pro nás byli inspirací. Nejde
jen o tu vnější stránku vesnice, o tu fasádu.
Jde o ducha demokracie, kdy se neporoučí,
kdy máte ve vesnici lidi získávat, inspirovat je,
pomoct jim. A některé věci jsme převzali.
(Ukazuje nám publikace, které vyšly právě
v počátcích POV u nás.) Tato je z dubna 90,
tady jsem napsal předmluvu o tom, co nás
čeká… tohle je první publikace, ve které jsme
přeložili Program obnovy vesnice Dolního Ra-
kouska. A byly tady pro nás tehdy úplně nez-
námé pojmy – společenství vlastníků a spous-
ta dalších. To bylo vodítko, jak to dělat u nás.
V Rakousku jsme poznali vůdčí osobnost ob-
novy venkova – Dr. Erwina Prölla. Dalším pří-
kladem byla obnova vesnice Bavorska. Zde vi-
díte na fotografiích příklady venkovské archi-
tektury v Rakousku a zde příklady, jak to
vypadá u nás. Tyto fotky, když tenkrát uka-
zoval Jan Florian Petru Pithartovi, okamžitě
vzbudily jeho pozornost. Jeho vláda také pro-
gram brzy – v roce 1991 – přijala a Petr Pi-
thart tehdy prohlásil: „Konečně je tady něco,
co má dlouhodobý význam.“

Co se za těch dvacet let změnilo k lep-
šímu?

Vedle té největší hodnoty jakou je svo-
boda a demokratické možnosti, které každá
vesnice má, bych řekl, že vesnice zbohatly.
Nejen, že si můžeme bez problémů koupit
banány a jižní ovoce. Obyvatelstvo na vesni-
ci získalo vyšší životní úroveň, přestavuje své
domy dle svých potřeb k vyšší kvalitě bydle-
ní, standard narůstá, každá mladá rodina
chce mít své vlastní bydlení. V tomto smys-
lu nějaký pozitivní vývoj nastal. Za totality
existovala spolková činnost, to dnes pokra-
čuje, ale dokonce vznikají i nové spolky, ro-
dí se nové tradice, vidíme na vesnicích nové
sporty, vše, co přináší dnešní doba můžeme
vidět i na vesnici. Jsem rád, že nezaniká folk-
lor. I když se podle mého názoru málo zpí-
vá. Ohromný pokrok udělalo školství. Jen
mně mrzí, že není povinný zpěv ani historie.
Jinak ale neexistuje rozdíl mezi dětmi na
venkově a ve městě. V jejich možnostech.

Co negativního přineslo těch dvacet
let?

Tady se demokracie zneužívá. Je to tím,
že neexistuje důslednost shora. Stále se ta-
dy snažíme měnit stavební zákon, ale je
otázka, zda stavební úřad má sílu na to, aby
prosadil dodržování regulačních zásad, kte-
ré jsou usazeny v územním plánu. Jsou tady
černé stavby a řada podnikatelů, než by žá-
dala o stavební povolení, raději zaplatí něja-
ké pokuty. Když už mají projekt, stavební
povolení, pak ho nedodrží a dohání to až
těsně před kolaudací. Možná se mýlím, ale
problém začíná například v Praze – stadion
Sparty na Letné. To je odjakživa vládní klub.
Tehdejší jeho prezident Mach nechal stadi-
on postavit načerno, na špatném místě, je
tam problém s parkováním, atd. Na slavno-
stním otevření učinil slavnostní výkop teh-
dejší ministerský předseda Václav Klaus –

„Za komunistů mě v 70. roce vyhodili z projektové kanceláře. V posudku, o němž jsem
se pak dozvěděl náhodou, stálo, že jsem protisovětský a protisocialistický element a or-
ganizátor nátlakových akcí. Dostat se pak zpátky k prknu bylo dost obtížné. Byl jsem pět
let zaměstnancem Tělovýchovné jednoty královopolské a pracoval jsem na stavbě Spor-
tovní haly, kterou jsem projektoval.“

který tak dal jasně najevo svou podporu
obílování černých staveb. Na Karlovarsku
jsou zase ty ruské stavby – opět černé, do-
datečně obílené. Jak je možné, že je tady na-
konec vždycky stavební úřady nějak obílí? To
je nešvar, se kterým nikdo a nic nehne.

Co přinesl venkovu za těch dvacet
let Spolek pro obnovu venkova?

Role Spolku je významná už v tom, že
vůbec existuje. Venkovští starostové mají
své občanské sdružení, které je nestranické.
My nejsme a nikdy jsme nebyli zásadně
k žádné straně přimknuti. A doufám, že to
tak stále bude. Tak jsme to alespoň chtěli
s mým předchůdcem Ivanem Dejmalem.
Snahu o zdravý vývoj Spolek stále prokazu-
je, řada iniciativ se ukázala správných. Na
druhou stranu, starostové, kteří se nemoh-
li spolehnout pouze na Spolek, založili i
svou politickou sílu, projevilo se to ve vol-
bách a je to dobře. Bojují o spravedlivé roz-
počtové určení daní, které je u nás zatím
namířeno proti venkovu. Avšak kultivovaný
západ ví, že je zapotřebí, aby venkov měl
svůj příznivý vývoj, svou perspektivu, aby
obyvatelstvo z venkova neodcházelo. U nás
platí, že nejubožejší vesnici dají nejméně
peněz – což je naprostý nesmysl. Nakonec
se prokázalo, že poslanci jsou rekrutování
z velkých měst. Z tohoto důvodu je dobře,
že starostové na sebe vzali úkol, aby bylo
rozpočtové určení daní nějakým rozumným
způsobem adekvátně rozděleno.

Proč vzniklo DVD Vesničko má přesta-
vovaná?

Chtěli jsme sdílnou a přesvědčivou for-
mou poskytnout širší veřejnosti odborné
hodnocení historické i současné zástavby na
venkově. Vytvořit odborný dokument, jenž
by přinesl informace, podněty, a zároveň by
vybízel k diskusím, k uplatnění v místních
podmínkách, k aktivnímu přístupu. Zveřejnit
výsledky místních programů obnovy, podat

příklady ze soutěže Vesnice roku a ocenit
působivé realizace, v nichž se spojily odbor-
né znalosti se vztahem k venkovskému pro-
středí. Uvést také pochybení proti řádu, bez-
koncepčnost, vyzývavost a exhibice. Proti
tomu příklady soudobé architektury venko-
va. Dokument tedy mapuje vývoj venkovské
architektury za posledních 20 let, jeho zá-
kladem jsou tisíce fotografií, které jsem za
posledních deset let pořídil v českých vesni-
cích. Chceme podnítit veřejnost k boji proti
zásahům do venkovského prostředí.

Kromě toho, že vzniklo DVD, objevil
jste se nedávno také v reportáži České
televize, v pořadu 168 hodin.

Natočil jsem řadu pořadů, ale vždy byly
v nějakém vedlejším čase. Pořad 168 hodin
byl zařazen ve sledovaném čase, takže jej
vidělo velké množství lidí. Mohu říci, že mě
volalo, či mailovalo mnoho lidí se souhlas-
ným názorem. Ozvala se také jedna „po-
trefená husa“ a to způsobem, který ani ne-
stojí za to, aby byl zveřejněn.

Vy jste ale řekla, že si vybavujete Ladovy
obrázky, když vzpomínám na své dětství. Když
jsou Vánoce, jak vypadají pohlednice, které si
posíláme? Je na nich příroda, krásná krajina,
chaloupky nebo jsou to Ladovy obrázky…

Takže my podvědomě cítíme a víme,
co je skutečně krásné…

Ano, my to víme. Na pohlednicích nejsou
ty nepěkné a nevkusné stavby. Mým cílem
bylo tyto věci zveřejnit, dát podnět k tomu,
aby lidé nemlčeli, aby zkrátka starostové mě-
li svou stavební komisi, která by dělala při-
pomínky, aby si stavební úřady byly vědomy,
že když budou „moc hodní“ nebo uhnou, že
to bude mít své důsledky. A že nakonec cel-
kový obraz našeho venkova se obrací proti
nám všem. Máme krásnou hymnu, kterou
opěvujeme naši zemi a přitom si ji sami ta-
kovým způsobem znešvařujeme.

Rozhovor vedla Marie Šuláková
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SPOV jednal o rušení pošt a vývoji veřejné správy

VESNICE ROKU 2011 NABÍZÍ NOVÉ CENY:
ZLATOU CIHLU OBNOVY VENKOVA

V krajských kolech se v letošním ročníku soutěže Vesnice roku
může stát jejich součástí klání Zlatá cihla obnovy venkova. Proto ve-
dení SPOV jednalo o návrhu začlenění soutěže do podmínek Ves-
nice roku, návrhu samotné soutěže, její organizaci a podmínkách
či kategoriích hodnocených staveb.

V rámci soutěže Zlatá cihla obnovy venkova se budou vyhod-
nocovat příkladná stavební díla v obcích, které se přihlásily do sou-
těže Vesnice roku 2011. Jak stojí v návrhu soutěže, výsledky sta-
vební obnovy na venkově si zasluhují větší pozornost i zřetelné
ocenění. Soutěž tak umožní na příkladné stavby upozornit, zve-
řejnit je a propagovat. Oceněné stavby budou zveřejněny v kaž-
doročně vydávané osvětově-propagační publikaci Stavby venkova.
Přihlášení stavby do soutěže vyžaduje souhlas vlastníka.

Stavební díla jsou rozčleněna do tří kategorií – a) obnova či re-
konstrukce památkově chráněných objektů a památek místního
významu, b) obnova či rekonstrukce staveb venkovské zástavby a
c) nové venkovské stavby.

Soutěžními stavbami mohou být sakrální stavby a drobné ob-
jekty, stavby občanské vybavenosti, obytné budovy, výrobní, tech-
nické a zemědělské stavby a veřejné plochy a prostranství v obci.

Hodnotitelé budou posuzovat, jak stavba zapadá do prostředí
obce a krajiny, zda respektuje kulturní kontinuitu kraje, charakter
místního prostředí a zda využívá tradiční materiály. K hodnotícím
kritériím patří i zachování původních stavebních prvků a architek-
tonického tvarosloví při obnově a rekonstrukci historických staveb
a památek lidového stavitelství, soulad novostaveb se stávající zá-
stavbou a jejich estetický účinek či technická a energetická úroveň
stavby, úprava zeleně a okolí stavby.

Krajská komise udělí keramickou plaketu jen jedné stavbě
z hodnocené kategorie. Pokud žádná z přihlášených staveb nesplní
kritéria, komise cenu neudělí.

KRITIKA NĚKTERÝCH ZMĚN VE VEŘEJNÉ SPRÁVĚ

Vedení SPOV přijalo usnesení, v němž požaduje zastavení ne-
systémové změny ve veřejné správě. Požádá o zpracování analýzy
ve veřejné správě v návaznosti na rušení a změny připravované na
jednotlivých ministerstvech. Analýzu by mělo zastřešit ministerstvo
vnitra.

„V současné době sledujeme, jak některá ministerstva demon-
tují současný model státní správy a samosprávy,“ uvedl předseda
SPOV Eduard Kavala. Doplnil, že SPOV podporuje stanovisko mi-
nisterstva vnitra nepřikročit k likvidaci malých stavebních úřadů.

JSOU OHROŽENY MALÉ STAVEBNÍ ÚŘADY?

Stejně jako na několika předchozích schůzích SPOV bylo jedním
z témat rušení malých stavebních úřadů, které před časem avizoval
ministr pro místní rozvoj Kamil Jankovský. SPOV k této věci zaujala
kritické stanovisko, proti byl i SMO a SMS. //Dne 22. února se ko-
nalo zasedání Stálé komise Senátu pro rozvoj venkova. Jejím členům
odpovídal Miroslav Kalous, náměstek ministra pro místní rozvoj, je-
hož podřízení připravují zásadní novelizaci stavebního zákona. Čle-
nům komise, kteří neskrývali obavy o budoucnost stavebních úřa-
dů, řekl, že v návrhu novely neexistuje jediný paragraf, kterým by
byly rušeny stavební úřady. Na stránkách SPOV je dostupná rozsáh-
lá diskuse k tématu, která může sloužit jako zdroj podnětů i do bu-
doucna. K problematice se vyjadřovali i účastníci únorové schůze.//

Jan Florian přítomné seznámil s vlastním průzkumem, kdy mailem
oslovil všechny stavební úřady s působností do 50.000 obyvatel. Od-
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Soutěž Vesnice roku 2011, možné směry vývoje reformy veřejné správy, problematika rušení malých stavebních úřadů
či venkovských poboček pošt byly předmětem jednání schůze Spolku pro obnovu venkova, která se konala 1. února v bu-
dově Senátu Parlamentu ČR.

Únorová schůze SPOV v Senátu
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povědělo 149 z 230. „Výsledky jasně říkají, že z celkového počtu 250
rozhodnutí bylo 1,14 odvolání na jeden úřad v průměru úspěšné.
U menších úřadů byl stejný ukazatel. To svědčí o tom, že ty malé úřa-
dy nepracují s horší kvalitou,“ uvedl Florian. Zástupnost je podle něj
na malých úřadech v průměru 1,98. V průměru má tedy jeden sta-
vební úřad dva lidi. Ti se stihnou zastoupit. „Z pohledu stavebního
zákona by bylo ideální, aby tam dva úředníci – a ještě lépe čtyři – dě-
lali jen stavební zákon. Ale ve skutečnosti je to dnes tak, že na ma-
lých obcích dělají úředníci nějakou dílčí agendu. Mohu dokázat, že
ti, kdo mají stavební úřady, jsou úspěšnější v evropských fondech,
protože tento úředník starostovi pomůže,“ doplnil Florian.

PREZENTACE NOVÉHO ODBORU
VEŘEJNÉ SPRÁVY MINISTERSTVA VNITRA

Hostem jednání SPOV byl ředitel odboru veřejné správy MV Ro-
bert Ledvinka. Odbor je nově konstituován od poloviny ledna a je-
ho základem jsou sloučené odbory územní veřejné správy a efek-
tivní veřejné správy. Uvedl, že odbor řeší nejen problematiku sta-
vebních úřadů, ale například i matrik.

„Hlavním důvodem, proč se dnes začalo mluvit o jakékoliv op-
timalizaci, jsou peníze. My jako MV, jako gestor struktury veřejné
správy, máme problém ve dvou základních bodech. První je ten, že
nedisponujeme penězi na veřejnou správu, těmi disponuje minis-
terstvi financí, a v řadě případů nedisponujeme přesnými údaji, co
se ve veřejné správě v reálu odehrává,“ uvedl Ledvinka.

Podle něj je potřeba, aby vláda zakonzervovala spojený model,
čímž uloží úřadům ústřední státní správy nerealizovat v současné
době žádné změny. Zároveň musí uložit MV ve spolupráci s MF při-
pravit jednoznačnou analýzu aktuálního stavu veřejné správy. Ta
může trvat až několik měsíců. „Půjdeme-li dál stávající strukturou
veřejné správy se současným rozsahem agend, tak do pěti, sedmi
let nejsme schopni veřejnou správu financovat,“ uvedl Ledvinka.
Připomněl programové prohlášení vlády, které si stanoví konkrét-

ní úkoly v oblasti veřejné správy, jako jsou například základní re-
gistry, technologické infrastruktury na obcích či jednotlivé dílčí pro-
jekty modernizace obcí. Rok a půl se na MV realizuje projekt, kte-
rý se jmenuje Procesní modelování agend. Jedná se o jakýsi kata-
log působností orgánů veřejné moci.

V souvislosti s financováním přeneseného výkonu státní správy
uvedl, že s poklesem státního rozpočtu na příjmové stránce klesa-
jí i výdaje. „Máme příslib MF, že se stanou dvě věci. Bude vyčle-
něno 178 milionů korun na kompenzace těch obcí, které mají nej-
větší správní obvod a nejvíce poměrově utrpěly snížením příspěv-
ků. Vedle toho běží druhá část kompenzace, která je pozitivní, ale
nese s sebou obrovské riziko. MF už dnes deklaruje, že v rámci RUD
dojde relativně k posílení příjmové stránky rozpočtu, a že jedna
z těch částí navýšeného RUD bude kompenzací na výkon státní
správy v přenesené působnosti. Máme signály, že to bude velký
problém, protože jakmile se to dostane do RUD a nikoliv do pří-
spěvků, tak to starostové a zastupitelstva na výkon státní správy
nedovolí dát. A budou to používat pro samostatnou působnost,“
řekl Ledvinka.

Ledvinka rovněž uvedl, že v současné době jsou zdrženy některé
základní procesní projekty. Za nejdůležitější považuje základní re-
gistry. „Jedná se o projekt, který nám do roka nebo do dvou po je-
ho spuštění dá k dispozici nezpochybnitelná data o realizaci veřej-
ných služeb v celé veřejné správě a to na základě dvou věcí. První
je součást registru, která se jmenuje práva a povinnosti a to nejen
orgánů veřejné moci, ale i občanů. Z kompetenčního modelu to-
hoto registru zjistíme, které činnosti vykonává ten či onen orgán
veřejné moci bez zákonného zmocnění. Týká se to v dopadech mi-
nisterstev, ale i územní veřejné správy.

Druhý aspekt spočívá v tom, že jakmile budeme mít agendy za-
registrovány, budeme schopni provést analýzu toho, které agendy
mají být a které ne. Vedle toho nám poběží ještě další proces, kdy
všichni úředníci veřejné správy budou přistupovat ke všem službám
už jen prostřednictvím tohoto registru. Pak budeme schopni říct:
tento úředník v této agendě vůbec nic za rok neudělal. Nevydal je-
diné správní rozhodnutí, nevydal jediné rozhodnutí, kterým by mě-
nil práva a povinnosti občana, tudíž tu agendu vůbec nebude vy-
konávat,“ vysvětlil Ledvinka.

K otázce stavebních úřadů Ledvinka řekl, že ministr vnitra bude
proti jakýmkoliv plošným řešením a požaduje analýzu problému.

Ledvinka zmínil také analýzu VŠE o dopadech RUD a příspěvků.

ZMIZÍ POŠTY Z VENKOVA?

Vedení SPOV nepolevuje v jednáních ohledně zachování pošt na
vesnicích. Jednání s vedením České pošty bylo naplánováno na 8.
a poté na 10. února. O již uplynulém jednání informoval tajemník
Sdružení místních samospráv Tomáš Chmela. Ten uvedl, že Česká
pošta oslovila prioritně Svaz měst a obcí. Vedení společnosti rov-
něž opakovaně hovořilo o privatizaci České pošty. „My jako sa-
mosprávy ten proces nezastavíme, v tom musíme být realisté…
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Eduard Kavala a Jana Juřenčáková

Robert Ledvinka z MV Jakub Juračka ze SPLV
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Částky na výkon poštovních služeb, které by měly zajišťovat buď
obce, nebo další subjekty, jako místní pohostinství, obchody, ře-
zník, prostě kdokoliv, jsou poměrně nízké,“ uvedl Chmela. Zdůra-
znil, že SMS, SMO i SPOV by měly v této věci postupovat společ-
ně, neboť reálně hrozí odliv pošt z venkova. „Kdyby náhodou Čes-
ká pošta nenašla v obci ani jednoho partnera, nastane tam
takzvané motorizované doručování, tedy služby se budou řešit
z auta. Přimlouval bych se za spojení sil, protože jinak bychom mě-
li poměrně špatné podmínky pro to, abychom v tomto smyslu ně-
co změnili,“ doplnil Chmela.

Podle senátorky Jany Juřenčákové si patrně Česká pošta udě-
lala analýzu, z níž vyplynulo, že v některých obcích je malý pohyb
a pak jsou i místa, která nejsou vůbec pokryta, jako například sa-
telity kolem Prahy. Vedení pošty nechtělo na jednání poskytnout
seznam obcí, kde by se pošty měly rušit. SMS sepsalo s ČP ob-
dobné memorandum jako SMO, aby bylo informováno. „Ale za-
tím není žádná záruka, že by se ta akce měla zastavit,“ uvedla se-
nátorka.

Podle Ledvinky je optimalizace České pošty nezvratná a musí
k ní dojít z provozního i ekonomického důvodu.

Z Z č i n n o s t i S P O V 1 4

„Nebráníme se diskutovat o problému optimalizace. Nesouhlasí-
me ale se zatajováním údajů, které pobočky se budou rušit. Pokud
budou služby navrženy, musí tam být garance ceny a rovnoprávné-
ho postavení. Nelze také podcenit argument starých občanů, kteří
jsou na pošty zvyklí a nemohou využívat internetu, bankovních pře-
vodů a podobně,“ uvedl předseda SPOV Eduard Kavala.

POTRAVINOVÁ BEZPEČNOST

Předseda SPOV Kavala navrhl, aby se Spolek na svém dubno-
vém jednání zabýval mimo jiné problematikou potravinové bez-
pečnosti. Uvedl, že v ČR jsou likvidovány chovy prasat, protože po-
travinová bezpečnost není zajištěna. To s sebou nese i ubývání pra-
covních příležitostí na venkově.

STOJÍ VLÁDA O VENKOV? PLÁN SETKÁNÍ S PREMIÉREM

Účastníci jednání rovněž v tomto bodě hovořili o potřebě spo-
lečného postupu a vyjádření jednotného stanoviska SPOV, SMS
a SMO k záměru rušit regionální tratě. Kavala současně navrhl oslo-
vit premiéra Petra Nečase a požádat o jednání na téma rozvoj spo-
lečnosti s ohledem na venkov. „Zkusme požádat o sezení s premié-
rem, aby nám řekl, zda o venkov stojí nebo ne,“ uvedl Kavala. To
podpořila i senátorka Juřenčáková, podle níž by měl premiér půso-
bit na jednotlivé ministry, aby plnili své úkoly ve vztahu k venkovu.

SVAZ PROVOZOVATELŮ LANOVEK
A VLEKŮ POŽÁDAL SPOV O POMOC

Předseda Svazu provozovatelů lanovek a vleků Jakub Juračka
požádal SPOV o podporu při jednáních s Lesy ČR. Ty už několik
let neúměrně zvyšují nájmy pod plochami skiareálů. Pro řadu
skiareálů je to likvidační, například skiareál Bílá v Beskydech pla-
tí 700.000 korun za 100 dnů zimy. „Pokud my jako svaz se za ty
provozovatele nepostavíme a nepožádáme členy vlády a vás
o spolupráci, tak tento byznys, který živí sám sebe a ještě pod-
horské oblasti, skončí. To by byl obrovský zásah do zimního ži-
vota na venkově,“ uvedl Juračka.

Předseda Kavala žádost akceptoval. „Těch pár lanovek zamě-
stnává více lidí než regionální zemědělství,“ uvedl.

maš

Mirka Tichá z MMR



Předsednictvo SPOV OK zve
členy Spolku a všechny hosty na

VOLEBNÍ VALNOU HROMADU
SPOLKU PRO OBNOVU VENKOVA
OLOMOUCKÉHO KRAJE

která se uskuteční ve čtvrtek 10. března 2011 od 10 hodin
v sále kulturního domu v obci Ústí na Hranicku, okres Přerov
info: www.obec-usti.cz

Program:
• Prezence 9.00 – 10.00 hod
• Zahájení, přivítání hostů, procedurální otázky
• Volba návrhové, mandátové a volební komise, schválení progra-

mu jednání
• Výroční zpráva Spolku za rok 2010
• Zpráva o hospodaření a zpráva revizní komise
• Plán činnosti na další období, rozpočet
• Diskuse ke všem zprávám
• Volba předsednictva a revizní komise
• Usnesení, závěr

Podrobnosti o konání Valné hromady včetně nominace kandidá-
tů do předsednictvy najdete na internetových stránkách SPOV OK:
http://www.spovok.cz/index.php?nid=7321&lid=CZ&oid=2101036
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Předseda SPOV jednal se zástupkyní
veřejného ochránce práv Seitlovou

Ve středu 16. února 2011 se
sešel v Brně předseda SPOV ČR
Eduard Kavala se zástupkyní
veřejného ochránce práv Jitkou
Seitlovou. Ve více než dvouho-
dinové diskusi prošli problémy,
které dnes trápí venkov. Zvlášt-
ní důraz byl přitom kladen na
snahu rušit na obcích prvního
typu stavební úřady a nařízení
MPSV, které vylučuje zaměst-
návat na VPP opakovaně již v minulosti zaměstnané osoby. Tento
problém zvlášť dopadá na těžce zaměstnatelné – především Romy.
Dr. Seitlová přislíbila účast na jednání Spolku v Senátu PČR.

Šéf Spolku jednal s náměstkem
ministra vnitra Vaverou

Z iniciativy Spolku pro obnovu venkova se za účasti Svazu měst
a obcí ČR 25. ledna 2011 uskutečnila schůzka s náměstkem mi-
nistra pro legislativu, veřejnou správu a archivnictví Františkem Va-
verou k zamýšlenému plošnému rušení stavebních úřadů na obcích
se základní působností. O témže tématu jednal Svaz měst a obcí
17. ledna 2011 na ministerstvu pro místní rozvoj s náměstkem mi-
nistra pro územní a bytovou politiku Miroslavem Kalousem.

Náměstek Vavera se svými spolupracovníky představili záměr mi-
nisterstva vnitra (MV) zpracovat komplexní analýzu stavu veřejné
zprávy, která by přesně zmapovala a ze všech relevantních hledisek
vyhodnotila, co, kým, na jaké úrovni a jak efektivně je ve veřejné
správě řešeno. Tato analýza v gesci odboru veřejné správy MV by
měla být odborná, nikoliv politická, zpracovaná za účasti expertů
z oblasti legislativy, sociologie, demografie, financí apod. Výsledkem
analýzy a návazných kroků by v ideálním případě mělo být i to, že
úřady vykonávající státní správu na nejnižší úrovni budou pro ob-
čany vykonávat přesně tu agendu, kterou občané potřebují.

Analýza má být prvním systémovým krokem ke komplexní opti-
malizaci systému veřejné správy, který je z dlouhodobého finančního
hlediska neudržitelný. Potřeba analýzy by v nejbližší době měla být
jednoznačně deklarována usnesením vlády, jehož součástí by mělo
být i zakonzervování současného spojeného modelu výkonu veřejné
zprávy ve stávající podobě do doby důkladného vyhodnocení jeho sil-
ných a slabých stránek. Jednotlivé resorty by tedy zatím neměly činit
žádné zásadní dílčí změny tak, aby nedošlo k nevratnému narušení
funkčních systémů, např. tedy k rušení stavebních úřadů na obcích
prvního typu. Reorganizaci stávajícího systému zkrátka musí před-
cházet komplexní analýza stavu veřejné správy.

Spolek nominoval zástupce do krajských
komisí soutěže Vesnice roku 2011:
kraj Příjmení a jméno e-mail
Jihočeský Štěpánková Marie obec@homole.cz
Jihomoravský Dr. Zdenek Peša starosta@olesnice.cz
Karlovarský Ing. Štěpánka Bergerová SPOKK@seznam.cz
Královéhradecký Ing. Miroslava Součková praskacka@iol.cz
Liberecký Lenka Cincibusová cincibusova@kostalov.cz
Moravsloslezský Ing. Petr Martiňák petrmartinak@seznam.cz
Olomoucký Ing. Jan Římská jana.rimska@mmr.cz
Pardubický Věra Rališová starostazivanice@volny.cz
Plzeňský MUDr. Tamara Salcmanová salcmanova@volny.cz
Středočeský Ing. Milan Bena milan.bjev@volny.cz
Ústecký Alena Vacková starostazalhostice@seznam.cz
Vysočina Zdena Švaříčková svarickovazdenka@seznam.cz
Zlínský Kateřina Kapková kkapkova@tiscali.cz

Jana Kalousková

Anketa hodnotících komisařů
v krajském kole soutěže
Vesnice roku (13. díl)

Jana Kalousková je ředitelkou
Městské knihovny v Ústí nad Or-
licí. V Pardubickém kraji působí
již deset let ve funkci komisařky
hodnotící knihovny v soutěži Vesnice roku. A jak říká v anke-
tě, dělá to moc ráda.

1. Můj vztah k venkovu?
Žiji v malém podhorském městečku, kam jsem se přestěhovala z Pra-

hy a jsem zde velmi spokojená. Luxus bydlení na venkově vidím v krás-
ném životním prostředí a ve vztazích, které zde nejsou anonymní.

2. Jak má (podle mého názoru a mých zkušeností) vypadat
„správná venkovská knihovna“ – co tam nesmí chybět?
Měla by být nejen půjčovnou knih, ale především místem se-

tkání občanů – kulturním a vzdělávacím centrem obce. Nesmí zde
chybět osobní a profesionální přístup knihovníka.

3. Mé zkušenosti se soutěží Vesnice roku – co se mí líbí, co
mne inspiruje a co mi naopak vadí či dokonce chybí?
Komisařem Vesnice roku jsem ráda, soutěž mě vždy obohatí

o poznání nově navštívených obcí, které jsou čím dál krásnější…
Myslím si, že můžu nabídnout metodické zkušenosti z jiných kni-
hoven, poradit, jaké je možno získat pro rozvoj knihovny granty
apod. Mám i příležitost poděkovat dobrovolným knihovníkům za
jejich nezištnou službu.

Anketu připravuje Daniela Wimmerová

S S e r i á l
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Národní síť MAS: Semináře k novým pravidlům.
Přípravy volební valné hromady ve Křtinách

Ve Křtinách v Moravském krasu se 17. března uskuteční valná hromada Národní sítě Místních akčních skupin ČR, která
zvolí nové vedení. Nominace členů do výboru, kontrolní komise a pracovních skupin (pravidla LEADER, hodnocení MAS,
medializace a propagace, mezinárodní spolupráce) se uskutečnily na únorových jednáních krajských sdružení nebo kraj-
ských sítí MAS. Například olomoucký region podporuje stávajícího předsedu Františka Wintera.

Manažeři a pracovníci MAS se na začátku měsíce února účastnili seminářů, které zajistily pro jeden region soudržnos-
ti agentury pro zemědělství a venkov MZe a pracovníci centrálního pracoviště SZIF informovali o nových pravidlech a pod-
mínkách pro program LEADER v roce 2011.

Jeden ze seminářů SZIF pro MAS se uskutečnil v Opavě. Vedoucí metodiky osy IV. LEADER na CP SZIF Kateřina Adamcová vysvětluje
zadání režimu podpory do formulářů v rámci aktualizace fichí MAS. Nová pravidla nyní sice přidají práci MAS, ale celý systém bude
jednodušší pro žadatele.

Leden Praha 11. 1. 2011

MAS si připravují vlastní dotazník
k hodnocení, volby zástupců
za kraje a rozpočet na rok 2011

1) Kontrola úkolů:
– Možnost odvolání, zajištění odborného posudku na veřejnou

podporu ve vztahu k projektu „Perličky na dně“ (podáno do IOP).
Bude zaslána žádost na ÚOHS a v případě kladného vyjádření za-
sláno stanovisko na MMR.

– Zajistit schůzku na MMR ohledně podpory pro nepodpořené MAS.
– Předseda projedná s MZe možnost navýšení rozpočtu konfe-

rence VENKOV 2010 o 200 tis. Kč v rámci rozpočtu CSV. Jed-
nání s Ing. Bělinovou. Předběžný příslib z rozpočtu 2011 na vý-
stupy či jiné praktické opatření. Předseda zajistí převod krátko-
dobé půjčky Krajskému sdružení MAS KHK ve výši 300.000 Kč.
Bude předložena zpráva o nákladech konference a o čerpání
rozpočtu NS MAS 2010 a návrhu rozpočtu na r. 2011. Petr Ku-

V V ý b ě r z e z á p i s ů j e d n á n í v ý b o r u N S M A S Č R

líšek předložil rozpočet a vyúčtování konference. K tabulce na-
vrhuje prozkoumání dokladů pověřenou osobou.

– Projednat s kontrolní komisí zpracování návrhu na změnu sta-
nov. Domluveno s předsedou kontrolní komise – Tollingerem –
termín 28. 1. 2011 – revize dokumentů NS MAS ČR, účetnictví,
směrnice.

– Diskuse k obsahu výroční zprávy. Na jednání výboru NS MAS
v únoru projednat podobu Výroční zprávy a rozpočet.

– Připravit návrh postupu hodnocení nevybraných MAS.

2) Zpráva o činnosti předsedy za uplynulé období
– Jednání k záležitostem ke konferenci VENKOV
– Výbor SPOV
– 2. Zpráva o činnosti TPS Leader ( Florian )
– Připomínkování IV.2.1. – projekty spolupráce (schůzky 13. 1.,

2. 2., 22. 2. a 14. 3.) Doplnění: změna hodnotitelské komise,
elektronická žádost, přílohy, režim de minimis, v jednom kole
max. 2 projekty.

– Školení pro MAS na pravidla 4.1.1. a 4.2.1. – druhý týden v úno-
ru. (Adamcová: stanovit hodnotitelskou komisi projektů spolu-
práce – složení (1 Mze + 1 SZIF + 1 NS MAS ČR, nebo 1 Mze +
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2 SZIF + 2 NS MAS ČR). Florian – zastoupení jiných subjektů?
Krist – existuje nezávislá instituce, která by mohla hodnotit? Ku-
líšek – volit experty na konkrétní témata hodnocení, ty najde-
me i mimo jmenované instituce a MAS, ale nenajdeme experta
na vše, co se týká LEADERu takového, který by zároveň nebyl v
MAS. Souhlasím s návrhem komise 1 + 2 (SZIF) + 2 (MAS) s ná-
hradníky hlavně v MAS. Členové musejí podepsat a dodržet, že
v případě střetu zájmu nebo ovlivnění je zastoupí náhradník.

3) Zpráva o postupu přípravy hodnocení MAS (Haš):
Jednání 6. 1. 2011 s Mze – 12 členů z 8 krajů.
Haš: Standardizace, motivace MAS. Chybí stanovení mantinelů

pracovní skupiny – nový úkol – přesná formulace. Je hotový dota-
zník pro MAS, srovnávací podklad k hodnocení + není to ale roz-
hodně podklad k přidělování bonusů.

3 úkoly: 1) Sestavit dotazník pro NS MAS ČR, vnitřní dokument
k srovnávání MAS. 2) Jednat o použití navrženého dotazníku i pro
hodnocení MAS. 3) Pokrytí bílých míst ČR. Další jednání 31. 1. 2011
v Hranicích na Moravě.

Kulíšek: Uvažujete, že se bude bodovat dotazník? Dotazník ob-
sahuje fakta, nelze hodnotit dotazníkové kolonky a jejich soubory,
ale kriteria kvality event. kvantity vlastností, které jsou vždy sou-
hrou více zjištěných faktů. Několik informací z dotazníku slouží
k bodování MAS. Pozor na formulaci. Kdo bude vymýšlet kritéria?
To si stanovme, není to zatím zadáním.

Lahoda: Dvě připomínky: 1. dotazník nerespektuje velikost MAS,
je velice rozsáhlý a zbytečně pitvá některé části. Malé MAS jsou tak
diskriminovány (nemají tolik možností ani zdrojů jako velké MAS)
2. nátlak na spojování MAS. Vzniknou nesourodé slepence.

Není potřeba hodnotit kolik kdo má zpravodajů, informací v tis-
ku, v médiích. Haš nesouhlasí: Je potřeba takovou MAS ocenit.

Doubnerová: Dotazník je pouze nástroj k hodnocení, ne cíl. Do-
tazník má ukazovat jak pracovat. Nejdřív by měla být stanovena
úroveň a podle toho následně hodnotit.

Krist: Dotazník je pomoc, nástroj k ruce hodnotitele. Je potře-
ba navrhnout přepočítávání podle velikosti MAS. Výbor musí sta-
novit obecné principy hodnocení MAS, stanovit dobrovolnou akti-
vitu MAS k hodnocení (dobrovolnou evaluaci).

Sušanka: MAS nechtějí soutěžit mezi sebou, chtějí spolupraco-
vat, vytvářet partnerství. Dotazník zpracovává pan Huk, pracovník
STEMu. Minulý dotazník byl dobrý, ale vhodný pouze pro území,
kde pracovala stejná komise. Když se vše porovnalo za celou re-
publiku bylo to hodnocení zavádějící.

Karasová: Zapojení veřejnosti není možné zjistit z dotazníku. Úze-
mí je u hodnocení velmi důležité. Někdy není velké území výhodou.

Kulíšek: Nic proti kvalitnímu zpracování dat, ale to samo o so-
bě nemůže být hodnocením činnosti.

Lahoda: Je potřeba rozdělit hodnocení „pro bonusy“ a „pro po-
třeby NS MAS“ (např. soutěž jako Vesnice roku). Dotazník je moc
podrobný. Nebude vůle od MAS dotazník vyplňovat.

Haš: Hodnocení proběhne společně (NS MAS + Mze).
Krist: Dotazník by měl mít povinnou a nepovinnou část.
Winter: Stanovme náplň pracovní skupiny. Vznikne dvojí hod-

nocení? Povinné a naše vlastní? Povinné hodnocení bude řešit MZe
– stanovení bonusů. Nepovinné hodnocení – MAS roku.

Usnesení: Zadání pro pracovní skupinu:
1. Navrhnout klíčové faktory fungující MAS
2. Hodnocení všech MAS i nevybraných. Nabídnout alternativu

MZe k řešení nefungujících MAS
3. Připravit podklad k jednání Valné hromady – dotazník pro

srovnání MAS (na jednání výboru NS MAS a poté po projednání
na Valné hromadě).

4) Medializační a propagační komise (Sušanka)
Byl předložen program a plán práce medializační a propagační

komise na rok 2011:
1. Tiskové zprávy z hnutí LEADER (4–6x ročně; optimum 1x čtvrtletně)

2. Tiskové konference NS MAS ČR (v souvislosti s hlavními akcemi
VH NS MAS, Země živitelka, Modlitba za domov, Konference
Venkov; optimum 1x čtvrtletně)

3. Výroční zpráva NS MAS ČR (komise je pouze organizátor)
4. Brožury LEADER budoucnost venkova 2011–2012 až 4 kraje
5. Šoty, klipy s příklady dobré praxe (DVD cca deset až patnáct 2–3

minutových šotů).
6. Výstavy na významných akcích roku (volební konference NS MAS,

Země živitelka, Modlitba za domov, Konference VENKOV). Za-
koupení velkoplošných televizí, výroba propagačních panelů –
příklady dobré praxe. Požadovaný rozpočet na rok 2011 je 200
tis. Kč.
Na únorovém zasedání NS MAS bude upřesněn rozpočet po-

dle nabídek a cen.

Winter: Byl předložen podklad k vyúčtování aktivit roku 2010.
Lahoda: Tisk výroční zprávy bude z rozpočtu roku 2011?
Krist: Důležité akce budou předány novinářům?
Doubnerová: Pořizovat obrazovky je nesmysl. Výhodnější bude

pronájem na případnou prezentaci. Vzniknou další problémy – kde
bude majetek NS uložen, kdo bude odpovídat za majetek, kdo za-
jistí dopravu. Stejné problémy jako s výstavním systémem.

Jančo: Nikdo z MAS si nikdy výstavní systém nepůjčil. Náročnost
na dopravu, montáž.

Karasová: Obrazovka na ZŽ je vhodná prezentace.
Kulíšek: Důležitý je obsah, ne zařízení. Hodnoťme ekonomiku

a efektivitu.
Usnesení: Výbor souhlasí s objednávkou 2 televizí. Hlasování –

7 pro, 2 se zdrželi.
– Připravit rozpočet na zpracování a tisk výroční zprávy 2010 (zod-

povídá Sušanka)

5) Nová pravidla LEADER: Změny platné od 1. 1. 2011 (Florian)

6) Společná pracovní jednání SZIF a MAS v jednotlivých NUTS
(Adamcová)

7) Revize vnitřních dokumentů NS MAS (Winter). KK se vysloví k re-
vizi dokumentů 28. 1. 2011 – jednací řád, směrnice, stanovy +
učetnictví.

8) Tvorba rozpočtu NS MAS na rok 2011 (Hamplová, Winter)
Plnění rozpočtu roku 2010 bude odkontrolováno 28. 1. 2011

Kontrolní komisí.
Haš: předloží návrh na financování krajských organizací
Florian: připravit návrh na výdaje pro rok 2011
Sušanka: zpracovat návrh i od jiných komisí. Řešit situaci se Ze-

lenou úsporám.
Lahoda: MAS, které nejsou zapojené do ZÚ, nebudou souhla-

sit s případnou ztrátou vzniklou s projektem.
Kulíšek: Loajalita členů se Sítí by měla převládnout.
Sušanka: špatně nastavený systém. Nejasná doba konzultací.
Krist: Nepochopení konzultačních činností. Nikdo nikde neřekl,

že 4,5 hodin trvá jedna konzultace.
Winter: Zvažme soudní jednání se SFŽP. Pokračujme v úsilí. Do-

končit vyúčtování etapy a snažit se dál jednat.
V případě, že se nevyřeší situace se SFŽP jednat se zaměstnan-

cem odpovědným za Zelenou úsporám o ukončení pracovního po-
měru.

9) Volební valná hromada NS MAS ČR ve Křtinách
(Winter, Jančo)
Jančo: místo jednání Křtiny, sál 120 osob, plátno, ozvučení, ob-

razovky do volných prostor
Připravit max. kapacitu sálu – 140 osob.
Usnesení: Na zajištění Valné hromady výbor vyčleňuje částku

10 000 Kč. Vložné je stanovené ve výši 300 Kč/MAS.
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10) Různé, připomínky členů výboru
Krist: LEADERFEST. Jednání se starostou Štramberka – lůžka,

prostory. Festival – jarmark – regionální značka, regionální potravi-
na, audiovizuální prohlídky. Termín: 17. a 18. 5. 2011. Kooperace
při zajištění. Ukázka řemesel, ale také nových technologií – envi-
ronmentální vesnice, bioplynové stanice apod. Exkurze na krátké
vzdálenosti. Prezentace dobré praxe – seminář, po 5 minutách pre-
zentovat dobré projekty. Workshopy – po prezentaci příkladů dob-
ré praxe. Negativa: Slovní příslib 500 tis. Kč od CSV. Rozpočet mi-
nulého ročníku byl přes 1 milion korun.

Winter: Setkání MAS Česko-Polsko-Slovensko-Maďarsko.
Winter: Jednat na MZe o finančním příspěvku na LEADERFEST

o zapojení do plánu CSV.
Winter: Země živitelka – nabídnut nový pavilon na výstavišti ČB.

Při prezentaci budeme společně
s Regionální potravinou. Názor SPOV – stejný pavilon jako loni

+ venkovní prostory. Názor Winter: ponechat pavilon R1 + R3 +
venkovní prostory.

Winter: Na Slovensku proběhla registrace NSS MAS (Národná si-
eť Slovenských MAS).

Krist: Jednání s ředitelem SZIF Černým. Rozšiřování metody LEA-
DER na bílá místa. Vnitřní zdroje osy IV., nebo přesuny ze vzdělá-
vání. Příprava podpory „osvojování schopností“ (500 až 800 tis. Kč
na rok) od roku 2012.

Projednání přihlášek do NS: Místní akční skupina Kelečsko-Le-
šensko-Starojicko, o.s.; MAS Východní Slovácko; Podhůří Železných
hor. Všichni pro přijetí.

Workshop Brusel 19. – 20. 1. 2011. ČR obdržela 20 míst na
konferenci pro nové země EU. Doplnění počtu členů na konferenci
byl velký problém pro MZe.

Výsledky volebních valných hromad krajů (zástupci krajů). V ně-
kterých krajích se již konalo zasedání.

Únor Praha, 8. 2. 2011

Aktuální pravidla projektů spolupráce,
potřeba prosazení strategie 2014+.
Vzdělávání v PRV nahradí ANIMACE

1) Kontrola plnění úkolů z minulého jednání (Winter)
– Uspořádat jednání krajské organizace. Zápis z tohoto jednání pře-

dat (ověřený pozvaným členem výboru) předsedovi NS MAS ČR.

– Zajistit odborný posudek na veřejnou podporu ve vztahu k pro-
jektu „Perličky na dně“ a podat odvolání na IOP.
Úkol nesplněn. Není důvod k dohadování s ministerstvem. Smlou-

va o spolupráci s Agenturou Czechtourism. Přislíbena podpora i pro-
jektu“ perličky na dně“.

Krist: Klíčové bylo určit, co bylo v projektu špatně. Ve výzvě by-
lo málo finančních prostředků, a proto bylo důležité vyloučit vel-
ké množství projektů.

ZPRÁVA O ČINNOSTI PŘEDSEDY ZA UPLYNULÉ OBDOBÍ

13. 1. Regiontour – jednání s p. Janebou. Oprášit partnerskou
smlouvu, doplnit jak smlouvu naplňovat.

18. – 20. 1. – Brusel. ČR se často skloňovala, objevovala se ve
statistických datech na předních místech. Výtka vůči Mze: nikdo se
nezúčastnil, každá země tam měla zastoupení.

27. 1. jednání na MZe s ing. Bělinovou – finanční prostředky
z CSV, LeaderFest

28. 1. kontrolní komise
1. 2. KO MAS Moravskoslezského kraje
2. 2. výstavní výbor Země živitelka. Výstaviště počítalo s umís-

těním v novém pavilonu. NS MAS zůstane v R1 a R3 + venkovní

plochy – za stejné finance jako loni. Účast na ZŽ slovenských MAS
a Regionální značka + ARZ.

2. 2. jednání v Humpolci k likvidaci zemědělských škol.

2) Zpráva o činnosti TPS Leader (Florian)
Spolupráce – základní informace budou předány členy TPS ne-

bo výboru na školení MAS a SZIF. V dubnu proběhne školení pro
MAS na dvou místech republiky.

Dvě témata pro rozhodnutí Výboru NS MAS ČR:

A: Změna způsobu hodnocení projektů spolupráce.
Původní návrh: 3 členná skupina 1+1+1 (Mze + SZIF + NS MAS).
Není shoda od členů výboru a MAS. V případě přizvání hodno-
titele z jiné sféry (VŠ, VU,...) hrozí podjatost.
Haš: Podjatost hrozí stále – jak kladná, tak i záporná. Navrhuje
složení 1 Mze + 1 SZIF + 3 NS MAS s jedním společným hlasem.
Kulíšek: Velice elegantní řešení.
Krist: Zástupcem NS MAS ČR v komisi nemusí být člen výboru NS.
Bujáková: Zlínské MAS nesouhlasí s účastí NS MAS při hodno-
cení projektů spolupráce.

Usnesení: PS doporučit k projednání složení komise: 1 MZe
+ 1 SZIF + 3 NS MAS ČR s jedním rozhodovacím hlasem.
Hlasování – 9 pro

B: Počet předkládaných projektů.
Původní názor: rozdělit na projekty mezinárodní a národní. Po-
dle MZe jde o zásah do hlavního dokumentu. Nelze navýšit
částku nad 70 mil. Je nutné hledat cestu, jak podpořit co nej-
více MAS. Návrh na limit – 2 projekty + snížení částky na pro-
jekt v max. výši 1,5 mil. Kč. Další návrh – stanovit částku na MAS
ve výši 1,5 mil. Kč + možnost zapojit se do max. 2 projektů.
Karasová: Návrh bude mít negativní vliv na partnerství MAS. V pro-
jektech bylo např. až 5 MAS – partnerů. Partnerství se rozpadnou,
každý bude žádat s jedním partnerem, pro dodržení limitu.
Krist – rekapitulujme: 1) chceme snížení administrativní nároč-
nosti. Hodně projektů neuspělo, zbytečná práce. 2) chceme za-
pojit co nejvíce MAS včetně nepodpořených.
Navrhuje projekty zastropit pouze velikosti částky – na MAS 1,5
mil. Kč a omezit minimální velikost projektu – projekt musí mít
minimálně hodnotu 2 mil. Kč
Haš: Jeden projekt jako KMAS a libovolně PMAS. Maximální
hodnota na MAS – 1,5 mil. + maximální limit na projekt 5 mil.
Jančo: Je možné již v březnu seznámit MAS s pravidly? Mini-
mální omezení pro mezinárodní projekty je problematické.
Doubnerova: V mezinárodní spolupráci musí být MAS jako
KMAS – vyčerpá limit a už nelze být PMAS v dalším projektu.
Adamcová: Hodnocení projektů je náročné pro pracovníky SZIF.
Velké množství projektů podaných pouze „na zkoušku“.
Sušanka: Neskloňujme pořád peníze. Leader je o něčem jiném.
Jak může někdo říct, že je to více práce. Je to zaplacená práce.
Podívejme se na jiné země. Tam je to o partnerství. Neomezuj-
me LEADER kvůli úředníkům.
Bujáková: Máme zkušenosti s mezinárodních projektů. Omez-
me počet žádostí ve výzvě na MAS (2 projekty), ale bez finanč-
ního limitu.
Sušanka: Proč se neomezuje mladý zemědělec?
Adamcová: V případě, že ve výzvě bude 70 mil., nemá smysl
podávat velké množství projektů. Je to náročné na přípravu i
administraci a hodnocení.
Bělinová: Projekty musí být hodnoceny všechvy. Hodnotit 250
projektů nelze.
Sušanka: Tak diskutujme o získání finančních prostředků z ji-
ných zdrojů.
Florian: Již nyní rozpustit celou alokaci 2013?
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Krist: Akceptujme požadavek SZIF a MZe.
Kulíšek: Počet projektů neomezovat. Vyberme kvalitu. Omez-
me finanční částku – limit 1,5 mil. Kč
Večerka: Důležité je jednat a zajistit přesun z osy 3. PRV na osu
4. K hodnocení projektů zvolit takový model, kritéria, že ne-
kvalitní projekty budou eliminovány. Zaměřit se na pokrytí úze-
mí – stanovit kritérium.

Usnesení: Doporučit PS Leader: MAS může být pouze jed-
nou jako KMAS a libovolně PMAS. Maximální hodnota na
MAS – 1,5 mil. + maximální limit na projekt 5 mil.
Hlasování: všichni pro.

Usnesení: Jednat o přesunu finančních prostředků z osy
III. PRV do osy IV.
Hlasování: 1 se zdržel

3) Národní strategický plán LEADER 2014+ (Krist)
Materiál byl zaslán všem členům výboru a zveřejněn na inter-

netových stránkách NS MAS. Všichni měli možnost se s ním se-
známit. Byl využit ze strany ministerstva.

Bělinová: Není to tak, že by MZe nemělo svoji koncepci. Evrop-
ská komise oslovila stálé zastoupení ČR s dotazem na koncepci.
Během dvou dnů bylo nutné vytyčit metodu LEADER, její uplatně-
ní, požadavky. Byla využita koncepce k zaslání principů – partner-
ství, možná průběžná aktualizace, zohlednění místních priorit, na-
stavit jasná pravidla k financování, zjednodušení administrace.

Kulíšek: Účast na schůzce sítě PREPARE. Informoval o jednání
a vyzval k zabývání se výstupy tohoto jednání.

Usnesení:
Na příštím výboru NS MAS ČR projednat materiály z jednání
PREPARE – po překladu a prostudování rozeslat členům výbo-
ru. Výbor pověří 2–3 lidi, kteří se budou zabývat záležitostmi,
připravenost k jednání, komunikace.

Krist: Hledejme dobré příklady, dobrá pravidla, důvody proč pra-
covat metodou Leader. V současné době budeme řešit, jaký bude
Leader do budoucna, do dalšího období.

Doubnerová: Informace z ELARD. ELARD spolupracuje s PRE-
PARE. Bylo by vhodné intenzivnější zapojení.

Kulíšek: Bylo by vhodné vyřešit naše zastoupení. V současné do-
bě nás zastupuje NOV, která tam jezdí sporadicky.

Winter: Výzva k našemu zastoupení. Pan Haken přenechá své
místo. Poté bude vhodné projednat zastoupení se SPOV a NOV.

Sušanka: Žádost o bližší specifikaci Vize na konkrétní MAS. Jak
budou fungovat MAS do budoucna. Nutná je profesionalizace NS
MAS ČR. Nedoporučuje odčerpávat finance z NS MAS ČR. Vytvo-
řit stínový RO SZIF, který bude pracovat pro NS MAS. MAS musí
pracovat v dalších oblastech – sociálních apod.

Krist: Jaké budou MAS, takový bude LEADEER. Teď musíme pra-
covat na přípravě dalšího období – další podmínky. Předtím nám
to zpracovali naší předchůdci a my těžili z jejich práce. Okamžitě
musíme řešit vztah organizací jako SPOV k LEADERu. Dobudovat
naši strukturu – poskytování služeb ve větším regionu (např. MAS
zaměřené na OZE). Pokrýt území na 100 %.

Bělinová: Dobře zvažte, když budete žádat o přesun finančních
prostředků v PRV. Opatření PRV zná tzv. ANIMACE – vhodný je pře-
sun z III.3.1 na III.4.1. Ze vzdělávání přesunout finance na Animace.

4) Projednání zápisu Kontrolní komise NS MAS ČR (Winter)
– úprava dokumentů NS MAS
(stanovy, jednací řád, vnitřní směrnice)
Winter: Podal zprávu o jednání kontrolní komise a přednesl jed-

notlivé body zápisu.
Sušanka: Krajské sítě by měly mít možnost navrhnout do KK své-

ho zástupce. KK by měla 13 členů.

Změna Stanov:
Winter: Změna stanov NS MAS ČR se týká úpravy Čl. 4 – Práva
a povinnosti členů MAS – doplnění o nevratnost členského pří-
spěvku. Pokud je člen v prodlení – nemůže volit a být volen.
Doubnerová: Podporuje návrh KK na volbu předsedy NS MAS
ČR ve výboru. Volba předsedy NS MAS všemi účastníky VH bu-
de technicky náročná.
Karasová: Nelze volit ze všech zástupců krajů, ne všichni chtějí
být předsedou.
Krist: Přímá volba má své výhody a nevýhody – jsem za volbu
předsedy celou členskou základnou. Takto volený předseda má
i nevýhodu. Výbor jej pak nemůže odvolat. Přímo volený před-
seda by měl mít větší pravomoci.
Kulíšek: Pravomoci musí být ve výboru ošetřeny.
Hamplová: Přímá volba bude mít problém. Je nutné zajistit, aby
každý delegát měl pověření. Ne všechny MAS mají v pořádku
Kartu MAS. Po volbách se změnilo složení orgánů MAS a změ-
na nebyla nahlášena. Pro organizátory VH to bude další úkol:
při registraci dokontrolovat oprávněného zástupce. Může se tak
stát, že VH nebude usnášeníschopna.
Winter: Jakým způsobem se bude volit: přímou nebo tajnou vol-
bou?

Usnesení:
Valná hromada bude volit předsedu NS MAS ČR přímou volbou
z navržených kandidátů výboru potvrzeného Krajskými organi-
zacemi.
Hlasování: jeden proti

Sušanka: Kontrolu statutárů na Valné hromadě NS MAS ČR za-
jistí po domluvě s organizátorem (KO Jihomoravského kraje).

Úkol:
Provést úpravu pozvánky na Valnou hromadu. Doplnit:
1. pokud Valná hromada nebude usnášeníschopná, bude svo-

lána náhradní valná hromada.
2. Hlasovat může pouze statutár s platným dekretem, nebo po-

věřením.
Zodpovídá: Winter
Termín: Ihned

5) Zpracování Výroční zprávy, náklad a rozpočet (Sušanka)
Předloženy 3 nabídky. Tištěná česká verze 300 ks – 32.000 Kč

bez DPH, 500 ks – 39.000 Kč + překlad. Anglická verze bude dotiš-
těna později.

K vypracování výroční zprávy nejsou zatím předány podklady od
jednotlivých KO NS MAS. Navrhuje: pokud do 20. 2. neodevzdají
KO podklady, bude výroční zpráva vytištěna později. Anglická ver-
ze bude připravena až po valné hromadě.

Krist: Bylo by vhodné udělat dotisk česko-anglický na LEADERFEST.

Usnesení: V první etapě bude vytištěno 300 ks Výročních zpráv
+ 300 ks CD.

6) Plán práce NS MAS na rok 2011 (Winter)
Plán práce v elektronické podobě rozeslat členům výboru. Čle-

nové připomínkují návrh, který bude projednán na dalším výboru
NS MAS ČR.

7) Rozpočet NS MAS na rok 2011 (Hamplová, Winter)
Hamplová předložila návrh rozpočtu NS MAS na rok 2011.
Winter: Eva Hamplová zpracovala a podala žádost o dotaci na

MMR – Podpora neziskových organizací. Projekt byl podpořen. NS
MAS ČR získala finanční prostředky na pracovní místo manaže-
ra/ky NS MAS ČR.

Haš: Je nutná profesionalizace pracovních skupin.
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Krist: Bylo by vhodné předložit vlastní projekty.
Winter: Jednání o podpoře NS MAS ČR přes KV CSV. Rozpočet

by měl být předložen 15. 2. Zatím projednána finanční podpora na
Konferenci VENKOV 2011, Země živitelka, LEADERFEST.

8) Výstup komise pro hodnocení MAS (Haš)
Komise se pravidelně schází a dopracovává dotazník. Dělení na

skupiny – pro alokaci, pro hodnocení „přidané hodnoty MAS“. Za-
hrnout hodnocení i nevybraných MAS (ohodnocení, i finančně, na
ZŽ). Pracovní skupina má podporu ze strany MZe. Pracovní schůz-
ka se zástupci MZe se uskuteční 22. 2. na MZe. Další náplní pra-
covní skupiny je stanovení standardů MAS.

Sušanka: Je nutné sjednocení pravidel, vlastností na prokázání,
že se jedná o MAS. Doplnil by další ukazatele, tvrdší přístup.

Haš: Pro členství v Národní síti?
Winter: Co když to MAS nesplní?
Sušanka: Musíme jednat s MZe, nemůže se opakovat situace při

výběru MAS.
Florian: Standardizovat MAS – 2 stupně. Předběžný průzkum ze

získaných dat.
Sušanka: Komise na tom dál pracuje.

9) Program Volební valné hromady NS MAS ČR ve Křtinách
(Winter, Jančo)
Pozvánka byla rozeslána členské základně a zveřejněna na in-

ternetových stránkách NS MAS. Pozvání bylo odesláno na minis-
terstva. Zatím potvrdili účast pan Vačkář z MMR a Sekáč s Mze.

Program a podklady k jednání budou zveřejněny na stránkách
NS MAS. 16. 3. se uskuteční seminář k cestovnímu ruchu. Informa-
ce byla rozeslána.

10) Různé, připomínky členů výboru
– Ing. Polášek – informoval o Semináři Maďarské národní sítě ven-

kova „Rozvoj venkova a LEADER v Evropě v Evropské strategii
2020“. Hlavním záměrem bylo podepsání Budapešťské dekla-
race. Seminář byl narychlo svolán týden před konáním akce s cí-
lem podpisu deklarace o významu LEADER na venkově a im-
plementace této metody do Evropské strategie 2020. Tomuto
cíli se snaží pomoci Ministerstvo venkova v rámci maďarského
předsednictví EU. Bylo konstatováno, že MAS nemají dostateč-
nou propagaci. V Evropě se neví o Leaderu nic.

Winter: Na žádost Ing. Janča, který se z jednání musel již omlu-
vit, jsou předány závěry z jednání KO Jihomoravského kraje: „Jed-
noznačně podporujeme současný trend Národní sítě. Za úspěch
považujeme zejména zajištění pozice vůči institucím, činnost v rám-
ci mezinárodní sítě ELARD. Významným přínosem je i možnost při-
pomínkování pravidel a iniciování změn a práce pracovních skupin.
Za nedostatečné však považujeme komunikaci výboru směrem
k členské základně, neefektivitu jednání výboru, neschopnost se
dohodnout a rozmělňování sil.“

Sušanka: NS by měla řídit MAS a ne podnikat. Názor KO MAS,
kterých se zúčastnil.

Winter: K otázce získávání finančních zdrojů má úplně jiné re-
akce.

Winter: Zástupci KO nevyužívají možností, které mají. Nic není
na webu, nedávají informace do Zpravodaje, nepředávají informa-
ce MAS v krajích.

Polášek: Propagace je nutná, MAS nejsou vidět. Nepropagují se.
Výroční zpráva je nutná, ale také vydání letáků, propagačních ma-
teriálů. Ze zápisů vybral: TSu

Dne 17. února 2011 se na zámku v Dřevohosticích uskutečnilo
jednání Krajského sdružení Národní sítě Místních akčních skupin
České republiky v Olomouckém kraji (KS NS MAS OK). Zástupci
MAS zvolili nové členy výboru krajského sdružení, kontrolní komi-
se a zástupce kraje do celostátních orgánů NS MAS ČR.

Předsedou krajského sdružení byl zvolen František Winter (MAS
Horní Pomoraví), který je v současné době také předsedou Národní
sítě MAS ČR. Dalšími členy tříčlenného výboru jsou Tomáš Šulák (MAS
– Partnerství Moštěnka) a Radim Sršeň (MAS Šumperský venkov).
V kontrolní komisi zasednou František Kopecký (Rozvojového part-
nerství Regionu Hranicko) a Miroslav Mačák (MAS Regionu Haná).

Zástupcem kraje do celostátního výboru NS MAS ČR byl zvolen
František Winter, jeho náhradníkem je Radim Šršeň. V kontrolní ko-
misi NS MAS bude Olomoucký kraj zastupovat Julie Zendulková
(MAS Moravská cesta), v pracovní skupině LEADER Martina Žá-

kovská (MAS Záhoří – Bečva) a Jaroslav Brzák (MAS Region Haná),
v pracovní skupině hodnocení MAS František Kopecký a v pracov-
ní skupině Propagace a medializace MAS Martina Žákovská. Do
pracovní komise Mezinárodní spolupráce byl delegován Radim
Sršeň, konzultační podporu zajistí Míla Hrušková a Hana Slováko-
vá (MAS – Partnerství Moštěnka).

František Winter získal i nominaci krajského sdružení na předsedu
NS MAS ČR, který bude volen za měsíc 18. března na Valné hroma-
dě Národní sítě MAS ČR ve Křtinách (v regionu MAS Moravský kras).

Jednání se zúčastnilo 9 ze 12 členů Krajského sdružení NS MAS
ČR v Olomouckém kraji. Přítomni byli i zástupci dalších MAS
z Olomouckého a Moravskoslezského kraje a za Krajský úřad Olo-
mouckého kraje náměstek hejtmana Pavel Horák a za Krajskou
agenturu pro zemědělství a venkov Olomouckého kraje její ředi-
tel Karel Stojan. Marie Tesařová

František Winter byl na jednání Krajského sdružení NS MAS OK v Dřevohosticích nominován na předsedu Národní sítě MAS

MAS z Olomouckého kraje na sněmu v Dřevohosticích:
podporujeme předsedu Národní sítě Františka Wintera
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Seminář „Nové informace –
infrastruktura – partnerství“
ukázal úspěšné projekty PRV

Městys Dřevohostice a region MAS – Partnerství Moštěnka byly
17. února 2011 místem konání semináře „Nové informace – infra-
struktura – partnerství“, kde byly představeny projekty realizované
v rámci Programu rozvoje venkova v oblastech Vzdělávání a infor-
mace a Obnova a rozvoj vesnic.

Po zahájení semináře starostou městyse Dřevohostice Stanisla-
vem Skýpalou představil Místní akční skupinu – Partnertví Moštěn-
ka (MAS-PM) její předseda Tomáš Šulák. V příspěvku Marka Kittela
(ČEZ Energetické služby) byli účastníci seznámeni s možnostmi pře-
nesené správy veřejného osvětlení, která umožňuje jeho komplexní
provozování. Novými trendy rozvoje infrastruktury obcí, jako jsou vy-
užití obnovitelných zdrojů energie pro vytápění v režii obce a tech-
nické služby v režii obce či mikroregionu, se ve svém příspěvku za-
býval Zdeněk Plesník (Separa – Eko). Inovační projekt internetizace
obce Lechotice, podaný ve 4. výzvě MAS-PM programu LEADER,
představil Petr Maňásek (Lechotice.NET). „Právě na inovaci podáva-
ných projektů chceme klást v budoucnu větší důraz navzdory strikt-
ním pravidlům evropských programů, které si ovšem sama zpřísnila
Česká republika. Je to způsob, jak posunout program LEADER ně-
kam dál. Metoda LEADER vznikla v Evropě kvůli vymýšlení nových
postupů a inovací v rozvoji venkova a tam se musí vrátit,“ uvedl
předseda MAS – Partnerství Moštěnka Tomáš Šulák.

Na závěr dopoledního bloku Markéta Kopáčková (místopřed-
seda MAS – Partnersví Moštěnka) informovala o zrealizovaných
projektech Programu rozvoje venkova na území regionu a v od-
poledním bloku pak následovala exkurze po obcích MAS s ukáz-
kami realizací konkrétních projektů. Městys Dřevohostice předsta-
vil expozici hasičského muzea, výsadbu nové zámecké aleje a no-
vě položenou podlahu v sokolovně, obec Domaželice malé dětské
hřiště, obec Líšná zrekonstruovaný areál Trávníky, obec Dobrčice
volnočasové centrum, obec Stará Ves zrekonstruovanou ZŠ a MŠ
a obec Kostelec u Holešova víceúčelové sportovní hřiště.

Seminář pořádaly Krajské sdružení Národní sítě MAS ČR v Olo-
mouckém kraji a MAS – Partnerství Moštěnka v rámci projektu
„Propojování místních akcí rozvoje venkova Olomouckého kraje –
vzdělávání a informace pro III. osu“. Marie Tesařová,

koordinátor informování a propagace SPL a MAS-PM
marie.tesarova@smarv.cz

se jednat nejen o skromné osob-
nosti, ale také o různé neformál-
ní spolky, dobrovolníky, zvláštní
stavby, malá muzea a expozice,
krásy přírody či další zajímavosti.
Maličkosti, které dělají radost os-
tatním, najdeme opravdu všude.

MAS sv. Jana z Nepomuku se
rozhodla, že pomůže těmto MA-
LIČKOSTEM zazářit, příp. podpo-
ří jejich úsilí. Až do 6. března 2011
máte možnost hlasovat v anketě
a pomoci tak vybrat a ocenit nejlepší zajímavost regionu. V prvním
kole vybíráme sedm Maličkostí, které následně navštíví odborná ko-
mise. První tři zajímavosti pak získají grant ve výši 10.000 Kč / pro-
jekt, který plně poslouží ku prospěchu Maličkosti.

Hlasujte na: http://mas.nepomucko.cz/cs/malickosti
Tato akce je spolufinancována Plzeňským krajem.

Zdroj: www.kr-plzensky.cz

Rozvoj kraje: Představitelé
Ústeckého kraje se sešli
s místními akčními skupinami

Představitelé kraje se dne 15. 2. 2011 setkali se zástupci místních
akčních skupin (MAS). Krajské sdružení Národní sítě MAS ČR v Ústec-
kém kraji na společném setkání s radním pro regionální rozvoj a ces-
tovní ruch Radkem Vonkou a vedoucí odboru regionálního rozvoje Zu-
zanou Kadlecovou prodiskutovali svou činnost za uplynulý rok.

Místní akční skupiny (MAS) jsou společenstvím občanů, nezis-
kových organizací, soukromých podnikatelských subjektů a veřej-
né správy, a jejich hlavní náplní je rozvoj venkova a zemědělství. Pro
své aktivity získávají podporu z Evropské unie. Metoda LEADER, je-
jímiž principy se zpravidla řídí, vychází ze strategického rozvoje tzv.
zdola nahoru – čili přímo od lidí, kteří v daném regionu žijí. Ob-
vykle MAS vznikají na území několika obcí, u významné přírodní
atraktivity, či na základě historické souvislosti.

„Těší mě, že aktivity místních akčních skupin se stále rozrůsta-
jí. Díky různorodým činnostem se může ve vašich obcích nejen
opravit chodník, ale například i podpořit opravy historických pa-
mátek nebo uspořádat exkurze pro školáky. Všechny tyto aktivity
oživují společenský život v obcích“, uvedl setkání Radek Vonka.

Setkání se zúčastnilo celkem osm sdružení: MAS Labské skály,
MAS Sdružení západní Krušnohoří, MAS Šluknovsko, MAS České
středohoří, MAS Vladař, MAS Naděje pro Mostecko, SERVISO,
MAS CÍNOVECKO. Všichni zhodnotili svou činnost za uplynulý rok,
představili zástupcům Ústeckého kraje výsledky své práce, kterých
dosáhli mnohdy pouze díky podpoře Ústeckého kraje.

Až milionovou půjčku od Ústeckého kraje na jeden rok získaly
MAS Šluknovsko, MAS Sdružení západní Krušnohoří, MAS Labské
skály a MAS České středohoří na předfinancování realizace jejich
strategických plánů LEADER.

Radní Radek Vonka tak vyjádřil zájem Ústeckého kraje o pomoc
při naplňování cílů MAS. Většina přítomných zástupců MAS po-
děkovala za prostředky, které od kraje jejich sdružení získala. Po-
čet úspěšných projektů MAS stoupá a otevírají se nové možnosti,
například pro zemědělce či podnikatele v cestovním ruchu. Mezi
diskutovaná témata spojující cestovní ruch a aktivity MAS patřily
především cyklostezky, zemědělské farmy či obnova kulturně his-
torických památek v daných obcích.

Všichni přítomní se společně dohodli na dalším setkání opět po
roce, kdy si znovu sdělí, co se podařilo zrealizovat, a kde je mož-
né vytvořit ještě užší spolupráci s Ústeckým krajem.

Připravil: odd. RR a CR
http://www.kr-ustecky.cz/vismo/doku-

menty2.asp?id_org=450018&id=1658801&p1=84858

Ředitel KAZV Olomouc Karel Stojan v diskusi na semináři „Nové in-
formace – infrastruktura – partnerství v Dřevohosticích

MAS sv. Jana z Nepomuku:
MALIČKOSTI – Klenoty obcí

Nevšední „MALIČKOSTI“ má kolem sebe každý z nás, i když je
nemusí na první pohled spatřit. Maličkosti totiž většinou neusilují
o to, aby je někdo viděl a ocenil, ač si to po právu zaslouží. Může

http://www.kr-ustecky.cz/vismo/dokumenty2.asp?id_org=450018&id=1658801&p1=84858
http://www.kr-ustecky.cz/vismo/dokumenty2.asp?id_org=450018&id=1658801&p1=84858
www.kr-plzensky.cz
http://mas.nepomucko.cz/cs/malickosti
mailto:marie.tesarova@smarv.cz
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Zástupci NS MAS a SPOV
jednali v Humpolci
o zemědělském školství

Zástupci NS MAS František Wintrer, SPOV
Marcela Harnová, ÚZEI Petr Hienl a předseda
Asociace vzdělávacích zařízení pro venkov-
ský prostor Otakar Březina jednali 2. února
na České zemědělské akademie v Humpolci.

Petr Hienl přítomné v krátkosti seznámil se
závěry šetření zaměřených na problematiku
zemědělského školství a trhu práce v ČR, kte-
ré v závěru loňského roku provedl ÚZEI.

Otakar Březina přítomné přivítal na půdě
České zemědělské akademie v Humpolci,
která vznikla sloučením několika vzděláva-
cích zařízení včetně SZTŠ v Humpolci a SZTŠ
v Havlíčkově Brodě. Seznámil přítomné se
současným neutěšeným stavem zeměděl-
ského školství. Mezi hlavními problémy zmí-
nil nedostatečný zájem zemědělských pod-
niků o spolupráci se zemědělskými školami
při vytváření profilu absolventů a s tím sou-
visející nedostatečnou praktickou připrave-
nost absolventů zemědělských škol pro praxi.

V diskusi si přítomní vyměnili názory na
současný stav českého zemědělského škol-
ství, zemědělství, celého venkovského pro-
storu a s tím souvisejících problémů.

Petr Hienl doporučil, aby při řešení na-
stíněných problémů zemědělského školství
bylo využito široké partnerství všech stavov-
ských a zájmových organizací, které mají se
zemědělstvím a venkovem co společného,
a aby se k řešení vzniklých problémů po-
stupovalo zdola. Navrhl, aby se Národní síť
Místních akčních skupin pokusila o uzavře-
ní partnerství s Asociací vzdělávacích zaří-
zení pro venkovský prostor.

Jako možné a žádoucí příklady spoluprá-
ce uváděli účastníci setkání např. možnost
zapojení místních akčních skupin do vyhle-
dávání pozitivně motivovaných uchazečů
o studium zemědělských oborů, spolupráci
místních akčních skupin a zemědělských škol
při pozitivní prezentaci zemědělství a venko-
va veřejnosti (společné regionální PR aktivity),
pomoc místních akčních skupin zeměděl-
ským školám při vyhledávání zemědělských
podniků, které by umožnily praktickou pří-
pravu studentům zemědělských oborů atd.

V závěru jednání navrhl předseda Asocia-
ce vzdělávacích zařízení pro venkovský pro-
stor Otakar Březina předsedovi NS MAS ČR
Františeku Winterovi, aby se v polovině břez-
na zúčastnil zasedání krajských zástupců Aso-
ciace a seznámil je s činnostmi NS MAS ČR.
Pokud zástupci krajských poboček Asociace
projeví zájem o spolupráci s NS MAS ČR,
proběhne diskuse o možnostech naplňová-
ní vize možné spolupráce mezi těmito dvě-
ma subjekty.

Tajemnice Spolku pro obnovu venkova
Marcela Harnová přislíbila, že předá projed-
návané materiály a náměty na spolupráci
předsedovi SPOV Eduardu Kavalovi.

Petr Hienl
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Mediální partner
akce

Pozvánka na vzd lávací akci

Tradice a sou!asnost vina"ství jižní Moravy
a tvorba p ších tras, venkovských muzeí a dalších
produkt# venkovského cestovního ruchu

Vzd lávací akce je sou!ástí projektu Krajského sdružení NS MAS $R Jihomoravského
kraje Tradice a inovace ve venkovském cestovním ruchu na jižní Morav 

Datum: 4. – 5. b"ezna 2011
Místo : P"ednášky v objektu vinný sklep Skalák, obec Skalka, !.p. 85
Exkurze: Návšt va Muzea obce Kobylí s expozicí vina"ství, sklepní uli!ka Šidleny v obci
Milotice, unikátní vina"ská uli!ka Drahy v obci Skalka s ukázkou zapojení vina"# do
venkovské turistiky.

Program 1. den (8.00- 14.00):

1) Tradice vina"ství na Morav 
– p ednášející Jan Grombí , manažer programu Moravské vina ské stezky

2) Moderní formy šetrné venkovské turistiky
– p ednášející Jan Grombí , manažer programu Moravské vina ské stezky

3) Tematická vina"ská stezka
– p ednášející Ing. P emek Pálka, manažer DSO Modré Hory

4) Programy vina"ské turistiky
– p ednášející Ing. P emek Pálka, manažer DSO Modré Hory

5) Moravské vina ské stezky
– p ednášející Jan Grombí , manažer programu Moravské vina ské stezky

6) Certifikace vina ské turistiky
– p ednášející Jan Grombí , manažer programu Moravské vina ské stezky

Odpoledne v 15.00 procházka unikátní vina skou uli!kou Drahy v obci Skalka s ukázkou zapojení
vina " do venkovské turistiky.

Program 2. den (8.00-14.00):

1) Exkurze do obce Kobylí, návšt!va Muzea obce Kobylí s expozicí vina ství
- p ednášející a vedoucí exkurze Blanka Van#!ková,  editelka muzea
2) Po cest! zastávka ve sklepní uli"ce Šidleny v obci Milotice, ukázka nov! budovaného
vina ského penzionu.

Další informace:

Vzd#lávací akce a exkurze je bezplatná s výjimkou ob#da (pro p edem nahlášené zájemce bude
zajišt#n). Ú!astníci obdrží zdarma CD, tišt#né studijní materiály a ob!erstvení (káva, !aj, nealko
nápoje). Ú!astník"m mimo Jihomoravský kraj bude zajišt#no a hrazeno ubytování z pátku na
sobotu. V pátek ve!er pro zájemce možné neformální posezení ve sklep# Skalák.

Na akci je nutné se p edem p ihlásit nejpozd!ji 5 dn# p ed konáním !

Kontakty:

Jana Koudelková, Moravský kras o.s., tel. 511 141 728, e-mail: masmk@seznam.cz

TENTO PROJEKT
„Tradice a inovace ve venkovském cestovním ruchu na jižní Morav “

JE SPOLUFINANCOVÁN EVROPSKOU UNIÍ
Z EVROPSKÉHO ZEM!D!LSKÉHO FONDU PRO ROZVOJ VENKOVA

v rámci opat"ení III.3.1 Vzd lávání a informace
Evropský zem d lský fond pro rozvoj venkova: Programu rozvoje venkova #R
Evropa investuje do venkovských oblastí
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Přípravný výbor si Vás dovoluje upozornit na mezinárodní konferenci

LeaderFEST 2011
aneb setkání Leaderů evropských zemí
17. – 18. května 2011
v historickém městečku Štramberk, Moravskoslezský kraj, Česká republika

Setkání zástupců MAS a dalších aktérů rozvoje venkova z evropských zemí, kteří pracují metodou Leader nebo se na tuto metodu při-
pravují. Program konference je zaměřen na výměnu zkušeností a příkladů dobré praxe, ale také na budoucnost programu Leader v ob-
dobí 2014 – 2020. Akce navazuje na úspěšnou konferenci LeaderFest 2009 v Hradci nad Moravicí, které se zúčastnili zástupci 8 ev-
ropských zemí.

Předběžný program:

PONDĚLÍ 16. 5. 2011:
• ubytování vzdálenějších účastníků od 14:00 hod.
• instalace výstav, posterů, stánků
• možnost prohlídky města a jeho památek, využití wellness programu
• večeře a večerní neoficiální setkání

17. 5. 2011 ÚTERÝ (10:00 – 19:00 hod.)
• oficiální zahájení LeaderFESTU 2011
• celodenní blok krátkých prezentací a workshopů na téma:
Program Leader – příklady dobré praxe
• jarmark tradičních řemesel a produktů
• kulturní vystoupení – ukázky venkovské kultury evropských národů (hudba, tanec, divadlo)
• celodenní přehlídka krátkých audiovizuálních pořadů na téma venkov
• komentované prohlídky města a jeho pamětihodností
• terénní workshopy na téma geoparky, obnova a využití historických památek apod.
• fakultativní exkurze do zajímavých míst v blízkém okolí
• společenský večer

STŘEDA 18. 5. 2011 (10:00 – 17:00)
• celodenní blok krátkých prezentací a workshopů na téma: Budoucnost programu LEADER 2014+
• diskuze o závěrech LEADERFESTU 2011
• rozloučení s účastníky

Informace pro účastníky:
Tento první cirkulář má sloužit jako vstupní informace pro zarezer-
vování termínu pro Vaši účast na této konferenci. Další podrob-
nosti, týkajíce se přesného programu, způsobu přihlášení, formy
účasti a prezentací budou upřesněny v následujících materiálech,
zaslaných na Vaší adresu nebo na webových stránkách akce na
www.nsmascr.cz/leaderfest2011.
Výdaje na LEADERFEST 2011 jsou uznatelným nákladem pro míst-
ní akční skupiny v rámci programu Leader.
Město Štramberk má dobré letecké (letiště Mošnov 10 km), silnič-
ní (dálnice D1 15 km) a železniční (železniční nádraží Studénka, Os-
trava – Svinov 15 km).

Pokud Vás informace o LeaderFESTU 2011 zaujaly, sdělte nám Vaše
kontaktní údaje pro zaslání dalších pokynů na e-mail:
info@masopavsko.cz

Rovněž prosíme o šíření informací o LeaderFESTU 2011 mezi další
MASky.

Poplatky:
• Cena 300 Kč (12 EUR) pro návštěvníka jarmarku a workshopů

s volným vstupem na kulturní vystoupení, do památek a na
ochutnávky.

• Cena 1 500 Kč (60 EUR) pro účastníka prvního dne konání
LeaderFESTU – volný vstup na všechny akce prvního dne (ná-

vštěva jarmarku a workshopů s volným vstupem na kulturní
vystoupení, do památek a na ochutnávky) plus plná penze
včetně společenského večera, bez ubytování.

• Cena 3 000 Kč (120 EUR) pro účastníka obou dnů konání akce
– vstup na všechny akce obou dnů (návštěva jarmarku a works-
hopů s volným vstupem na kulturní vystoupení, do památek
a na ochutnávky) plus 2x plná penze včetně společenského ve-
čera plus 2 x ubytování.

Doprovodný program:
• Přehlídka produkce malých pivovarů z celé ČR
• Degustace moravských, českých i zahraničních vín
• Ochutnávky sýrů, uzenin a dalších tradičních produktů a regio-

nálních značek
• Soutěže
• Organizátoři konference nabízejí všem účastníkům konference

možnost prezentace svých národních a regionálních produktů,
kulturních vystoupení, dokumentárních filmů, fotografických i ji-
ných výstav v atraktivním prostředí památkové rezervace histo-
rického města Štramberk.

Informace o městě Štramberk
http://www.stramberk.cz/

http://www.relaxvpodhuri.cz/
http://www.nsmascr.cz/

Změna informací vyhrazena.

http://www.nsmascr.cz/
http://www.relaxvpodhuri.cz/
http://www.stramberk.cz/
mailto:info@masopavsko.cz
www.nsmascr.cz/leaderfest2011
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MZe chce vytvořit kodex pro
fungování farmářských trhů

Ministerstvo zemědělství chce spolu s pořadateli farmářských
trhů vytvořit kodex pro jejich fungování. Započatá jednání potvrdil
úřad, organizátoři tržišť i farmáři. Spotřebitel, který si na tržišti
označeném jako „farmářské“ v budoucnu koupí potravinu, by tím
měl získat záruku domácího původu a čerstvosti koupeného pro-
duktu. Trhy, na nichž zemědělci či malovýrobci potravin nabízejí své
zboží, se staly hitem loňského roku.

Organizátory trhů jsou v Česku většinou soukromé subjekty, měs-
ta či jejich části. „Ta kvalita tržišť jednoznačně závisí na síle a odvaze
organizátora trhu,“ uvedl ministr Ivan Fuksa. V některých případech
se podle něj stávalo, že pořadatel trhu, kterému nedorazil dostateč-
ný počet prodejců, umožnil prodej obchodníkovi, který předtím zbo-
ží nakoupil ve velkoobchodě, potraviny však následně vydával za
čerstvý výrobek přímo od pěstitele či regionální specialitu. „Vešli jsme
v kontakt s hlavními organizátory farmářských trhů v České republi-
ce a budeme se na základě jejich zkušeností snažit připravit základní
parametry, případně kodex,“ dodal ministr. „Dodržování takových
zásad by měl pravděpodobně zabezpečit sám organizátor,“ upřesni-
la následně mluvčí ministerstva Tereza Dvořáčková.

Také Jiří Sedláček z občanského sdružení Archetyp, které orga-
nizuje trhy na třech místech v Praze, potvrdil, že ho ministerstvo
oslovilo ohledně spolupráce na vzniku pravidel.

Předseda Asociace soukromého zemědělství (ASZ) Josef Stehlík
uvedl, že do budoucna by s podporou ministerstva a místních samo-
správ mohla vzniknout celorepubliková organizace sdružující a re-
prezentující trhy, jak je tomu v zahraničí. „My jako asociace na tom
chceme spolupracovat,“ uvedl Stehlík, podle nějž by se v aktivitě mě-
ly angažovat i kraje, případně obce, na jejichž území se trhy konají.

V zemích, kde je tradice farmářských trhů delší než v Česku, na-
příklad ve Velké Británii, je podstatná část jejich pořadatelů sdru-
žena v asociacích farmářských trhů. Jejich členové musí dodržovat

stavovská pravidla, za to jsou oprávněni nosit certifikát, že je splňu-
jí. To je mimo jiné zvýhodňuje proti necertifikovaným trhům v očích
veřejnosti.

Zájem farmářů a výrobců potravin o přímý prodej výrobků ros-
te, protože za ně dostávají lépe zaplaceno a nemusejí se dělit
o marži s obchodníky, jejichž podíl na konečné ceně výrobků se po-
dle zemědělců stále zvětšuje. Spotřebitelé pak v neobvyklých způ-
sobech prodeje hledají alternativu k supermarketům, jejichž na-
bídku někteří z nich kritizují kvůli kvalitě.

Podle webových stránek www.ceskefarmarsketrhy.cz působí
v Česku s různou pravidelností zhruba na pěti desítkách míst. Vět-
šina trhů přes zimu nefunguje, jejich sezona začne během března
a dubna. Trhů bude nejspíše i nadále přibývat. Otevření nových tržišť
na jaře slibují Ostrava, Opava, Ústí nad Labem či Chomutov.

Zdroj: ČTK /in www.asz.cz

Spolupráce při novele zákona
o veřejných zakázkách je základem

Ve čtvrtek 10. února bylo na webu www.novelaozakazkach.cz
uveřejněno paragrafové znění návrhu novely Zákona o veřejných
zakázkách. Ministr Kamil Jankovský hodnotí dobrou spolupráci
v rámci expertní skupiny pro přípravu novely jako zásadní pro vznik
takto závažného dokumentu.

„Jsem velmi rád, že členové expertní skupiny ve svých komen-
tářích stojí za naší společnou prací. Snahu dále spolupracovat a vel-
kou podporu cítím jak u zástupců ´Platformy´, tak třeba také od ve-
doucích představitelů Americké obchodní komory. Dosáhli jsme
společného konsenzu a výsledku, za který se můžeme postavit. Je
to jen ukázka toho, že tvrdá práce je důležitější než mediální pře-
střelky,“ říká ministr pro místní rozvoj Kamil Jankovský.

Zástupce „Platformy pro transparentní veřejné zakázky“, tedy
jednoho z partnerů přípravy novely, Dan Ťok, který je zároveň ge-

www.novelaozakazkach.cz
www.asz.cz
www.ceskefarmarsketrhy.cz
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nerálním ředitelem společnosti Skanska uvedl: “Ministr Jankovský
vedl transparentní a věcnou diskusi.” A dodal svoji vizi pro nejbliž-
ší budoucnost: “Budeme-li takto pokračovat, můžeme mít zákon
světové úrovně.”

Do konce února je možné k návrhu zasílat připomínky. Expertní
skupina zváží, zda je vhodné vybrané připomínky zapracovat, pro-
vede finální úpravy paragrafového znění, a v březnu bude návrh no-
vely předložen k meziresortnímu posouzení. Kvůli přípravě velké no-
vely zákona o veřejných zakázkách vytvořil ministr Kamil Jankovský
Expertní skupinu složenou z více než dvou desítek odborníků.

Do Expertní skupiny ministra pro místní rozvoj pro přípravu vel-
ké novely zákona o veřejných zakázkách (137/2006 Sb.) své zá-
stupce vedle MMR vyslaly: ministerstvo financí, ministerstvo vnit-
ra, ministerstvo průmyslu a obchodu, Věci veřejné, ODS, TOP09,
ČSSD, Národní ekonomická rada vláda (NERV), Úřad na ochranu
hospodářské soutěže (ÚOHS), Platforma pro transparentní VZ, Aso-
ciace pro veřejné zakázky (AVZ), Transparency International, Wein-
hold Legal, Oživení o. s. MMR

Na protipovodňovou ochranu
letos půjde 1,5 miliardy korun

V loňském roce se na našem území podařilo dokončit 54 pro-
tipovodňových staveb za 1,45 miliardy korun. Letos má být do-
končeno dalších 56 staveb za celkových 1,5 miliardy korun. Sou-
časné financování staveb pro preventivní protipovodňovou ochra-
nu je založeno na úvěru poskytnutém České republice Evropskou
investiční bankou a na veřejných zdrojích a podle plánu je zajiště-
no do konce roku 2013.

„Prevence před povodněmi je důležitou součástí zvládání stále čas-
tějších povodňových situací. Budování protipovodňových staveb je si-
ce časově a finančně náročné, ale patří k nejefektivnější formě ochra-
ny. V České republice se do těchto staveb během loňského a letošní-
ho roku investují téměř tři miliardy korun“, uvedl ministr Fuksa.

V roce 2010 se podařilo dokončit dvacet tři protipovodňových sta-
veb na významných vodních tocích o celkovém objemu asi 1,3 mili-
ardy korun. Tyto stavby zajišťovaly státní podniky Povodí. K tomu dal-
ších třicet jedna protipovodňových opatření na drobných vodních to-
cích dokončila Zemědělská vodohospodářská správa a státní podnik
Lesy ČR za celkem 150 milionů korun a také protipovodňové opa-
tření v Praze-Tróji, které zajišťovalo Hlavní město Praha.

V letošním roce se dočkáme dokončení dalších šestnácti proti-
povodňových staveb na významných vodních tocích o celkovém
objemu 1,2 miliardy korun a asi čtyřiceti opatření na drobných vod-
ních tocích za téměř 300 milionů korun.

Také v dalších letech se náš stát bude věnovat problematice pro-
tipovodňové ochrany, proto si Ministerstvo zemědělství nechá zpra-
covat studii proveditelnosti protipovodňové ochrany v Pobečví, kte-
rá zahrne souběžně s přípravou suché nádrže Teplice nad Bečvou
další prvky technického a přírodě blízkého charakteru, jako je zvý-
šení retenční schopnosti povodí, zkapacitnění koryt vodních toků,
využití rozlivů do neobydlených území podél toků, a podobně.

MZe

Nejvýznamnější stavební protipovodňové akce v roce 2010:
– Zkapacitnění koryta Vltavy v Českých Budějovicích (165,6 mil. Kč),
– Zkapacitnění koryta Vltavy v Českém Krumlově (88,1 mil. Kč),
– Protipovodňové opatření v Praze – Trója spočívající ve vybudo-

vání ochranné zemní hráze a navazující železobetonové stěny
v kombinaci s mobilním hrazením (89,9 mil. Kč),

– Komplexní opatření na Berounce v Plzni v oblasti Roudná spo-
čívající v úpravě trasy koryta Berounky a ve zkapacitnění pravo-
břežní inundace (území u vodního toku, které může být zapla-
veno při povodních, a to při průtocích přesahujících kapacitu
koryta řeky) (110,9 mil. Kč),

– Zvýšení ochrany městské části Střekov v Ústí nad Labem vybu-
dováním ochranné zemní hráze s těsnící stěnou v kombinaci
s mobilním hrazením – dimenzováno na hodnotu povodňové-
ho průtoku, která je v dlouhodobém průměru dosažena nebo
překročena jednou za 20 let (Q20 ) (95,9 mil. Kč),

– Úprava koryta Svitavy v Blansku (50 mil. Kč),
– Ochranná hráz na Odře v Ostravě-Hrušov (70,5 mil. Kč),
– Ochranná hráz na Odře v Ostravě-Antošovice (33,6 mil. Kč),
– Ochranná hráz v Opavě (46,3 mil. Kč).

Akce v roce 2011:
– Opatření na Třebovce v rozmezí obcí Hylváty – Dlouhá Třebová

řeší zvýšení protipovodňové ochrany obcí na Q50 zvýšením ka-
pacity koryta, v místě souvislé zástavby jsou navrženy opěrné zdi
(203,8 mil. Kč),

– Zvýšení ochrany obce Křešice na Labi spočívá v ohrázování La-
be v kombinaci s ochrannými zídkami, které zajistí ochranu před
dvacetiletou vodou (193,8 mil. Kč),

– Zvýšení ochrany města Choceň opatřeními na Tiché Orlici, které
spočívají ve výstavbě zemních hrázek, ochranných zídek a mo-
bilního hrazení, ochrana je dimenzována na průtok katastrofální
povodně z roku 1997 s převýšením o 0,5 m (151,9 mil. Kč),

– Ochrana města Moravičany hrázováním podél toku Třebůvka, cí-
lem je zajistit bezpečný průchod stoleté vody v oblasti města Loš-
tice a obcí Moravičany a Doubravice nad Moravou (140 mil. Kč),

– Úprava koryta Ondřejnice ve Staré vsi nad Ondřejnicí zahrnuje
prohloubení a rozšíření koryta Ondřejnice a vybudování levo-
břežní ochranné hráze délky 350 m a pravobřežní hráze v dél-
ce 660 m k zamezení vniku průtoků nad dvacetiletou vodu do
zastavěné části obce (110,4 mil. Kč),

– Zvýšení kapacity koryta Porubky v Ostravě – Svinov ze stávajícího,
které pojme pětiletou vodu na dvacetiletou vodu (100,4 mil. Kč),

– Zvýšení kapacity koryta Svitavy v Letovicích (46 mil. Kč).

Osobností roku v cestovním ruchu
poprvé žena, Jitka Fatková z MMR

Osobností cestovního ruchu za rok 2010 byla na veletrhu Holi-
day World vyhlášena Jitka Fatková, ředitelka Odboru cestovního
ruchu Ministerstva pro místní rozvoj ČR. Zvolila ji porota složená z
24 předních odborníků v cestovním ruchu, především zástupců
oborových profesních sdružení průřezově celým odvětvím cestov-
ního ruchu a zástupců vysokých škol.

Nominováno bylo celkem 41 odborníků působících v cestovním
ruchu. Mezi nominovanými se objevili jak podnikatelé z oblasti ho-
telnictví i cestovních kanceláří, tak zástupci státní samosprávy,
představitelé odborného školství či reprezentanti profesních sva-
zů. Z pětice finalistů volili ve druhém kole porotci celkového vítě-
ze tak, že určili své pořadí finalistů. Ze součtu bodů za pořadí pak
vzešel absolutní vítěz.

„Porotu oslovilo nejen úsilí, osobní nasazení a chuť, s jakou se
Jitka Fatková zasazuje o nový zákon o podpoře a řízení cestovního
ruchu, ale ocenila také její konstruktivní přístup při jednání se vše-
mi zájmovými skupinami a cílevědomost, s jakou práce vedla,“ ko-
mentuje názory porotců Alexander Rozin, generální ředitel Incheby.

ČR upřesňuje parametry
geodetického systému v rámci Evropy

Vláda projednala změnu nařízení vlády, jejímž cílem je upřes-
nění parametrů, kterými je na území České republiky definován Ev-
ropský terestrický referenční systém. Tyto změny nebudou mít žá-
dné finanční dopady na rozpočet.



Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.156 • 3/2011

Výsledky geodetických měření jsou u nás zpracovávány v něko-
lika geodetických referenčních systémech. Nejvíce je využíván ná-
rodní souřadnicový systém Jednotné trigonometrické sítě katastrál-
ní (JTSK), ve kterém už osmdesát let probíhají měření potřebná pro
katastr nemovitostí. Toho se předložený návrh nijak nedotýká. V po-
sledních dvaceti letech se začal více využívat i Světový geodetický
referenční systém (WGS84), ve vojenských aplikacích z důvodů
standardů NATO. Využívá se ale i v civilních aplikacích z důvodů roz-
voje určování polohy pomocí globálních navigačních satelitních sy-
stémů (americký GPS, ruský GLONASS, evropský Galileo).

V Evropě se však pro velmi přesné určování polohy (na centi-
metr) pomocí globálních navigačních systémů používá Evropský te-
restrický referenční systém (ETRS), který je podobný světovému re-
ferenčnímu systému, ale na území Evropy je přesnější a jeho využití
jistě vzroste v souvislosti s realizací projektu Galileo. Od počátku de-
vadesátých let, kdy byl tento souřadnicový systém v ČR zaveden,
bylo v Evropě včetně ČR provedeno velké množství měření umo-
žňujících zpřesnit jeho parametry. Mezinárodní asociace geodézie
proto v roce 2010 doporučila provést zpřesnění národních rámců
tohoto systému.

V ČR se jedná o změny souřadnic od několika milimetrů až po ně-
kolik centimetrů. Geodetický systém ETRS je v ČR prozatím použí-
ván jen málo, například se začíná využívat pro některá měření na
státních hranicích. V současné době je však postupně implemento-
vána Směrnice EU o infrastruktuře prostorových dat, známá pod
zkratkou INSPIRE, která zavádí souřadnicový systém ETRS pro trans-
formace geografických dat z území různých států do jednoho sy-
stému. Je tedy velmi vhodné provést upřesnění parametrů tohoto
souřadnicového systému nyní, aby v blízké budoucnosti, kdy již bu-
de více využíván, nebyly jeho parametry měněny. Je také velmi vhod-
né s ohledem na umístění administrativního centra Galilea v Praze,
aby Česká republika v oblastech s projektem Galileo souvisejících,
kam patří i přesná realizace Evropského terestrického referenčního
systému na našem území, držela krok s vývojem v Evropě. MZe

Další čtyři české kvalitní
potravinářské výrobky
dostaly ochrannou známku EU

Názvy Špekáček, Lovecký salám, Spišské párky a Liptovský sa-
lám zapsala Evropská komise do rejstříku zaručených tradičních
specialit. Systém chráněných značení v Evropské unii funguje už od
roku 1992. Udělení chráněného zeměpisného označení je klíčem
k rozšiřování aktivit výrobců našich potravin v zahraničí.

„O zápis názvů těchto výrobků požádala Česká republika ve spo-
lupráci se Slovenskem. Jedná se výsledek několikaleté práce a je-
den z konkrétních příkladů intenzivní spolupráce v zemědělské ob-
lasti mezi našimi zeměmi,“ uvedl ministr Ivan Fuksa.

Chráněné zeměpisné označení Evropské unie získalo již dvacet
pět českých potravinářských výrobků, posledním byly Olomoucké
tvarůžky. Pro výrobce je to jednoznačně forma zviditelnění. V pří-
padě aktuálně zapsaných tradičních specialit museli výrobci pro-
kázat dlouholetou tradici, receptury a technologický postup vy-
chází z norem, které byly zpracovány a vydávány v sedmdesátých
letech 20. století. Budou-li výrobci chtít označovat své výrobky lo-
gem tradiční speciality, musejí dodržovat recepturu a technologic-
ký postup, které jsou součástí zápisu, takže pro spotřebitele je to
jasná známka kvality, podle které se může při výběru orientovat.

Špekáčky a Lovecký salám byly zapsány v tzv. režimu „bez vý-
hrady názvu“, což znamená, že dodržování receptury a technolo-
gického postupu je povinné pouze pro ty producenty, kteří chtějí
výrobky označit logem Zaručené tradiční speciality. Pokud výrobce
v ČR nebo jiném členském státu chce pokračovat ve výrobě stáva-
jícím způsobem, samozřejmě bez možnosti používat v označení
symbol Zaručené tradiční speciality, je mu to umožněno.

Jiná situace je v případě výrobků „Spišské párky“ a „Liptovský sa-
lám“, které byly zapsány v tzv. režimu s „výhradou názvu“, což zna-
mená, že dodržování specifikace je povinné pro všechny výrobce,
kteří chtějí produkovat tyto výrobky.

Každý producent z členského státu, který má v úmyslu začít pro-
dukovat zaručenou tradiční specialitu, a to i pokud tento produ-
cent patří ke skupině, která původně podala žádost, musí předem
uvědomit o této skutečnosti příslušný dozorový orgán, tj. Státní ve-
terinární správu ČR nebo Státní zemědělskou a potravinářskou in-
spekci. MZe

Antibyrokratická komise MZe
se osvědčila v boji proti
přebujelé administrativě

Antibyrokratická komise Ministerstva zemědělství se v roce 2010
zabývala 65 podněty, které jí zaslali zemědělci. Tři desítky z nich se
už loni podařilo vyřešit nebo dotáhnout těsně před dokončení. Se-
dláci si zejména oblíbili antibyrokratický dotazník, který je od za-
čátku listopadu loňského roku na internetových stránkách Minis-
terstva zemědělství.

Úspěšnost tažení resortu proti nadměrné byrokracii potvrzuje
činnost Antibyrokratické komise MZe (ABK), která se zabývá pod-
něty zemědělců. Prostřednictvím antibyrokratického dotazníku mo-
hou zemědělci komisi jednoduše a rychle napsat, kde je tíží přebu-
jelá byrokracie. Komise obdržela přes 150 podnětů, z nichž řada již
byla kladně vyřízena. Například není nutné při žádostech o dotace
předkládat výpis z obchodního rejstříku na Státní zemědělský in-
tervenční fond (SZIF) a Podpůrný garanční rolnický a lesnický fond
(PGRLF). Mimo jiné se zkrátila lhůta vyřízení žádosti a oznámení ze
strany SZIFu k žadateli z 60ti na 30 dní.

Výsledky žadatelů o dotace z Programu rozvoje venkova budou
uváděny v žebříčku bodových výsledků, který zpracovává SZIF a zve-
řejňuje na svých webových stránkách. S vedením SZIF bylo dále do-
jednáno odzkoušení systému osobního manažera při řešení celého
projektu. Osobní manažer je jediný pracovník SZIF pro daný projekt,
který projekt administruje od podání žádosti do ukončení projektu
(vyplacení). To by mělo přinést velmi jednoduchou komunikaci a ne-
docházelo by k přehazování problémů mezi pracovníky SZIF. ABK
také vyslovila souhlas se závěrem ministra zřídit odvolací komisi k ře-
šení sporných závěrů projektu. MZe

Ministr Ivan Fuksa seznámil
s prioritami MZe na rok 2011

Ministr zemědělství Ivan Fuksa zhodnotil, co se za dobu jeho pů-
sobení podařilo v jeho rezortu udělat a seznámil s prioritami na rok
2011. K prvořadým úkolům patří například úspory v chodu resor-
tu, zvýšení konkurenceschopnosti českých zemědělců, dokončení
majetkového vypořádání, vytvoření spravedlivých podmínek pro
podnikání v zemědělství.

Mezi priority pro rok 2011 patří například zvýšení efektivity kon-
trolních orgánů pro bezpečnost potravin a zemědělskou výrobu,
podpora českých potravin. České potraviny chce ministr podporo-
vat například úpravou legislativy pro jednodušší prodej ze dvora
a na tržištích, změnou pravidel ke snížení byrokracie při zachování
kvality, napomůže i účelná změna metodiky Regionální potraviny
nebo projekt nevládních organizací na označování původu potra-
vin. Připravuje se nařízení vlády, podle kterého všichni dovozci bu-
dou mít povinnost předem detailně informovat kontrolní orgány
o zásilce. „Na nedávném jednání ministrů zemědělství v Bruselu
jsem navrhl, aby v rámci Evropské unie měly vejce, vepřové a drů-
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beží maso vlastní „rodné listy,“ které by úřady, prodejce i spotře-
bitele jasně informovaly o tom, odkud výrobek pochází. Bylo by to
podobné jako podrobné informace o původu, které jsou nyní v EU
povinné u hovězího masa“, uvedl ministr Fuksa. K dalším prioritám
patří dokončení majetkového vypořádání nebo ochrana půdy před
erozí, povodněmi a zastavováním.

„Po mém nástupu se podařilo nastavit systém kulatých stolů.
V rámci nich proběhla jednání a byly prezentovány názory několi-
ka desítek odborníků, akademiků, ale i lidí z praxe, na každém jed-
nání se účastní přibližně 20 expertů. Konkrétním výsledkem kula-
tých stolů je například úspěšné projednání Dřevěné knihy vládou
a velmi zásadní a pozitivní konsenzus s nevládními organizacemi
nad „Východisky pozice České republiky k budoucí podobě Spo-
lečné zemědělské politiky EU po roce 2013“, uvedl ministr Fuksa.

V roce 2010 bylo dokončeno 23 protipovodňových staveb na
významných vodních tocích o celkovém objemu cca 1,3 mld. Kč
(zajišťovaly státní podniky Povodí), k tomu bylo dokončeno dal-
ších 31 protipovodňových opatření na drobných vodních tocích
(zajišťovaly ZVHS a Lesy ČR) za celkem 150 mil. Kč. Dále se pod-
ařilo k 1. 1. 2011 snížit počet pracovníků o 140, a to ve všech or-
ganizačních jednotkách (40 Pozemkové úřady, 20 Agentury pro
zemědělství a venkov a 80 na ústředí MZe). Snižování se dotklo
všech řídících úrovní. Další podstatnou úsporou byla integrace Ze-
mědělské vodohospodářské správy do podniků jednotlivých Po-
vodí a do s. p. Lesy ČR. Hlavním cílem této změny bylo sjednotit
a zlepšit vodní hospodářství ČR na základě logického principu, že
ten, kdo se stará o lesy, se také nejlépe postará o vodní toky, kte-
ré jimi protékají. Navíc má tento krok i finanční plus: ušetříme roč-
ně asi 360 milionů korun ze státního rozpočtu.

Tereza M. Dvořáčková, tisková mluvčí MZe

Ekofarem loni přibylo o 31 procent,
je jich už přes 3500

Počet ekologických zemědělců v Česku se loni zvýšil téměř o tře-
tinu na více než 3500. Plocha půdy obhospodařované podle pravi-
del ekologického zemědělství vzrostla meziročně téměř o 50 000
hektarů a její podíl na veškeré zemědělské půdě přesáhl 10,5 pro-
centa, vyplývá z informací, které zveřejnilo ministerstvo zemědělství
(MZe).

Loni pokračoval také několikaletý růst počtu výrobců biopotra-
vin, kterých přibylo o 26 procent na 626. O 10 000 hektarů na 55
000 ha vzrostla výměra ekologicky obhospodařované orné půdy,
o čtvrtinu na 803 hektarů přibylo vinic. Výměra rybníků spadajících
do ekologického hospodaření dosáhla 54 hektarů. Největší podíl
na ekozemědělství (82 procent) mají v Česku dlouhodobě trvalé
travní porosty, sloužící převážně k pastevnímu chovu dobytka.

Podle ministerstva byl loni splněn plán, který přijala vláda v ro-
ce 2004, podle nějž měly ekofarmy do konce roku 2010 zabírat
10 procent zemědělské půdy. Cílem nového akčního plánu, který
loni v prosinci schválil kabinet, je navýšení podílu ekologického ze-
mědělství do roku 2015 na 15 procent. Podíl biopotravin na cel-
kovém trhu s potravinami by měl ze současného necelého pro-
centa stoupnout na trojnásobek. Materiál si také klade za cíl ob-
rácení poměru mezi dováženými a domácími biopotravinami ve
prospěch tuzemských. V současné době jich stále více než polovi-
na pochází z dovozu.

Ekologičtí farmáři nesmějí používat chemické prostředky ani ja-
ko hnojiva, ani jako ochranu rostlin před škůdci, chorobami či ple-
velem. Musí zachovávat přísnější standardy pro péči o chovaná zví-
řata než konvenční zemědělci. Dotace ekofarmářům jsou vyšší než
podpory jejich konvenčně hospodařícím kolegům. Na podporu
ekologicky šetrného zemědělství putuje v Česku rok od roku více
peněz. V roce 2009 bylo ekozemědělcům vyplaceno více než 980
milionů korun.

Evropská unie výraznou podporu ekologického zemědělství
zdůvodňuje většími náklady a pracností výroby proti konvenční-
mu hospodaření a nižšími výnosy. Dotace mají zemědělce moti-
vovat k přechodu na tento způsob hospodaření, který je šetrněj-
ší k přírodě. Zdroj: www.ekolist.cz

Analýza Univerzity Palackého
přispěje k poznání venkova a jeho
spolupráci s vysokými školami

Potřeby moravského venkova bude vyhodnocovat analýza, kte-
rá vzniká v rámci projektu Olomoucké vysoké školství partnerem
moravského venkova (UNIVES). Spolupracuje na něm Univerzita
Palackého a Moravská vysoká škola Olomouc na jedné straně
a místní akční skupiny (MAS) či Středomoravská agentura rozvoje
venkova o. p. s. na straně druhé. Respondenty výzkumu se stali sta-
rostové obcí v regionu střední Morava, data se podařilo sesbírat ve
zhruba 70 obcích. V březnu budou data zpracována a o měsíc poz-
ději budou známy výsledky analýzy.

Podle hlavního řešitele projektu Pavla Šaradína z FF UP se otáz-
ky týkaly celkem čtyř oblastí.

První z nich je Kvalita života na venkově, přičemž cílem analý-
zy v této oblasti je zjištění a zhodnocení situace z hlediska infra-
struktury obcí, jejich rozvoje, spokojenosti občanů a zachycení pří-
padných změn, které se ve vybraných obcích odehrály v posled-
ních letech.

Druhou oblastí je Spolupráce v rámci regionu a MAS, granty
a projekty. Cílem je poznání současného stavu spolupráce obcí
s dalšími aktéry a jejich schopnost získávat granty a projekty. Na
základě získaných dat bude také možné zmapovat a popsat pro-
měnné úspěšných obcí, což by mohlo sloužit jako návod pro dal-
ší obce.

Třetí oblastí jsou Finance a rozpočet, kdy snahou je získat úda-
je o tom, kolik procent tvoří dotace a jiné příjmy obce, respektive
jak umí a jak jsou obce úspěšné v získávání v mimorozpočtových
zdrojů a jaké proměnné o tom spolurozhodují.

V případě čtvrté oblasti, jíž jsou Možnosti spolupráce s univer-
zitami a vysokými školami, je cílem konkrétně definovat, v jakých
oblastech by obce uvítaly spolupráci, případně v jakých oblastech
by měly zájem se dále vzdělávat apod. Konzultovány a diskutová-
ny byly možnosti metodologického uchopení analýzy.

„Dotazování se uskutečnilo metodou standardizovaného do-
tazníku a osobního rozhovoru u respondentů, obvykle v místě
radnice příslušné obce. Reprezentativní výběrový soubor je zdro-
jem kvantitativních dat pro ana-
lýzu. Zjištění předáme studen-
tům a akademickým pracovní-
kům. Právě na jejich základě by
mohly vzniknout práce či semi-
náře, které budou řešit potřeby
venkova,“ uvedl Šaradín.

V rámci projektu Olomoucké
vysoké školství partnerem mo-
ravského venkova má během tří
let vzniknout nejen funkční part-
nerská síť, ale například i v tu-
zemsku ojedinělé Centrum pro
spolupráci VŠ a moravského ven-
kova. Projekt podpořil Evropský
sociální fond (ESF) částkou zhru-
ba 5,7 milionu korun, ukončen
bude v listopadu 2013.

maš
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Hlasujte pro historicky první
Evropský strom roku!

Strom roku 2010 –
Hromův dub z Olomouc-
kého kraje právě soupeří
o historicky první titul Ev-
ropský strom roku. První
ročník této ankety pořá-
dá Nadace Partnerství
ve spolupráci se Státním
fondem životního pro-
středí a Ministerstvem ži-
votního prostředí. Hlasovat mohou lidé do 6. března na stránkách
www.voting.treeoftheyear.org.

Hromův dub roste v Bohuňovicích u Olomouce a je poslední
vzpomínkou na souvislou výsadbu čtyř dubů, které zpevňovaly hrá-
ze dnes již zaniklého Velkého rybníka. Své jméno strom údajně zís-
kal podle uhlíře Hroma, který bydlel v chýši u rybníka. Podle pověsti
se silák Hrom vzepřel církevnímu hodnostáři a odmítl vstoupit do
jeho ozbrojené gardy. Své stavení pak zapálil a zmizel v lesích. Ví-
ce než 400 let starý Hromův dub v loňském roce vyhrál českou an-
ketu Strom roku. Hlasovalo pro něj více než 12 tisíc lidí. Na zákla-
dě svého vítězství postoupil do mezinárodního kola. Náš strom re-
prezentuje Českou republiku, Nadaci Partnerství se podařilo
oblíbenou českou anketou Strom roku nadchnout další čtyři ev-
ropské země. Do 6. března se tak o titul nejsympatičtějšího ev-
ropského stromu budou ucházet také zástupci Rumunska, Ma-
ďarska, Bulharska a Slovenska.

Všechny přihlášené stromy jsou zajímavé nejen svým vzhle-
dem a stářím, ale hlavně pověstí či historií, která se k nim váže.
Od příštího roku se evropského kola budou účastnit také Poláci,
Francouzi a Irové, Nadace Partnerství jedná i s ostatními evrop-
skými státy.

Novým ředitelem Správy NP
a CHKO Šumava je Jan Stráský

Ministr Tomáš Chalupa jmenoval k 16. 2. 2011 novým ředite-
lem Správy NP a CHKO Šumava dosavadního šéfa rady šumavské-
ho parku Jana Stráského. Někdejší politik Stráský bude mít ome-
zený mandát – ve funkci by měl zůstat maximálně 18 měsíců.

Výběrová komise ministerstva v lednu doporučila ministrovi
Chalupovi na funkci ředitele Národního parku Šumava Pavla Kitz-
bergera, Jiřího Mánka a Jaroslava Obermajera. „Ač mě jejich ná-
zory zaujaly, každý z nich je odborníkem v určité specifické oblas-
ti a já jsem se v tuto chvíli rozhodl jmenovat ředitelem Národního
parku Šumava pana Stráského, a to v roli krizového manažera s jas-
ně vymezeným mandátem věcným i časovým,“ řekl ministr Tomáš
Chalupa.

Za hlavní úkoly nového ředitele národního parku ministr život-
ního prostředí označil vytvoření plánu obranných opatření k ochra-
ně lesa a následné stanovení plánu péče tak, aby se co nejefektiv-
něji zabránilo dalšímu šíření kůrovce. Nového ředitele také čeká za-
jištění návštěvního řádu, protože současnému končí platnost 30.
dubna 2011.

„Na Šumavě je 22 obcí, kterým park nebo chráněná krajinná
oblast zasahuje do života. To činí tento park výjimečným, zájmy jed-
notlivých zainteresovaných subjektů jsou strašně odlišné. V této si-
tuaci vědec musí vnímat občana, turista zase musí respektovat věd-
ce a tak dále,“ zdůraznil Stráský.

Stráský by měl také vyřešit otázku managementu parku – po-
dle ministra je třeba do péče a řízení Správy NP Šumava vnést sy-
stém a nastavit jasná pravidla. „V tomto smyslu jsem požádal pa-

na Stráského, aby už nyní, v době dočasného řízení parku, do no-
vého manažerského týmu přizval i některé z účastníků výběrové-
ho řízení na ředitele Správy NP Šumava a umožnil jim další profi-
laci. V průběhu mandátu pana Stráského chci, aby se vyprofiloval
jasný kandidát na ředitele pro další časové období,“ dodal ministr,
který za hlavní problém v otázce dalšího směřování parku označil
nedostatek důvěry mezi zainteresovanými stranami.

Nové vedení Správy NP a CHKO Šumava také čeká předložení
zákona o národním parku – ten by měl jasně a srozumitelně sta-
novit zonaci, její základní pravidla ochrany a bližší ochranné pod-
mínky, nastavit pravidla hospodaření v lesích nebo pravidla pro roz-
voj obcí. www.mzp.cz

Hodina Země 2011 – Připojte se!

V únoru začala kampaň Ekologického institutu Veronica, která
vyzývá česká města a obce, firmy i veřejnost, aby se připojily k Ho-
dině Země – největší celosvětové akci na ochranu klimatu. Hodina
Země 2011 odstartuje 26. března od 20.30. Jedná se o symbolic-
ké hodinové vypnutí veřejného osvětlení, zhasnutí dominant,
osvětlení budov a štítů firem či jednotlivých domácností.

V rámci Hodiny Země svá světla pravidelně zhasínají světově
známé dominanty, včetně mostu Golden Gate Bridge v San Fran-
ciscu, římského Kolosea, londýnského Piccadilly Circus nebo Eif-
felovy věže v Paříži. První ročník Hodiny Země se datuje k 31. bře-
znu 2007, když více než 2,2 miliónu domácností a firem v au-
stralském Sydney zhasnulo na hodinu svá světla. Každým rokem
se počet zapojených měst, firem i jednotlivců zvyšoval a loňská
Hodina Země se stala prozatím největší akcí občanské společ-
nosti v historii. Připojilo se k ní více než 6000 měst a mnoho mi-
lionů lidí po celém světě.

V České republice se v loňském roce Hodiny Země zúčastnilo
přes třicet měst a obcí, mezi jinými Brno, Jičín, Prachatice nebo Ús-
tí nad Labem. Zapojilo se i stejné množství firem a u sebe doma
zhasnuly desetitisíce jednotlivců.

Slogan letošního roku „Hodinou to jen začíná“ vyzdvihuje,
že zhasnutí je prvním krokem směrem k systematické ochraně
klimatu.

Ředitelka Ekologického institutu Veronica Yvonna Gaillyová
k tomu řekla: „Povzbuzujte podniky, se kterými spolupracujete,
města a obce, kde bydlíte, a své známé k účasti na této akci. Vy-
zvěte je, ať zhasnou svoje světla a o akci dále informují. Je potře-
ba dávat veřejně najevo, že změna klimatu je problém, který vní-
máme a chceme řešit.“

Jan Labohý, koordinátor Hodiny Země v ČR, k tomu dodává:
„Aktuálně oslovujeme města, obce a firmy, spouštíme prezentaci
na webu, Facebooku, Twitteru a letos poprvé plánujeme sérii akcí
pro veřejnost, které se budou konat v danou hodinu v Brně a ta-
kříkajíc potmě.“

Celosvětově akci pořádá WWF, největší mezinárodní organiza-
ce pro ochranu přírody. Koordinaci v České republice zajišťuje Eko-
logický institut Veronica – základní organizace Českého svazu
ochránců přírody. Jan Labohý, koordinátor akce

jan.labohy@veronica.cz, 777 323 762

Ptákem roku 2011 je strnad obecný

Česká společnost ornitologická vyhlásila ptákem roku 2011
strnada obecného. Strnad je široce rozšířeným druhem, jehož
zpěv je spojen hlavně s parnými léty uprostřed polí. Bohužel ča-
sem nemusí být jeho výskyt tak samozřejmý jako dnes. I strnad
patří mezi ubývající druhy, u nás stejně jako v celé Evropě. Na vi-
ně je zřejmě způsob, jakým využíváme krajinu, hlavně vysoká in-
tenzita. maš

A A k t u á l n ě o v e n k o v u 2 8

mailto:jan.labohy@veronica.cz
www.mzp.cz
www.voting.treeoftheyear.org
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Půda v Česku přestává rodit.
Je třeba do ní vrátit bioodpad

Zemědělská půda v Česku je čím dál méně úrodná. A bude hůř,
varují odborníci. V nejohroženějších místech se každý rok z každé-
ho hektaru splavuje přibližně 7,5 tuny ornice. Vodní erozí je ohro-
ženo téměř 50 procent zemědělské půdy v ČR. Právě vodní eroze
způsobuje, že půda ztrácí schopnost vázat vodu a živiny.

Voda se v půdě špatně zadržuje zejména proto, že v ní chybí or-
ganická hmota, humus. A bez humusu se kvalita půdy nezlepší ani
hnojením anorganickými hnojivy.

„Látky obsažené v anorganických hnojivech nejsou v půdě do-
statečně vázány a při dešti dochází k jejich vyplavování,“ vysvětluje
Jan Vopravil z Výzkumného ústavu meliorací a ochrany půd. Půda
postižená erozí podle něj navíc přichází o své nejkvalitnější složky.
„Kvůli snižování mocnosti ornice, obsahu humusu v půdě a stabili-
ty půdní struktury se postupně stává neúrodnou,“ varuje Vopravil.

ŽIVINY VOZÍME NA SKLÁDKY
Zároveň ale končí každý rok na skládkách více než tři milióny tun

směsných komunálních odpadů, z nichž 40 % – 1,2 miliónu tun –
tvoří biologicky rozložitelné komunální odpady (BRKO), které by se
daly vytřídit a zkompostovat.

Kompostováním vytříděného bioodpadu by se získaly potřebné
živiny zhruba pro 80 000 hektarů orné půdy při roční dávce 10 tun
kompostu na hektar.

Co všechno se dá kompostovat

Bioodpady z domácností:
zbytky ovoce a zeleniny (včetně citrusových plodů), kávové a čajo-
vé zbytky, zbytky pečiva, skořápky z vajíček a ořechů, novinový pa-
pír, lepenka, papírové kapesníky, ubrousky, zvadlé květiny, zemina
z květináčů, podestýlka domácích býložravých zvířat, zbytky vaře-
ných jídel (brambory, těstoviny, rýže, knedlíky apod.).

Bioodpady ze zahrad:
posekaná tráva, listí, větvičky, plevele, zbytky ovoce, zeleniny, piliny,
hobliny, kůra, popel ze dřeva, trus býložravých hospodářských zvířat,
peří, chlupy, vlasy, stará zemina.

Jde jen o to, zorganizovat ve velkém totéž, co v komorním mě-
řítku dělá každý zahrádkář. Tedy důsledné třídění, sběr a kompos-
tování vzniklého bioodpadu z domácností a zahrad. Každá domác-

nost totiž ročně vyprodukuje přibližně 700 kg směsných komunál-
ních odpadů, bioodpad z toho představuje 280 kg.

SPOLUPRÁCE OBCÍ, FARMÁŘŮ A ODPADOVÝCH FIREM
„Podstatou řešení je vytvořit funkční spolupráci mezi obcemi,

zemědělci a odpadovými společnostmi s cílem vracet komunální bi-
oodpad ve formě kompostu zpět do půdy,“ říká předseda občan-
ského sdružení Ekodomov Tomáš Hodek.

Ekodomov podporuje třídění a kompostování bioodpadu, po-
skytuje o něm informace na svém webu www.kompostuj.cz, or-
ganizuje osvětové a edukativní programy pro žáky i učitele škol, ze-
mědělce i pro širokou veřejnost.

Pracovníci měst a obcí by měli podle Hodka aktivně oslovovat ze-
mědělce a nabízet jim spolupráci při zpracování bioodpadů v takzva-
ných malých zařízeních. Jedná se o malé kompostárny, které se dají
zřídit v nevyužitých zemědělských objektech nebo na volné ploše. Sou-
hlas k provozování může dát obecní úřad s rozšířenou působností.

Malých zařízení může být více v krátké dojezdové vzdálenosti
a mohou sdílet společnou techniku na drcení materiálu, překopá-
vání a prosévání hotového kompostu. Farmáři zase mohou při
zpracování využít vlastní zemědělskou techniku.

V BUDYNI TO FUNGUJE
Spolupráce už dobře funguje například v Budyni nad Ohří. Měs-

to vyřešilo ve spolupráci s místním soukromým zemědělcem Jaro-
slavem Burešem problém, co se zbytky po údržbě veřejné zeleně.

Bureš chová skot a hospodaří zhruba na 300 hektarech půdy.
„Posekané zbytky trávy a listí vozíme na kompostoviště pana Bu-
reše, který si je sám kompostuje a využívá na své půdě jako orga-
nické hnojivo,“ říká budyňský starosta Petr Medáček.

„Kompostuji je s hnojem ze stáje od dojnic a s dalšími organic-
kými zbytky, které vznikají na statku,“ upřesňuje Bureš. „Toto slo-
žení zajišťuje lepší průběh a urychlení výroby kompostu, který po-
užívám na své pole jako hnojivý substrát pro zlepšení kvality pů-
dy,“ popisuje zemědělec.

CO POŽADUJE EU
Také Evropská unie požaduje postupné snižování množství bi-

oodpadu na skládkách. Česku se ale závazky zatím nedaří plnit.
V roce 2010 jsme měli snížit množství bioodpadů na skládkách
o 25 procent, v roce 2013 má bioodpadu ubýt o 50 a v roce 2020
o 65 procent ve srovnání s množstvím v roce 1995.

Evropská komise ve své nedávné zprávě konstatovala, že Evropa
sice významně pokročila na své cestě k „recyklační společnosti“, mezi
jednotlivými členskými státy ale panují obrovské rozdíly. V některých
členských státech prakticky zmizelo skládkování, v jiných končí na
skládkách více než 90 procent odpadu.

Zdroj: novinky.cz

Z Z a j í m a v o s t

novinky.cz
www.kompostuj.cz
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Do soutěže EDEN se přihlásil rekordní
počet 26 turistických destinací

Rekordních 26 turistických destinací z celé České republiky za-
slalo přihlášku do renomovaného soutěžního klání o evropskou ex-
celentní destinaci EDEN. Tématem letošního ročníku je obnova
hmotného dědictví. Do soutěže, kterou pořádá Evropská komise
a v České republice organizuje agentura CzechTourism, se tak za-
pojily destinace, jež na svém území přebudovaly bývalé továrny, pi-
vovary či sladovny na turistické atraktivity. O titul se rozhodly rov-
něž bojovat i destinace s vojenskými skanzeny, úzkokolejkami ne-
bo například hornickými muzei.

Vítězný titul získá destinace, kde obnova hmotného dědictví na-
startovala cestovní ruch a pomohla tak k rozvoji celého regionu.

„Jsme velice rádi, že se do soutěže přihlásil takový počet kan-
didátů. Naším cílem je upozornit nejen na vítěznou destinaci, ale
na všechny, které se do soutěže rozhodly zapojit,“ uvedl generál-
ní ředitel agentury CzechTourism Rostislav Vondruška.

Přihlášky kandidátů a jejich turistické nabídky bude posuzovat
osmičlenná porota složená ze zástupců agentury CzechTourism,
ministerstva pro místní rozvoj, ministerstva životního prostředí, Ná-
rodního památkového ústavu, Českého vysokého učení technic-
kého a Agentury ochrany přírody a krajiny ČR.

Dne 21. března zveřejní porotci pět destinací, které postoupí do
finále. Jméno celonárodního vítěze slavnostně vyhlásí v květnu.

„Porota bude především hodnotit, jak v dané destinaci funguje
partnerství mezi soukromým sektorem, samosprávou a místními oby-
vateli. Neméně důležité je jakým způsobem destinace rozvíjí svou na-
bídku, tak aby ji rozložila mezi co nejširší skupinu obyvatel a rozšířila
ji i mimo hlavní období turistické sezóny,“ přiblížila hodnotící kritéria
Alice Dvořáková, koordinátorka soutěže EDEN v České republice.

Vítězná destinace bude moci užívat prestižní logo EDEN. Evrop-
ská komise o ní natočí spot. Agentura CzechTourism jí zajistí účast
na libovolném domácím či zahraničním veletrhu a bude ji propa-

govat na svých webových stránkách. V rámci týdne Vítězné desti-
nace se bude moci čerstvý držitel titulu EDEN také prezentovat v Tu-
ristickém informačním centru na Staroměstském náměstí. Minister-
stvo pro místní rozvoj daruje destinaci 400 tisíc korun na výrobu pro-
pagačních materiálů.

Česká republika se zapojuje do pátého ročníku soutěže potře-
tí. V roce 2009 vybojovalo vítěznou trofej České Švýcarsko, v loň-
ském roce Bystřicko na Vysočině. Alice Dvořáková

Přihlášené destinace
Broumovsko Mikroregion

Kahan-Rosicko-Oslavansko
Plzeňsko

Dolní Vítkovice Mikulovsko-Pálava a LVA Příbramsko
Harrachov Mostecko Rokycansko
Jáchymovsko Náchodsko-Běloveský

pevnostní skanzen
Slovácko

Jindřichohradecké
úzkokolejky

Mikroregion Olomoucko Sokolovsko

Region Krkonoše Opavsko Tachovsko
Turistická oblast
Králický Sněžník

Orlické a Podorlicko Žatecko

Ladův kraj Město Písek a okolí Železnohorský region
Litoměřicko Poodří-Moravské Kravařsko

PRÁCHEŇSKO – regionální produkt®:
již 14. značka pro místní výrobky
zapojená do systému ARZ

Výrobci z historicky pojatého regionu Prácheň-
sko mohou získat regionální značku pro své
produkty.

Na podzim roku 2010 úspěšně proběhly se-
mináře k projektu „Zavedení regionální značky Prácheňsko“, kte-
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rý je realizovám díky finanční podpoře z Programu rozvoje venko-
va. LAG Strakonicko, MAS Svazku obcí Blatenska, MAS Střední Po-
vltaví, MAS Vodňanská ryba a MAS Brána Písecka chtějí svým pro-
jektem oživit území bývalého historického území Prácheňska. Spo-
lečně tak připravily projekt, jehož cílem je nejen propagace
místních výrobků, ale i posílení pocitu sounáležitosti obyvatel s re-
gionem a připomenutí jeho významu v historii naší země.

Vysoká účast výrobců na seminářích potvrdila jejich velký zájem
o značku. Na seminářích se dozvěděli důležité informace ohledně
značení, jako jsou např. podmínky pro získání značky, její přínosy
pro odbyt jejich výrobků či zkušenosti z regionů s již fungující znač-
kou. Výrobci se podíleli i na výběru názvu a loga pro značku, kte-
ré by mělo být něčím charakteristickým pro celou oblast poměrně
velkého regionu.

Ve výsledné podobě loga se objevil stylizovaný tvar zříceniny
hradu, který představuje historicky významnou Prácheň.

Jelikož byly dokončeny všehny nezbytné administrativní kroky
k zavedení značky (podání přihlášky do ARZ a její schválení, registra-
ce značky na Úřadu průmyslového vlastnictví apod.), nic už nebrání
prvnímu zasedání Certifikační komise, která rozhodne o prvních źa-
datelích z řad prácheňských výrobců již na jaře tohoto roku. Komise
bude složena nejen ze zástupců místních akčních skupin, které se na
projektu podílejí, ale své zastoupení budou mít i samotní výrobci.

Kontakt na regionálního koordinátora značky
PRÁCHEŇSKO – regionální produkt®:

Místní akční skupina LAG STRAKONICKO, o. s.
www.strakonicko.net

Iva Chládková, tel: 606 225 291, e-mail: prachensko.st@seznam.cz

Zástupci mikroregionů Olomouckého
kraje se setkají v Moravském Berouně

V pořadí třinácté pracovní setkání zástupců mikroregionů Olo-
mouckého kraje se uskuteční v úterý 22. března od 9.00 ve městě
Moravský Beroun. Na jednání si zástupci venkova a ostatní před-
stavitelé regionu vymění zkušenosti s přípravou a realizací projektů
obcí a mikroregionů a dozví se také nejaktuálnější informace o ROP
Střední Morava. Setkání společně pořádají Olomoucký kraj a Mi-
kroregion Moravskoberounsko v rámci projektu Podpora rozvoje
Olomouckého kraje 2010–2012. Účast na setkání potvrdil náměs-
tek hejtmana Olomouckého kraje Ing. Pavel Horák, který má prob-
lematiku venkova a regionálního rozvoje na starosti. Na pracovní se-
tkání se lze přihlásit do 17. března u projektové manažerky Leony
Valovičové na telefonních číslech 585 508 236 a 724 057 295 ne-
bo prostřednictvím e-mailu na adresu vzdelani@kr-olomoucky.cz.

Program:
• Registrace účastníků
• Přivítání účastníků, diskuse se zástupci Olomouckého kra-

je – účast potvrdil náměstek hejtmana Olomouckého kraje Ing.
Pavel Horák

• Prezentace města Moravský Beroun – Ing. Zdenka Szukalská
(starostka města Moravský Beroun)

• Prezentace Mikroregionu Moravskoberounsko – Ing. To-
máš Feranec (manažer Mikroregionu Moravskoberounsko)

• Prezentace projektů spolupráce MAS Nízký Jeseník – Ing.
Pavel Kolář (manažer MAS Nízký Jeseník) a Mgr. Daniel Friedrich
(projektový manažer)

• Aktuální informace a harmonogram výzev Regionální-
ho operačního programu Střední Morava na rok 2011
– Ing. Zdeněk Bogoč (Úřad Regionální rady Regionálního ope-
račního programu Střední Morava)

• Činnost regionálního rozvoje směrem k venkovu Olomouc-
kého kraje – Ing. Marta Novotná (vedoucí oddělení regionální-
ho rozvoje KÚOK)

• Představení Evropského seskupení pro územní spoluprá-
ci (ESÚS) – Ing. Michaela Pruknerová (vedoucí odboru strate-
gického rozvoje kraje KÚOK)

• Škola obnovy venkova Olomouckého kraje, o.p.s. – Ing. Ja-
roslav Brzák (ředitel Školy obnovy venkova Olomouckého kraje,
o.p.s.)
Pro zájemce bude po skončení oficiální části ve 13 hodin pro-
gram pokračovat prohlídkou investičních projektů realizovaných
v Moravském Berouně (Výchovně vzdělávací centrum, chráně-
né bydlení, revitalizace náměstí a přilehlých ulic, revitalizace síd-
liště Generála Svobody).

Zájemců o letošní čištění řeky
Sázavy utěšeně přibývá

Zájemců ochotných letos pomoci s čištěním řeky Sázavy a jejích
břehů, které se uskuteční od 15. do 17. dubna, utěšeně přibývá.
Z pěti úseků jsou už tři téměř plné dobrovolníků. Poslední místa
jsou v lodích, zájem je pořád také o “pěšáky“, řekla manažerka
projektu Čistá řeka Sázava Denisa Cibulková. Uvítala by zejména
pomoc ze stran škol, které by s dětmi zajistily úklid břehů.

„Dobrovolníci se vzorně hlásí a místa se rychle plní,“ dodala.
Doufá však, že všichni přihlášení dostojí svým slibům a akce se
zúčastní. Zájemci se dál mohou hlásit na telefonu 733 710 012
nebo e-mail cibulkova@posazavi.com. Kontaktovat se mohou
i přes facebook. Podrobnosti o celé akci jsou uvedeny na
www.posazavi.com.

Organizátoři uvítají také pomoc donátorů. Celkové náklady na
úklid řeky Sázavy se každoročně blíží 400 000 korun. Velkým part-
nerem akce je podnik Povodí Vltavy, který hradí veškeré výdaje
spojené s odvozem sesbíraných odpadků na skládky v Trhovém
Štěpánově, Přibyšicích a Jílovém u Prahy. Stojí ho to ročně 100 000
korun.

Po odečtu nákladů na odvoz odpadu zbývá ještě uhradit téměř
300 000 korun. Náklady na úklid jednoho kilometru břehu řeky
totiž přesahují 2 000 korun. Obce na projekt přispívají 3 000 až
6 000 korun. Úklid řeky Sázavy a jejích břehů přitom podle dél-
ky úseků, které procházejí jednotlivými katastry, stojí od 1 000 do
28 000 korun.

Organizace akce se od loňska nebude příliš lišit. Řeka bude opět
rozdělena na pět úseků, každý z nich bude mít svého vedoucího
a svůj zásobovací tým.

V loňském roce se řeka Sázava uklízela už popáté. Více než
1000 dobrovolníků tehdy vyčistilo úsek řeky dlouhý přes 150 ki-
lometrů. Sesbírali přes 37 tun odpadků, především plastových
lahví, igelitových obalů, ale také starých lednic, sudů, torz rybář-
ských lodí, koleček, jízdních kol či pneumatik.

Jaroslava Tůmová

www.posazavi.com
vzdelani@kr-olomoucky.cz
prachensko.st@seznam.cz
www.strakonicko.net
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Ve čtvrtek 10. února se usku-
tečnilo na Bouzově slavnostní
otevření nové výstavní expozice
historie a tradic Bouzovska (na-
proti radničního sálu). Výstavní
expozice na Bouzově zajistila
Místní akční skupina Moravská
cesta (Litovelsko-Pomoraví) v rám-
ci projektu „Moravská brána do
Evropy – nové venkovské expozi-
ce a muzea“, podpořeného z pro-
jektu spolupráce PRV IV.2.1. Pro-
jekt byl realizován v partnerství
s MAS Moravský kras a MAS Re-
gionu Poodří. I v těchto regionech
vznikla podobná venkovská mu-
zea (Senetářov – muzeum řeme-

A A k c e v r e g i o n e c h 3 2

P P r o j e k t s p o l u p r á c e L E A D E R

Na Bouzově je nová muzejní expozice
díky projektu spolupráce tří MAS

sel, Bartošovice – muzeum historie zámku Bartošovice). Muzeum na
Bouzově bude otevřeno od dubna 2011 o víkendech od 10 do 16 ho-
din stejně jako hrad Bouzov.

Aktuální informace: www.moravska-cesta.cz
www.mbe-projekty.cz / www.mbe-projekty.eu

Julie Zendulková, MAS Moravská cesta o. s.

www.mbe-projekty.eu
www.mbe-projekty.cz
www.moravska-cesta.cz
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Žádejte o peníze Pro přírodu

Peníze na projekty, které povedou k obnově krajinného rázu, za-
chování přírodních a kulturních hodnot krajiny a zvyšování biodi-
verzity, poskytne letos žadatelům Nadace Partnerství.

O grant nazvaný Pro přírodu lze požádat až do 14. dubna. Na
ochranu a obnovu české krajiny hodlá letos nadace rozdělit mini-
málně jeden milion korun.

„Nadační příspěvky ve výši až 100.000 korun mohou posloužit
obcím, občanským sdružením, školám nebo spolkům, na jejichž
projekty a kampaně obvykle nelze získat finance z jiných zdrojů.
Možnost využití grantu je opravdu široká – od výsadeb alejí a pé-
če o památné stromy, přes kosení luk bohatých na vzácné rostliny
a hmyz, až po čištění studánek a pramenů,“ uvádí Ivana Adám-
ková z Nadace Partnerství.

Podmínkou udělení příspěvku je uskutečnění projektu přede-
vším ve volné krajině s ohledem na její ekologii. Důležitým před-
pokladem je také zapojení široké veřejnosti do přípravy, provede-
ní i následné péče o výsledky projektu a konkrétní přínos ke zlep-
šení životního prostředí. Podrobné informace o grantu Pro přírodu
mohou zájemci nalézt na www.stromzivota.cz.

Nově mohou o grant žádat také školy, které se v minulém roce
zúčastnily vzdělávacího kurzu Škola pro udržitelný život. Tímto
způsobem se Nadace Partnerství snaží zvýšit informovanost žáků
o tématu biodiverzity a nutnosti jejího zachování.

Granty Pro přírodu spolufinancuje Státní fond životního pro-
středí ČR ve spolupráci s Ministerstvem životního prostředí.

Bližší informace o grantech Pro přírodu:
http://www.nadacepartnerstvi.cz/stromzivota/granty-do-100-tisic

Zdroj: Nadace Partnerství

Kraj Vysočina rozdělí na grantové
programy 44 miliony korun, plánuje
vyhlásit 14 grantových programů

Zastupitelé kraje Vysočina 1. 2. rozhodli o přidělení peněz do
rozvojového Fondu Vysočiny. Zároveň také vyhlásili v rámci toho-
to fondu první čtyři letošní grantové programy.

Prvním je program Rozvoj podnikatelů, který má za cíl podpo-
řit konkurenceschopnost malých a středních podniků v kraji Vyso-
čina. Úspěšné projekty si pak mezi sebe rozdělí částku v celkové vý-
ši 10 milionů korun. Program je určen zejména na nákup techno-
logií, rozšíření podnikatelských prostor nebo na podporu výzkumu,
vývoje a inovací. Uzávěrka pro příjem žádostí je 1. 4. 2011.

Program Čistá voda je určen na podporu obcí a měst v kraji Vy-
sočina při zpracování studií nebo projektových dokumentací v ob-

lasti zásobování pitnou vodou, odvádění a čištění odpadních vod
a na ochranu před povodněmi. Celkový objem finančních pro-
středků vyčleněných na tento program činí letos 6 milionů korun.
Žádosti lze podávat do 31. 3. 2011.

Dalším nově vyhlášeným grantovým programem je program Na-
še školka, jehož hlavním cílem je zkvalitnění předškolní péče na
území kraje Vysočina. Podporovány budou opravy, rekonstrukce,
modernizace a dovybavení budov stávajících mateřských škol tak,
aby jejich stav odpovídal hygienickým, bezpečnostním a prostoro-
vým podmínkám v souvislosti s aktuálním demografickým vývojem
v oblasti počtu dětí předškolního věku. Žádat mohou města a ob-
ce do 2 000 obyvatel. Na program kraj vyčlenil částku ve výši 4 mi-
lionů korun. Ukončení příjmu žádostí je stanoveno na 11. 3. 2011.

Posledním vyhlášeným programem v rámci Fondu Vysočiny je
program Sportoviště. Je určen na podporu výstavby a údržby spor-
tovních a tělovýchovných zařízení na území kraje Vysočina. Aloka-
ce pro tento program činí 3 miliony korun. Žádat mohou města,
obce, právnické osoby vykonávající činnost školy nebo školského
zařízení a NNO působící v oblasti sportu a tělesné výchovy. Zájem-
ci o podporu mohou zasílat své žádosti až do 15. 3. 2011.

Kraj letos plánuje vyhlásit 14 grantových programů celkem za
44,3 milionu korun. Z Fondu Vysočiny bylo již od roku 2002 do kon-
ce minulého roku rozděleno přes 546 milionů Kč.

Zdroj: Deník.cz

Evropská komise: Státy EU mají
více podporovat obnovitelné energie

Evropská komise hodnotila úsilí jednotlivých členských států při
využívání energie z obnovitelných zdrojů.

Evropská unie má za cíl pokrývat do roku 2020 pětinu své spo-
třeby energie z obnovitelných zdrojů. Každá země EU si pak sta-
novila vlastní národní cíle k získání elektrické energie z jiných než
fosilních paliv. Jak se je daří naplňovat, hodnotila na svém zasedání
Evropská komise.

Podle eurokomisaře Oettingera má Evropa šanci tento cíl splnit.
Musí však ve svém úsilí vydržet. Postupovat by se však přitom mě-
lo uvážlivě, peníze nevydávat na zbytečné projekty a například větr-
né elektrárny stavět tam, kde skutečně fouká vítr, tedy na pobře-
ží Velké Británie či Německa. Evropa by rovněž měla podporovat
výstavbu těchto zdrojů mimo starý kontinent, konkrétně na seve-
ru Afriky, a odtamtud elektrickou energii dovážet do Evropy. Tím
by se současně podpořil rozvoj afrického kontinentu.

Financování na úrovni států je ale podle Evropské komise třeba
zdvojnásobit. V současnosti se tyto plány daří naplňovat jenom
sedmi ze sedmadvaceti zemí. V roce 2009 se totiž z národních pod-
půrných plánů vydalo 35 miliard eur, ale ročně by to mělo být až

Denik.cz
http://www.nadacepartnerstvi.cz/stromzivota/granty-do-100-tisic
www.stromzivota.cz
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70 miliard. Například v oblasti dopravy by se už teď mělo využívat
skoro 6 procent paliv z obnovitelných zdrojů, ale zatím je to jen ně-
co málo přes 5 procent.

Na stavbu obnovitelných zdrojů energie je možné využívat i ev-
ropské dotace. Z fondu soudržnosti se již vydalo téměř 500 milio-
nů eur a do roku 2013 bude možné čerpat dalších 5 miliard. Ev-
ropská investiční banka přitom na takové projekty jen za poslední
dva roky půjčila přes 8 miliard eur. Zdroj: ecomonitor.cz

Jihočeský kraj podpoří drobné
a malé podnikatele. Umožňuje
čerpat zvýhodněný regionální úvěr

Jihočeský kraj vyhlásí i letos grantový program – Zvýhodněný re-
gionální úvěr pro malé a drobné podnikatele.

Cílem programu je podpořit rozvojové projekty podnikatelů,
které vytvářejí nové, dlouhodobě stabilní pracovní příležitosti, po-
skytují rovné pracovní příležitosti pro muže a ženy, zaměřují se na
aktivity zpracovatelského průmyslu s vysokou přidanou hodnotou,
posilují spolupráci podniků a stimulují export místních výrobků.

Program zvýhodněných úvěrů pro drobné a malé podnikatele
v Jihočeském kraji je realizován od roku 2003 a je o něj stále vel-
ký zájem. Od začátku realizace programu bylo již poskytnuto 77
úvěrů v celkové výši přes 45 miliónů Kč. Úvěry pak byly čerpány
podnikateli zejména z oblasti zpracovatelského průmyslu, staveb-
nictví a pohostinství.

Letos kraj poskytne Českomoravské záruční a rozvojové bance
k realizaci programu úvěrový rámec ve výši 24,5 milionu korun, což
představuje oproti roku 2010 navýšení o 500 tisíc korun. Projek-
tové žádosti budou moci podnikatelé podávat od 15. února 2011.

Zdroj: Jihočeský kraj

Obce budou moci žádat o dotace
na třídění a recyklaci bioodpadu

Ministerstvo životního prostředí plánuje v nejbližší době vyhlásit no-
vou výzvu v Operačním programu Životní prostředí, zaměřenou na ob-
last podpory 4.1. – Zkvalitnění nakládaní s odpady. O dotaci budou
moci zažádat obce a města, svazky obcí, kraje, neziskové organizace,
příspěvkové organizace, státní podniky a podnikatelské subjekty.

Obce, které uvažují o třídění a recyklaci bioodpadu, tak nyní bu-
dou mít skvělou příležitost jak získat dotaci na menší investiční zá-
měry, například na nákup kompostérů či nákup a rozmístění nád-
ob na separaci bioodpadu. Dotace přitom může pokrýt až 90% ná-
kladů na projekt a hradit z ní bude možné i náklady na osvětu.

Operační program Životní prostředí má v programovém období
2007–2013 na tyto účely připraveny prostředky ve výši 776 milionů
EUR, což je zhruba 19,4 miliard Kč. Do konce roku 2010 byly již
v rámci prioritní osy 4 – Zkvalitnění nakládání s odpady a odstraňo-
vání starých ekologických zátěží, schváleny dotace pro 858 projektů.

Proč by obce měly vůbec třídit a recyklovat bioodpad? Kromě to-
ho, že to výrazně zvyšuje kvalitu života v obci, ukládá jim to také
Plán odpadového hospodářství ČR a skládková směrnice EU. Ta na-
řizuje postupné snižování podílu bioodpadu ve směsném komunál-
ním odpadu do roku 2010 o 25 %, v roce 2013 o 50 % a v roce
2020 o 65 % ve srovnání s rokem 1995.

Příkladem obce, která získala peníze z Operačního programu Ži-
votní prostředí je Zruč nad Sázavou. Na projekt Systém shromaž-
ďování bioodpadů a intenzifikace sběru obalových odpadů získala
dotaci ve výši 2,8 milionu korun. Prostředky budou použity na ná-
kup nádob pro sběr bioodpadu, které zapůjčí majitelům rodinných
domů a také je umístí k domům s bytovou zástavbou.

Zdroj: Deník.cz

Spolky, obce i sběrné dvory mohou
žádat na sběr elektroodpadu

Obce, kraje, nevládní neziskové organizace a provozovatelé
sběrných dvorů mohou do konce března požádat u Fondu ASE-
KOL o finanční příspěvek pro projekty zaměřené na zlepšení efek-
tivity sběru elektroodpadu. Od roku 2008 podpořila nezisková spo-
lečnost ASEKOL, která je zakladatelem fondu, již 101 projektů.
Rozdělila mezi ně více než devět milionů korun.

V loňském roce fond v Olomouckém kraji z množství žadatelů
vybral a podpořil projekt na rekonstrukci sběrného dvora v Olo-
mouci. Byl zde instalován přístřešek pro ukládání elektroodpadu,
tzv. E-domek. Letos bude objem finanční podpory pro vybrané pro-
jekty v republice opět v rozsahu několika milionů.

„Tak jako i v předchozích letech očekáváme žádosti o podporu
projektů, které přispějí ke zkvalitnění míst zpětného odběru, zlep-
šení jejich dostupnosti a posílí osvětu v oblasti problematiky zpět-
ného odběru a recyklace elektrozařízení. Podmínky pro získání
podpory se výrazně nemění. Vypsané jsou tři programy, a to In-
tenzita, Rekonstrukce a Osvěta,“ vysvětluje manažerka komunika-
ce společnosti ASEKOL Hana Ansorgová.

Žadatelé mohou posílat své přihlášky během února a března. Při-
hlášky se podávají na formuláři, který je k dispozici na www.asekol.cz
v sekci Fond ASEKOL. V dubnu proběhne vyhodnocení přihlášek,
v květnu vyhlášení výsledků a v červnu uzavření smluv. Organizá-
toři očekávají, že projekty budou realizovány do konce roku. „Při
vyplňování přihlášky doporučujeme dbát především na dodržení
formálních náležitostí a základních parametrů, jako je například
minimální podíl spolufinancování ze strany žadatele,“ upozorňuje
Ansorgová.

Minulý ročník grantového řízení Fondu ASEKOL přinesl žadate-
lům finanční podporu přesahující 2,2 milionu korun pro projekty
týkající se zlepšení lokální situace zpětného odběru a recyklace vy-
sloužilých elektrozařízení. Do řízení se přihlásilo 47 žádostí, z nichž
osmičlenná Rada Fondu ASEKOL podpořila 32.

„Jako obvykle hledaly podporu především města, obce a provo-
zovatelé sběrných dvorů, zaznamenali jsme však i několik žádostí
neziskových organizací. Jednoznačně nejčastější požadavek se loni
týkal zabezpečení sběrného dvora, a to zejména prostřednictvím ka-
merového systému. Velmi žádaný byl také E-domek, který byl mi-
nulý rok poprvé přímo zařazen do nabídky,“ doplnila manažerka.

Vypsané programy:
• Intenzita – vytvoření nebo zvýšení počtu sběrných míst v kon-

krétní lokalitě, popřípadě i zlepšení jejich dostupnosti
• Rekonstrukce – je zaměřen na kvalitu sběrných míst z hlediska

zvýšení kapacity, jejich rekonstrukce nebo zlepšení vybavení
• Osvěta – je zaměřen na vzdělání a osvětu v oblasti problemati-

ky zpětného odběru a recyklace elektrozařízení
Více informací o Grantovém řízení Fondu ASEKOL pro rok 2011

najdete na: http://www.asekol.cz/fond-asekol/rok-2011.html

Proplaceno je již více než 200
miliard korun z evropských fondů

Česká republika se nachází v polovině období čerpání peněz
z evropských fondů (2007–2013). Během první poloviny období
byly schváleny projekty v objemu, který představuje 55% celkové
alokace. To ve finančním vyjádření činí 430 mld. Kč. Z toho už na
účty příjemců bylo poukázáno více než 200 mld. Kč.

V současné době je podáno 43 675 žádostí v celkové hodnotě
964,9 mld. Kč. To představuje 123,3 % celkové alokace na programové
období 2007–2013. Objem finančních prostředků v podaných žádos-
tech převyšuje celkovou alokaci (782,2 mld. Kč) o 23,3 %. Tento fakt
svědčí o vysoké absorpční kapacitě českých operačních programů.

http://www.asekol.cz/fond-asekol/rok-2011.html
www.asekol.cz
Denik.cz
ecomonitor.cz
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Rok 2011 je z hlediska čerpání finančních prostředků v tomto
programovém období klíčový. Poprvé jsme konfrontováni s plně-
ním pravidla n+3 (což obecně znamená, že závazek vůči EK musí
být splněn do tří let od svého vzniku). „Ministerstvo jako národní
koordinátor věnuje této otázce maximální pozornost. Sledování,
jak si jednotlivé programy vedou, probíhá ve dvou úrovních. Pra-
videlně vyhodnocujeme finanční (a nově i věcné) plnění programů,
každý měsíc uveřejňujeme Měsíční monitorovací zprávy na webu
www.strukturalni-fondy.cz. Dále pak byl pro operační programy,
které byly identifikované jako rizikové, zaveden tzv. systém zesíle-
ného řízení rizik,“ říká ministr pro místní rozvoj Kamil Jankovský.
„Už nyní můžeme říci, že u všech programů se tento systém osvěd-
čil a byl zaznamenán pokrok,“ dodává Jankovský.

MMR aktuálně provádí střednědobé hodnocení. Materiál, kte-
rý chceme vládě v dubnu předložit, bude obsahovat analýzu věc-
ného a finančního pokroku a predikce definující ohrožené oblasti.
Součástí bude rovněž posouzení výsledků analýz dle výstupů ze ze-
síleného řízení rizik. Současně bude definován soubor doporučení
obsahující návrhy změn operačních programů ohrožených nevy-
čerpáním přidělených finančních prostředků.

Zdroj: www.mmr.cz

Čerpání EU fondů: Podané žádosti
přesáhly bilion korun a poslední
z velkých projektů ve vědě
a výzkumu byl doručen do Bruselu

Z aktuální „MĚSÍČNÍ MONITOROVACÍ ZPRÁVY O PRŮBĚHU
ČERPÁNÍ STRUKTURÁLNÍCH FONDŮ, FONDU SOUDRŽNOSTI A
NÁRODNÍCH ZDROJŮ V PROGRAMOVÉM OBDOBÍ 2007–2013“
vyplývá, že ke 3. únoru 2011 bylo v rámci politiky hospodářské a
sociální soudržnosti EU realizované na území České republiky pod-
áno 59 292 žádostí o podporu v celkové hodnotě 1 014,1 mld. Kč.
To představuje 134,3 % celkové alokace NSRR na programové ob-
dobí 2007–2013. Na počátku roku byl do Bruselu doručen také
kompletní projekt výstavby unikátního centra výzkumu biotech-
nologie a biomedicíny Biocev ucházející se o podporu ve výši cca
2,4 mld korun.

Řídicí orgány jednotlivých operačních programů (OP) doposud vy-
daly 24 445 kladných rozhodnutí o poskytnutí dotace v celkové výši
424,0 mld. Kč. To představuje 56 % celkového objemu pro ČR. Na
účty příjemců odešlo zatím 207,1 mld. Kč, tedy 27 %. V meziměsíč-
ním srovnání se počet celkový podaných žádostí navýšil o 912 žádostí
na individuální projekty a o 141 žádostí na grantové projekty. Z jed-
notlivých OP je v posledním měsíci největší zájem o oba pražské pro-
gramy (Adaptabilita a Konkurenceschopnost) a z regionálních pro-
gramů (ROPů) pak o ROP Jihozápad. Největší objem proplacených
prostředků příjemcům pak vykazuje OP Doprava. Téměř 57 %.

„Aktuální čerpání potvrzuje vysokou absorpční schopnost čes-
kého prostředí,“ komentoval zprávu ministr pro místní rozvoj Ka-
mil Jankovský.

Monitorovací zprávu za měsíc leden lze stáhnout na adrese:
http://www.strukturalni-fondy.cz/getdoc/dede9178-48d1-

400e-b941-3c9ace46ee5a/MMZ—-leden-2011
Velkým pozitivem je další dílčí posun ve schvalování tzv. „vel-

kých projektů“, což jsou projekty, u nichž náklady přesáhnou 50
mil EUR. Jejich podpora prochází složitějším procesem schvalová-
ní přímo v Bruselu. V rámci OP „Výzkum a vývoj pro inovace“ byl
například ze skupiny projektů podporujících ty nejvyšší technolo-
gie („Evropská centra excelence“) do Bruselu doručen šestý velký
projekt „BIOCEV“.

Jde o unikátní technologické pracoviště podpořené Bruselem
částkou 2,4 miliardy korun, které vyroste na více než 2 hektarech
ve Vestci u Prahy jako centrum biologického výzkumu v oblasti ge-
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netiky, buněčných mechanismů, nebo nových léčebných postupů.
Špičkové evropské pracoviště bude představovat 500 pracovních
míst, kam se soustředí odborníci ze šesti dnes rozptýlených pra-
covišť Akademie věd a Univerzity Karlovy. MMR

Náměstek MMR Braun: Musíme mít
jasné priority našeho dalšího rozvoje

Ke svému třetímu jednání se sešla Parlamentní konzultační sku-
pina MMR pro budoucnost kohezní politiky EU (PKS). Hlavním té-
matem diskuse byla příprava rozvojových priorit. Senátoři a po-
slanci společně se zástupci ministerstva diskutovali záměry, jak by
Česká republika měla stanovovat své priority v oblasti rozvoje. To-
to jednání navázalo na jednání Expertní poradní skupiny MMR pro
budoucnost kohezní politiky, které se konalo minulý týden.

Všichni členové konzultační skupiny byli seznámeni se stavem
příprav pro období po roce 2014 na evropské i národní úrovni. Na
evropské úrovni se zaměřuje zejména na otázku kondicionalit (tzn.
podmíněnosti proplácení) a tématické koncentrace (tzn. zaměření
se pouze na určitý okruh priorit, které by měly být z evropských pe-
něz podporovány).

Na domácí půdě MMR nyní čeká příprava návrhu rozvojových
priorit České republiky. V průběhu jednání byla diskutována otáz-
ka postupu, kterým budou tyto priority stanoveny s využitím všech
relevantních strategií, evaluačních studií a analýz. Zúčastnění vy-
jádřili podporu tomu, aby byly určeny na národní úrovni na zákla-
dě potřeb ČR. Za klíčové považují soustředit se na konkrétní, do-
sažitelné cíle s viditelnými výsledky, které budou udržitelné a ne-
budou zvyšovat riziko narušení hospodářské soutěže. „Nalezení
shody v přístupu k jednotlivostem, jako je třeba právě otázka kon-
dicionalit, na úrovni V4, příp. dalších zemí, posílí pozici České re-
publiky,“ uvedla Kristýna Kočí, místopředsedkyně PKS.

„Konzultační platformy typu té parlamentní jsou pro MMR ja-
ko národního koordinátora kohezní politiky cenné. Získáváme
množství podnětů nejen směrem k příštímu období, ale i k tomu
stávajícímu, a všem se skutečně věnujeme. Velkým tématem mi-
nulé schůzky byla otázka zjednodušování, které se nyní intenziv-
ně věnujeme. Chceme maximálně využít zkušenosti z tohoto ob-
dobí a pro to příští snížit zátěž žadatelů třeba tím, že nebudou
muset předkládat takové množství příloh k projektové žádosti ja-
ko nyní. Chceme jít cestou digitalizace dokumentů, webové apli-
kace elektronického nástroje pro vstupní analýzu nákladů a vý-
nosů, jednotkových nákladů a podobně,“ sdělil Daniel Braun,
předseda PKS a 1. náměstek ministra MMR.
– Expertní poradní skupinu EPOS tvoří europoslanci Oldřich Vla-

sák (zároveň předseda Svazu měst a obcí) a Jan Březina, hejt-
man Radko Martínek (bývalý ministr pro místní rozvoj), Miro-
slava Kopicová (bývalá ministryně školství), expert na EU Pavel
Telička, ekonomové Luděk Niedermayer, Michal Mejstřík, Petr
Zahradník a Aleš Michl, člen Výboru regionů EU Petr Osvald
a docent Jiří Blažek z Přírodovědecké fakulty Univerzity Karlovy.

http://www.strukturalni-fondy.cz/getdoc/dede9178-48d1-400e-b941-3c9ace46ee5a/MMZ�-leden-2011
http://www.strukturalni-fondy.cz/getdoc/dede9178-48d1-400e-b941-3c9ace46ee5a/MMZ�-leden-2011
www.mmr.cz
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Kontakty na předsednictvo SPOV
platné od 4. 12. 2008, aktuální k 4. 1. 2009

•
předseda

Mgr. Eduard Kavala
OÚ Bělotín, 753 64 Bělotín 151
tel. 581 612 100, 602 514 347
veškerou poštu, týkající se SPOV,

posílejte výhradně na spov@belotin.cz
•

místopředseda
Jiří Žák

senátor PČR
Valdštejnské náměstí 17/4, 118 01 Praha 1

tel. 602 703 950
zakj@senat.cz

•
místopředseda

JUDr. Radan Večerka
SPOV Karlovarského kraje

nám. Dr. Milady Horákové č. 2,
360 01 Karlovy Vary

tel.+fax 353 223 611
radan.vecerka@seznam.cz

•
Ing. arch. Jan Florian

Štěpánkova 106, 537 01 Chrudim
tel. 733 607 513

ing.florian@gmail.com
•

Pavel Hroch
398 55 Kovářov 63
tel. 382 594 218

hroch20@quick.cz
•

Miroslav Kovařík
OÚ Modrá, 687 06 Modrá

tel. 572 571 180, 603 251 539
modra@uh.cz

•
Mgr. Petr Kulíšek

KO SPOV Královéhradeckého kraje
517 41 Kostelecké Horky 25

tel. 775 044 201
petr@krajiny.cz

•
Stanislav Rampas
337 01 Ejpovice 61
tel. 724 022 313

strampas@quick.cz
•

František Winter
Na Holbě 491, 788 33 Hanušovice

tel. 602 533 707
f.winter@atlas.cz

•
Členové předsednictva volení orgány kraj-
ských organizací SPOV (§ 8 stanov SPOV):

Ing. Luboš Peterka
Maltézské nám.82, 378 31 Radomyšl

tel. 383 392 255
radomysl@email.cz

•
Jihomoravský kraj

PaedDr. Zdeněk Peša
nám. Míru 20, 979 74 0lešnice
tel. 516463296, 603 816 152

starosta@olesnice.cz
•

Královéhradecký kraj
Martina Berdychová
508 01 Holovousy 39

tel. 493 691 538, 724 164 674
ou@holovousy.cz

VÝBOR NS MAS ČR
•

PŘEDSEDA
Bc. František Winter

Olomoucký kraj
MAS Horní Pomoraví
f.winter@nsmascr.cz
+420 602 533 707

•
MÍSTOPŘEDSEDOVÉ

PhDr. Jitka Doubnerová
Liberecký kraj
MAS Frýdlantsko

j.doubnerova@nsmascr.cz
+420 774 678 033

•
Jan Florian

Plzeňský kraj
MAS Český západ – místní partnerství

j.florian@nsmascr.cz
+420 777 870 202

•
ČLENOVÉ VÝBORU
Bc. Jiřina Karasová

Jihočeský kraj
MAS Strakonicko

lag.strakonicko@seznam.cz
+420 606 349 724

•
Vladimír Haš

Středočeský kraj
MAS Říčansko

manager@ricansko.eu
+420 774 097 757

•
PhDr. Petr Sušanka
Karlovarský kraj

MAS Vladař
petr.susanka@valec.cz

+420 608 231 314
•

Mgr. Petr Liška
Ústecký kraj

MAS České středohoří
starosta@malezernoseky.cz

+420 724 155 360
•

Mgr. Petr Kulíšek
Královéhradecký kraj

MAS NAD ORLICÍ
petr.kulisek@nadorlici.cz

+420 604 201 113
•

Mgr. Ladislav Effenberk
Pardubický kraj

MAS Holicko
effenberk@mestoholice.cz

+420 606 660 204
•

Ing. Jozef Jančo
Jihomoravský kraj
MAS Moravský kras
masmk@seznam.cz
+420 603 268 562

•
Jana Bujáková

Zlínský kraj
MAS Horňácko-Ostrožsko
mikroregion@ostrozsko.cz

+420 724 503 950
•

Jakub Černý
Vysočina
MAS Šipka

kuba.cerny@seznam.cz
+420 775 343 580

Ing. Jiří Krist
Moravskoslezský kraj

MAS Opavsko
jiri.krist@ekotoxa.cz
+420 724 790 088

•
NÁHRADNÍCI VÝBORU
RNDr. Zuzana Guthová

MAS Sdružení Růže
guthova@cb.gin.cz, +420 724 643 050

Radomír Dvořák
MAS Rakovnicko

mas@rakovnicko.info, +420 606 668 974
Mgr. Jan Martínek

MAS Ekoregionu Uhlava
jan.martinek@cpkp.cz, +420 777 793 728

František Neuwirth
MAS Krušné Hory

mas_khz@volny.cz, +420 737 511 164
Ing Jan Bittner

MAS Serviso
serviso@tiscali.cz, +420 606 348 462

Ing. Jiří Sameš
MAS Podještědí

agro-bila@volny.cz, +420 724 264 242
Aleš Lahoda

MAS Hornolidečska
lahoda@mashornolidecska.cz

+420 604 628 026
Jana Bitnerová

MAS Společná Cidlina
janab@spolecnacidlina.cz

+420 739 065 778
Anna Čárková

MAS Kyj. Slov v pohybu
annacarkova@centrum.cz

+420 774 664 698
Jaroslava Hájková
MAS Havlíčkův kraj

hajkova@havlickuvkraj.cz
+420 774 420 913

Mgr. Dominika Doláková
MAS Obč. pro r. venkova

info@arsra.cz, +420 774 415 157
Ing. Pavel Kolář
MAS Nízký Jeseník

masnj@seznam.cz, +420 775 295 599
Pavel Vrátil

MAS Region Kunětické hory
pavel.vratil@zeas.cz, +420 606 660 229

•
KONTROLNÍ KOMISE

PŘEDSEDA
Jindřich Tollinger

MAS Střední Povltaví
tollinger@tollmi.cz
+420 731 603 603

•
ČLENOVÉ

Mgr. Galina Čermáková
MAS Vyhlídky

agconsult@seznam.cz
+420 724 068 686

•
Ing. Petr Brandl

MAS Aktivios
pbrandl@volny.cz

+420 721 747 966
•

Ing. Vít Hrdoušek
MAS Strážnicko

hrdousek@c-box.cz
+420 724 162 265

•
Julie Zendulková

MAS Moravská cesta
julie.zendulkova@moravska-cesta.cz

+420 724 111 510
•

Tajemnice NS MAS ČR
Ing. Eva Hamplová

MAS Šluknovsko
e.hamplova@seznam.cz
tel.: +420 602 490 840

•
www.nsmascr.cz

Liberecký kraj
Jindřich Kvapil

468 22 Koberovy 140
tel. 483 389 346, 603 980 970

starosta@koberovy.cz
•

Moravskoslezský kraj
Bc. Jan Tomiczek

739 93 Třanovice 250
tel: 558 496 929; 602 857 528

starosta@tranovice.cz
•

Olomoucký kraj
Otakar Hlaváč

Masarykova náves 213, 783 73 Grygov
tel. 773 912 121

spovok@seznam.cz
•

Pardubický kraj
Ing. Jiří Kosel

533 75 Horní Ředice 101
tel. 466 681 966

obec@horniredice.cz
•

Plzeňský kraj
MUDr. Tamara Salcmanová

332 11 Hradec 133
tel. 377 423 630

salcmanova@volny.cz
•

Středočeský kraj
Radomír Hanačík

Horní 74, 267 12 Loděnice-Jánská
tel. 723 787 653

spov.sk@gmail.com
•

Ústecký kraj
Václav Tyl

Na průhonu 270, 413 01 Vědomice
tel. 602 483 423

starosta@vedomice.cz
•

Vysočina
Zdena Švaříčková

Nová 473, 588 22 Luka nad Jihlavou
tel. 731 165 239, 567 219 601
svarickovazdenka@seznam.cz

•
Zlínský kraj

Bohumil Škarpich
768 61 Rusava 248

tel. 573 917 626, 777 219 021
obec@rusava.cz

•
Revizní komise:

Jaroslav Knap
OÚ Mořice, 798 28 Mořice 68

tel. 774 431 136
obec@morice.cz

•
Ing. Ludmila Krušková

Větrovcova 7, 140 00 Praha 4
tel. 603 233 003

kruskova@volny.cz
•

Jana Vaníčková
790 84 Hradec-Nová Ves 111

602 512 544
vanickova.47@seznam.cz

•
Redaktor:
Tomáš Šulák

751 25 Veselíčko 196
tel. 775 949 142

tomas.sulak@smarv.cz
•

Tajemnice:
Ing. Marcela Harnová

Slaměníkova 37, 751 11 Radslavice
tel. 737 520 886

harnova.marcela@tiscali.cz
•

www.spov.org
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